



LIBRARIES

UNIVERSITY OF WISCONSIN-MADISON

Peace talks (Royal Lao Government and Neo Lao Hak Xat). 1972-11

[s.l.]: [s.n.], 1972-11

<https://digital.library.wisc.edu/1711.dl/JGE6ZSFWB5V6X8K>

This material may be protected by copyright law (Title 17, US Code).

For information on re-use see:

<http://digital.library.wisc.edu/1711.dl/Copyright>

The libraries provide public access to a wide range of material, including online exhibits, digitized collections, archival finding aids, our catalog, online articles, and a growing range of materials in many media.

When possible, we provide rights information in catalog records, finding aids, and other metadata that accompanies collections or items. However, it is always the user's obligation to evaluate copyright and rights issues in light of their own use.

7 NOV 1972

ຄຳ ປາ ໄ ສ

ຂອງ ທ່ານ ພນ ສີປະເສີດ ຫົວໜ້າຄະນະຜູ້ແທນ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດລາວ,
ກ່າວໃນວາລະປະຊຸມ ທີ່ ວັດ ດີ (ວັນທີ 11/10/72).

ຮຽນ ບັນດາທ່ານ,

ພວກຂ້າພະເຈົ້າໄດ້ຄົບຄວ້າ ຄຳປາໄສ ຂອງຄະນະຜູ້ແທນຝ່າຍຂວາວຽງຈັນ ທີ່ໄດ້ອ່ານໃນວາ
ລະປະຊຸມຄັ້ງວັນທີ 11/10/72 ນັ້ນ ຢ່າງລະ ອຽດຖືກວບແລ້ວ ຈຶ່ງເຫັນແຈ້ງ ເຖິງເຈດຕະນາອັນແທ້ຈິງ
ຂອງພວກທ່ານ ກຽດກັບການເຈລະຈາເທື່ອນ, ເຈດຕະນາດັ່ງກ່າວນັ້ນ ແມ່ນພວກທ່ານ ຢາກເຈລະຈາໃນ
ຖານະ ບໍ່ສະເໝີພາບ. ພຽງແຕ່ໃສ່ຊື່ "ຄະນະກຳມະການ ຂອງລັດຖະບານປະສົມ ຊື່ຄວາວແຫງຊາດ"
ມາເຈລະຈາ ກັບຄະນະກຳມະການ ຝ່າຍແນວລາວຮັກຊາດ" ນັ້ນກໍເຫັນແຈ້ງ ໃນເລື່ອງນີ້ ເພາະວ່າການ
ເອີ້ນຊື່ຜູ້ແທນ ມັນເປັນການບຸກຄັ້ງກັບສະພາບ ຄວາມເປັນຈິງຂອງມັນ. ພວກທ່ານ ບໍ່ສາມາດຈະຕາງ
ຫນ້າ ໃຫ້ລັດຖະບານປະສົມແຫງຊາດ ມໍ່ ຝ່າຍ ທີ່ບໍ່ມີຊື່ວ່າ ດັ່ງແຕ່ປີ 1971 ພູມມາ, ແລະພວກທ່ານ
ກັບຄວນເອີ້ນ ຄະນະຜູ້ແທນບັນດາກຳລັງຮັກຊາດວ່າ ເປັນພຽງແຕ່ ຄະນະຜູ້ແທນ ແນວລາວຮັກຊາດ ເພາະ
ວ່າ ໃນຄະນະຜູ້ແທນອັນນີ້ ມັນມີທັງບັນດາກຳລັງແນວລາວຮັກຊາດ ແລະບັນດາກຳລັງເປັນກາງຮັກຊາດ
ດັ່ງພວກຂ້າພະເຈົ້າ ໄດ້ຊື່ແຈ້ງໄປແລ້ວ. ການທີ່ພວກທ່ານ ດູ້ດາບເອົາທຸກມາໄວ້ໃນຫ້ອງປະຊຸມ, ເອົາ
ຜູ້ແທນຂອງອັນທີ່ເອີ້ນວ່າ "ລັດຖະສະພາ" ຂອງຝ່າຍຂວາວຽງຈັນ ແລະເອົາເຄື່ອງອັດສຽງມາອັດເອົາໄປ
ໃຊ້ແຕ່ຝ່າຍດຽວ ໂດຍບໍ່ໄດ້ເປີກສາຫາລື ຕົກລົງກັນກ່ອນນັ້ນ ມັນຢືນຢັນ ເຈດຕະນາຂອງພວກທ່ານ ດັ່ງກ່າວ
ຢ່າງຈະແຈ້ງທີ່ສຸດ. ເຈດຕະນາອັນນັ້ນ ແມ່ນໃຊ້ທຸກຮູບ ແລະສິດຂອງຝ່າຍຕົນ ມາຍົກຍໍ ຄະນະຜູ້ແທນ ຂອງ
ຝ່າຍຂວາວຽງຈັນໃຫ້ສູງຂຶ້ນ ແລະຍຸບຍອບຄະນະຜູ້ແທນ ຂອງຝ່າຍບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ໃຫ້ຕໍ່ລົງ ເພື່ອ
ຈະເຈັດ ໃຫ້ການເຈລະຈາ ກາຍເປັນບ່ອນທີ່ພວກທ່ານ ຈະໃຊ້ຄຳສັ່ງ ໃຫ້ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ປະຕິບັດ
ຕາມຄວາມມັກ ຂອງຕົນແຕ່ຝ່າຍດຽວ. ດັ່ງວ່າ ຝ່າຍຂວາວຽງຈັນ ຫາກຍັງຮັກສາ ແນວຄິດອັນນັ້ນຢູ່
ໂດຍບໍ່ຄຳນຶງເຖິງ ສະພາບຄວາມເປັນຈິງ ຢູ່ໃນລາວແລ້ວ ມັນຈະເປັນອຸປະສັກ ອັນຕ່ານຕ່າຍກາຍທີ່ສຸດ
ໃຫ້ແກ່ການເຈລະຈາ ຂອງພວກເຮົາ ໃນເທື່ອນ.

ໃນຄຳປາໄສ ຂອງຄະນະຜູ້ແທນຝ່າຍຂວາວຽງຈັນ ໄດ້ອ້າງໄປອ້າງມາຫຼາຍເທື່ອ ເຖິງລັດຖະ
ບານປະສົມ ມໍ່ ຝ່າຍ ແລ້ວທ່າຍສູດ ກໍໄດ້ເວົ້າຢືນຢັນຕາມຄິດເຫັນເອງວ່າ ລັດຖະບານປະສົມ ມໍ່ ຝ່າຍ ທີ່
ດັ່ງຂຶ້ນຕາມພະລາຊະອີງການ ເລກທີ 168 ວົງວັນທີ 16 ມິຖຸນາ 1971 ນັ້ນຍັງຄົງມີຢູ່. ພວກຂ້າພະ
ເຈົ້າຢາກຖາມ ຝ່າຍຂວາວຽງຈັນຄືນວ່າ ລັດຖະບານອັນນີ້ ຍັງຄົງມີຢູ່ແນວໃດ? ເພື່ອເປັນເລັກຖານວ່າ
ມັນຄົງມີຢູ່ຫຼືບໍ່ ຂໍໃຫ້ເອົາພະລາຊະອີງການ ສະບັບນັ້ນມາວາງລົງ ແລ້ວອ່ານເບິ່ງລາຍຊື່ຂອງຜູ້ທຸກແຕ່ງ
ດັ່ງ ໃນເວລານັ້ນແລ້ວ ເອົາມາປຽບໃສ່ ລາຍຊື່ຄົນທີ່ຢູ່ໃນ ອັນທີ່ພວກທ່ານເອີ້ນວ່າ ລັດຖະບານໃນເວລານັ້ນ
ເບິ່ງດູ່ ເພື່ອຈະໃຫ້ເຫັນວ່າ ມັນກົງກັນຫຼືບໍ່. ພວກຂ້າພະເຈົ້າໄດ້ເວົ້າແລ້ວວ່າ ມັນບໍ່ກົງກັນ. ໃນຄຳປາໄສ
ຂອງພວກທ່ານ ມື່ນວັນທີ 11/10/72 ນີ້ ພວກທ່ານ ກໍໄດ້ຮັບຮູ້ວ່າ "ຢູ່ຕໍ່ມາກໍໄດ້ມີການແກ້ໄຂ ແລະ ດັດ

ແປງສະເພາະຝ່າງຂວາ ແລະ ຝ່າງກາງ, " ແລະ "ດັ່ງແຕ່ປີ 1964 ມາເຖິງປະຈຸບັນນີ້ ຈະມີການ
 ດັດແປງລັດຖະບານກໍຕາມ... ". ນອກຈາກນັ້ນ, ພວກທ່ານຍັງເວົ້າວ່າ "ຕາມຫຼັກລັດຖະທຳມະນູນ
 ແລະ ຕາມກົດໝາຍແລ້ວ, ໝາຍຄວາມວ່າ ລັດຖະບານປະສົມຊົ່ວຄາວແຫ່ງຊາດຍັງຄົງຕົວຢູ່". ເວລາ
 ພວກທ່ານເວົ້າຕອນນີ້ ປະກົດວ່າພວກທ່ານລືມວິທີເຮັດວຽກຂອງລັດຖະບານປະສົມ ມ່ື ຝ່າງ ທ່ານ ທຸກໆ
 ງານສຳຄັນ ແລະ ທຸກການປ່ຽນແປງ ໃນລັດຖະບານປະສົມ ມ່ື ຝ່າງນີ້ ດ້ອງເບີກສາທາລິນໃຫ້ເປັນເອກະສັນ
 ກັນທັງ ມ່ື ຝ່າງແລ້ວຈຶ່ງເຮັດໄດ້. ເວລາກຳລັງປະຕິການຝ່າງຂວາ ເຮັດລັດຖະປະຫານວັນທີ 10/6/
 1964 ພ້ອມ ຍັງໄດ້ເບີກສາເປັນເອກະສັນ ລະຫວ່າງ ມ່ື ຝ່າງບໍ່ ? ພວກຂ້າພະເຈົ້າຍິນຍອມວ່າ ບັນ
 ເພາະຝ່າງແນວລາວອັກຊາດບໍ່ໄດ້ຮູ້ເຮື່ອງນີ້ ຈຶ່ງໄດ້ຂຶ້ນສຽງຄັດຄ້ານໃນທັນໃດນັ້ນໂລດ. ຕໍ່ຈາກນັ້ນມາ
 ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດໄດ້ຖືກມ້າງເພ ຕາມຄຳສັ່ງຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ ເປັນລຳດັບມາດັ່ງນີ້ :

ເທື່ອທຳອິດໄດ້ໃຊ້ກຳລັງທະຫານຝ່າງຂວາ ເຮັດລັດຖະປະຫານໂຕນລົມລັດຖະບານປະສົມ
 ມ່ື ຝ່າງ ໃນວັນທີ 10/6/64 ແລະ ຈັບເອົາສະເດັດເຈົ້າສຸວັນນະພູມາ ເຊິ່ງເປັນນາຍົກລັດຖະມົນຕີ
 ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດໃນເວລານັ້ນໄປກັກຂັງ. ເມື່ອງຈາກມີການຄັດຄ້ານຢ່າງຮຸນແຮງ ຂອງພະ
 ບາດສົມເດັດ ພະເຈົ້າມະຫາຊີວິດ, ຂອງຝ່າງແນວລາວອັກຊາດ ແລະ ທຸກໆທຸກຝ່າງ ພວກເຂົາ
 ໄດ້ປ່ຽນສະເດັດເຈົ້າສຸວັນນະພູມາອອກມາແລ້ວ ບິບບັງຄັບໃຫ້ມ້າງເພລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ມ່ື ຝ່າງ.
 ດ້ວງເຫດນັ້ນ, ໃນວັນທີ 16/6/64 ເຂົາຈຶ່ງໄດ້ປົດ ທ່ານ ຄຳສຸກ ແກ້ວລາ, ລັດຖະມົນຕີ ກະຊວງ
 ສາທາລະນະສຸກອອກແລ້ວ ເອົາທ່ານ ອຸທອງ ສຸວັນນະວົງ ເຂົ້າມາແທນ; ປົດທ່ານ ເສືອນ ສິງຄົນວິໄລ,
 ລັດຖະມົນຕີຊ່ວຍວ່າການ ກະຊວງນັກຮົບເກົ່າ ແລ້ວເອົາທ່ານ ສຸກັນ ວິໄລສານເຂົ້າມາແທນ, ແລະ
 ໃນວັນທີ 16/6/64 ໄດ້ເອົາກະຊວງເສດຖະກິດ ແລະ ແຜນຜັງຂອງສະເດັດເຈົ້າສຸພານຸວົງ ໄປມອບ
 ໃຫ້ທ່ານ ໂງ່ນ ຊະນະນິກອນ ແລະ ເອົາກະຊວງຖະແຫຼງຊ່າວ ໂຄສະນາການ ແລະ ທ່ອງທ່ຽວ ຂອງ
 ທ່ານ ພູມີ ວົງວິຈິດ ໄປມອບໃຫ້ເຈົ້າ ສີສຸມັງ ສີສະ ເຫຼ້ມສັກ. ບັນເພນການມ້າງເພລັດຖະບານປະສົມ
 ມ່ື ຝ່າງ ສົ່ງທຸກໆ.

ວັນທີ 17/6/64 ໄດ້ປົດທ່ານ ບຸນທັນ ຊົງວິໄລ ລັດຖະມົນຕີກະຊວງທຳມະການອອກ ແລ້ວ
 ເອົາທ່ານ ອຸ່ນເສືອນ ນໍລະສິງ ເຂົ້າມາແທນ; ປົດທ່ານ ຄຸນອອນ ວໍລະວົງ, ລັດຖະມົນຕີກະຊວງຍຸຕິທຳ
 ແລ້ວ ເອົາທ່ານ ປິວວັນ ນໍລະສິງ ເຂົ້າມາແທນ; ປົດທ່ານ ພວງເພັດ ພັນນະເລດ ລັດຖະມົນຕີຊ່ວຍວ່າ
 ການ ກະຊວງການຄັ່ງອອກ ແລ້ວເອົາທ່ານ ສີສຸກ ນະຈຳປາສັກເຂົ້າມາແທນ; ປົດທ່ານ ບຸນທິງ ວໍລະວົງ
 ລັດຖະມົນຕີຊ່ວຍວ່າການ ກະຊວງ ກິລາ ແລະ ຍຸວະຊົນ ແລ້ວເອົາທ່ານ ໄຕ ແກ້ວຫຼວງໂຄດເຂົ້າມາແທນ.
 ບັນເພນການມ້າງເພລັດຖະບານປະສົມ ຈຶ່ງທຸກໆ.

ຫຼັງຈາກການປະທະກັນ ວັນທີ 10/7/1964 ແລ້ວ, ໃນວັນທີ 10/7/1964 ໄດ້ປົດທ່ານ
 ພູມີ ຫນ້ສະຫວັນອອກຈາກຕຳແໜ່ງ ຮອງນາຍົກແລ້ວ ເອົາທ່ານ ສຸວັນ ອິນສິຊຽງ ໃຫມເຂົ້າເປັນຮອງ ນາ
 ຍົກລັດຖະມົນຕີແທນ, ເອົາທ່ານ ສີສຸກ ນະຈຳປາສັກ ຂຶ້ນເປັນລັດຖະມົນຕີກະຊວງການຄັ່ງ, ເອົາທ່ານ
 ສຸກັນ ວິໄລສານໄປເປັນລັດຖະມົນຕີ ຊ່ວຍວ່າການ ກະຊວງມະຫາໄທ ທັງເປັນອະທິບໍດີ ກົມຕຳຫຼວດ
 ແລະ ໄປຈັບເອົາທ່ານ ປິວວັນ ນໍລະສິງໄປກັກຂັງ. ບັນເພນການ ມ້າງເພລັດຖະບານປະສົມເທື່ອທຳ ມ່ື ຝ່າງ.

ວັນທີ ໗/໑/໑໙໖໕ ໂດຍສອງໃຊ້ການເລືອກຕັ້ງ ແບບຈຳກັດແຕ່ຝ່າງດຽວກໍ່ໄດ້ ປົດທ່ານ ຄຳ ແພັງ ບຸບຜາ, ລັດຖະມົນຕີ ຊ່ວຍວ່າການກະຊວງປັບປຸງໜັງສືພື້ນຖານ ແລ້ວເອົາທ່ານ ອິນແປງ ສຸດິຍະໄທເຂົ້າ ມາເປັນລັດຖະມົນຕີ ກະຊວງຍຸຕິທຳ, ເອົາທ່ານ ໄຕ ແກ້ວຫຼວງ ໂຄດເຂົ້າມາເປັນ ລັດຖະມົນຕີ ກະຊວງ ສາທາລະນະສຸກ ແລະ ເອົາເຈົ້າບຸນອັອມ ມາເປັນລັດຖະມົນຕີກະຊວງທຳມະການ. ນັບແມ່ນການນຳ ເພລັດຖະບານປະສົມເທື່ອທີ ໒.

ຫຼັງຈາກການເລືອກຕັ້ງວັນທີ ໑/໑/໑໙໖໕ ກໍ່ໄດ້ມີການນຳ ເພລັດຖະບານປະສົມອີກຄັ້ງ ປົດ ທ່ານໄຕ ແກ້ວຫຼວງ ໂຄດ ລັດຖະມົນຕີກະຊວງສາທາລະນະສຸກ ແລ້ວເອົາເຈົ້າສິສຸມັງ ສິສະ ເພັມສັກ ເຂົ້າໄປແທນ; ຫຼັງຈາກນັ້ນ ຍັງໄດ້ເອົາທ່ານ ຄຳໄພ ອາໄພ ເຂົ້າມາເປັນລັດຖະມົນຕີຊ່ວຍວ່າການ ກະ ຊວງສາທາລະນະສຸກ, ເອົາທ່ານ ຫຸມພັນ ໄຊຍະສິດ ມາເປັນລັດຖະມົນຕີຊ່ວຍວ່າການກະຊວງການຄັງ, ເອົາທ່ານ ສຸກ ອຸປະລາດັນ ມາເປັນລັດຖະມົນຕີຊ່ວຍວ່າການ ກະຊວງປັບປຸງໜັງສືພື້ນຖານແລ້ວ ເອົາທ່ານ ລຽນ ປະວົງວຽງຄຳ ເຂົ້າມາເປັນລັດຖະມົນຕີຊ່ວຍວ່າການກະຊວງ ກິລາ ແລະ ຍຸວະຊົນ. ນັບແມ່ນການນຳ ເພລັດຖະບານປະສົມ ຝ່າງເທື່ອທີ ໓.

ການນຳ ເພລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ຝ່າງທີສຳຄັນແມ່ນ ດັ່ງແຕ່ ວັນທີ ໒/໑໐/໑໙໖໕ ພຸ້ນມາ. ສະເດັດເຈົ້າສຸວັນນະພູມາໄດ້ຢາຍປົກຄວາມຄັດຄ້ານຂອງຝ່າງແບວລາວອັກຊາດ ແລ້ວເອົາລັດຖະ ບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ຝ່າງທີ໒ ຍັດຂຶ້ນຕາມແບບພິເສດ ດັ່ງກ່າວແລ້ວນັ້ນ ໄປອັນກັບ "ສະພາ" ຂອງ ຝ່າງສະຫວັນນະເຂດ ແລະ ທຸກໆ "ສະພາ" ຂອງຝ່າງຂວາມາຮອດປະຈຸບັນນີ້, ເຮັດໃຫ້ການຈັດຕັ້ງ ລັດຖະບານປະສົມ ຝ່າງ ທີ່ໜຶ່ງໄດ້ໃນສັນຍາ ຊຽງລິກ ແລະ ທົ່ງໂຫຫິນ ຖືກລະເມີດຢ່າງຮ້າງແຮງທຸກຄັ້ງ.

ໃນກະແຫຼງການຂອງພວກທ່ານ ໃນວັນທີ ໓໑/໑໐/໑໙໖໕, ພວກທ່ານໄດ້ອ້າງເອົາລັດຖະທຳມະ ນຸນ ແລະ ກົດໝາຍຂອງຝ່າງຂວາວຽງຈັນ ມາຢັ້ງຢືນວ່າ, ລັດຖະບານປະສົມຊົ່ວຄາວແຫ່ງຊາດຍັງຢູ່. ໃນຕອນນີ້, ພວກທ່ານ ປະກົດລົມເສຍວ່າ ລັດຖະບານປະສົມຊົ່ວຄາວແຫ່ງຊາດ ທີ່ດັ່ງຂຶ້ນຕາມສັນຍາ ຊຽງລິກ ແລະ ທົ່ງໂຫຫິນນັ້ນ ແມ່ນຈັດຕັ້ງຂຶ້ນແບບພິເສດ ໂດຍບໍ່ຕາມອັນທີ່ເອີ້ນວ່າ ສະພາແຫ່ງຊາດຂອງຝ່າງຂວາ. ການທີ່ຢັ້ງຢືນວ່າ ລັດຖະບານອັນນີ້ ຍັງຄົງຢູ່ ກົມແຕ່ຝ່າງດຽວຄືວ່າ ຕົວລັດຖະມົນຕີທີ່ປະກອບເຂົ້າລັດຖະບານປະສົມ ຍັງຄົງຢູ່ ໃນລັດຖະບານ ແລະ ຜູ້ທີ່ເສຍຊີວິດໄປແລ້ວ ກໍ່ເອົາຜູ້ອື່ນເຂົ້າມາແທນ ຕາມຄວາມຕົກ ລົງເປັນເອກະສັນຂອງ ຝ່າງ; ກົດໝາຍ ແລະ ສະພາຂອງຝ່າງຂວາບໍ່ສາມາດຈະມາຢັ້ງຢືນການຈັດ ຕັ້ງຂອງລັດຖະບານອັນນີ້ໄດ້.

ເຫດຜົນທີ່ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ໄດ້ອົກບາງອັນຂຶ້ນມາຢັ້ງຢືນຂ້າງບົນນີ້ ພໍຈະຊິໃຫ້ເຫັນແຈ້ງແລ້ວວ່າ ລັດຖະບານປະສົມ ຝ່າງ ບັນອກແລ້ວຄືດັ່ງພວກຂ້າພະເຈົ້າໄດ້ເວົ້າໄປໃນອາລະປະຊຸມຄັ້ງທີ ໓ ກ່ອນນີ້, ອັນທີ່ເອີ້ນວ່າ "ລັດຖະບານ" ທີ່ພວກທ່ານເອົາມາອ້າງນັ້ນ ມັນເປັນພຽງແຕ່ການຈັດຕັ້ງອຳນາດການປົກ ຄອງອັນໜຶ່ງ ເພື່ອຄັບໃຊ້ ເຈດຕະນາຂະຫຍາຍສິ່ງຄວາມຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະ ລາມັດຂອງມັນເທົ່າ ນັ້ນ. ອັນທີ່ເອີ້ນວ່າ "ສະພາແຫ່ງຊາດ" ກໍ່ເປັນພຽງແຕ່ການຈັດຕັ້ງທາງການເມືອງອັນໜຶ່ງ ເພື່ອຄວບຄຸມ "ລັດຖະບານ" ໃຫ້ປະຕິບັດ ເຈດຕະນາຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະ ລາມັດດັ່ງກ່າວນັ້ນ. ການຈັດຕັ້ງອັນ ອັນນີ້, ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ບໍ່ຮັບຮູ້ວ່າ ເປັນລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ແລະ ສະພາແຫ່ງຊາດ ຝ່າງເດັດ ຂາດ; ການຈະເອົາຊັອະນະຜູ້ແທນລັດຖະບານມາເຈລະຈາກັບພວກຂ້າພະເຈົ້າ ແລະ ເອົາຄົນຂອງ "ສະ

໑໑/໑໑/໖໕

ສາ" ມາເປັນຕົ້ນສູງ ເກດກາງ ໃນກອງປະຊຸມ ເພື່ອບັງຄັບໃຫ້ພວກຂ້າພະເຈົ້າຮັບຮູ້ອັນເໝາະສົມ ລັດຖະບານ ແລະ ສະພາຂອງພວກທ່ານ ໂດຍທາງອ້ອມນັ້ນ ແມ່ນບຸກຄົນ ແລະ ເປັນອຸປະສັກອັນໃຫຍ່ຫຼວງ ໃຫ້ແກ້ ກອງປະຊຸມຂອງພວກເຮົາ.

ໃນຄໍາປາໄສຂອງພວກທ່ານ ວັນທີ 14/10/76 ນັ້ນ, ພວກທ່ານໄດ້ເວົ້າວ່າ ບັນດາລັດຖະ ມົນຕີຂອງແນວລາວຮັກຊາດ ໄດ້ຫນີຈາກລັດຖະບານໄປ ແລ້ວເອົາຄືນຕາງດ້ວຍ ທ້າວຕາງແດນ ເຊິ່ງ ພວກທ່ານເອີ້ນວ່າ ແມ່ນປະເທດສາທາລະນະລັດ ປະຊາທິປະໄຕທອງດນາມ ເຂົ້າມາກໍ່ຄວາມວຸ້ນວາງໃສ່ ບ້ານເມືອງລາວ, ເລື່ອງນີ້ ພວກຂ້າພະເຈົ້າເຫັນວ່າ ພວກທ່ານເສກສັນບັນເລີຍມາເວົ້າ ໂດຍບໍ່ຄໍານຶງ ເຖິງຕົນເຫດເພື່ອແກ້ຕົວ, ເພື່ອພວກຂ້າພະເຈົ້າອີກຕົນເຫດມາເວົ້າ, ພວກທ່ານກໍ່ຊອກຫາຕິດຕັດຂອງ ໂດຍທາງວ່າ ເອົາເລື່ອງເກົ່າເລື່ອງຫຼັງມາເລົ່າຄືນ. ພວກທ່ານຢ້ານກາງເວົ້າເລື່ອງເກົ່າເລື່ອງຫຼັງກໍ່ເພາະ ມັນເປັນຄວາມຈິງທີ່ເກີດມີຢູ່ໃນປະເທດລາວເຮົາ ແລະ ພວກທ່ານຢ້ານຄວາມຈິງອັນນັ້ນ ຈຶ່ງຈັບເອົາແຕ່ສະ ພາບການບາງຕອນ ທີ່ເປັນຢູ່ໃນບ້ານເມືອງເຮົາ ເພື່ອປົກປິດຄວາມຈິງທີ່ໄດ້ເປັນມາ. ອັນນັ້ນແຫຼະ ທ່ານ ຂ້າພະເຈົ້າວ່າ ພວກທ່ານຈະເອົາໃບປິດມາປົກຊ້າງຕາງທັງຕົວໄດ້.

ຄວາມເປັນຈິງຢູ່ໃນປະເທດເຮົາແນ່ນອນໃດແທ້? ຕົ້ນເຫດທີ່ໃຫ້ເກີດຄວາມວຸ້ນວາງຢູ່ ໃນບ້ານເມືອງເຮົາແນ່ນອນຫຼັງ? ແມ່ນເປັນຍ້ອນຈັກກະພັດອາເມລິກາຮັກຮາບລາວຫຼື ເປັນຍ້ອນບັນດາ ທ່ານລັດຖະມົນຕີຂອງແນວລາວຮັກຊາດຫນີໄປ? ແລະ ບັນດາທ່ານເຫຼົ່ານັ້ນໄປ ແມ່ນດ້ວງເຫດຕົນອັນໃດ? ພວກຂ້າພະເຈົ້າຂໍອີກບາງເລື່ອງ ກ່ຽວກັບຄວາມຈິງນີ້ ມາຊ່ອງຕໍ່ພວກທ່ານດັ່ງຕໍ່ໄປນີ້:

ພວກທ່ານຈົງຈໍາໄດ້ວິວາ ຫຼັງຈາກສັນຍາເຊີແນວປີ 1976 ແລ້ວ ແນວລາວຮັກຊາດ ໄດ້ເຂົ້າ ມາເຈລະຈາ ກັບຝ່າງລາຊະອານາຈັກ ເປັນເວລາ 6 ປີ. ຕະຫຼອດຊ່ວຍໄລຍະເຈລະຈານັ້ນ, ພວກເຮົາ ມີແຕ່ຖືກຖງກັນ ກ່ຽວກັບເລື່ອງ ຈະດ້ານຍັນການແຊກແຊງຮຸກຮານຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາເຂົ້າລາວ ແນວໃດ. ການແຊກແຊງຮຸກຮານອັນນັ້ນ ມັນມີທາງທາງດ້ານການທະຫານ, ທາງທາງດ້ານການເມືອງ ພ້ອມທັງ. ທາງດ້ານການທະຫານ ແມ່ນບຸກຕີເຂົ້າເຂດເດົ້າໂຮມ 6 ແຂວງຂອງແນວລາວຮັກຊາດ ແລະ ປ່າບປາມຈັບກຸມຂ້າພັນ ຕູ້ໄດ້ຮັບມືກັບຝ່າງແນວລາວຮັກຊາດຢູ່ທົ່ວ 10 ແຂວງ. ທາງດ້ານການເມືອງ ແມ່ນຕິປອງຂັດຂວາງສາມເຈລະຈາ ຄືດັ່ງພວກຂ້າພະເຈົ້າໄດ້ເວົ້າມາແລ້ວ ເທືອກອັນນັ້ນ. ເປັນຍ້ອນການ ແຊກແຊງຮຸກຮານຂອງຈັກກະພັດອາເມລິການັ້ນເອງ ລັດຖະບານປະສົມເພື່ອທໍາອິດຊຶ່ງຖືກໂຄ່ນລົ້ມລົງ, ບັນດາຕຸ້ນກໍ່ຂອງແນວລາວຮັກຊາດ ທີ່ເປັນຕົ້ນຢູ່ໃນສະພາແຫ່ງຊາດກຸ້ມຄຸມຄຸ້ມຂັງຢ່າງຕິດຕັດຫມາຍ ລັດຖະທໍາມະນູນ; ກອງທະຫານຂອງຝ່າງແນວລາວຮັກຊາດ ທີ່ກຽມຕົວຈະເຂົ້າຮ່ວມ ກອງທັບແຫ່ງຊາດ ຕາມສັນຍາວຽງຈັນ ກໍ່ຖືກບັງຄັບໃຫ້ຖງຊັນ ປິດອິດ ແລະ ລິດຈໍາບວນລົງຢ່າງຕິດສັນຍາ. ການກະທໍາເຫຼົ່ານັ້ນ ເຮັດໃຫ້ຄວາມຖືກຕ້ອງປອງດອງຊາດຖືກມ້າງເພ, ເຮັດໃຫ້ສະພາບການບ້ານເມືອງ ນັບມື້ນັບເຮັດຜິງ ແລະ ເຮັດໃຫ້ສົງຄາມທ້າວຂຶ້ນຮຸ້ນກັບເກີດຄືນມາອີກ. ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ໄດ້ສອງໃຊ້ໂອກາດອັນ ນັ້ນ ເພື່ອນໍາເອົາບາງທະຫານ ແລະ ອາວຸດອຸທະພັນ ເຂົ້າມາຂະຫຍາຍສົງຄາມອັນນັ້ນໃຫ້ລາມກ້ວາງ ອອກໄປທົ່ວປະເທດ. ອັນນັ້ນແມ່ນສາງເຫດຕົ້ນຕໍທີ່ພາໃຫ້ບ້ານເມືອງ ເຮົາມີຄວາມວຸ້ນວາງຕະຫຼອດມາ.

ພວກທ່ານເວົ້າວ່າ ຄວາມວຸ້ນວາງອັນນັ້ນ ເກີດຂຶ້ນ ຍ້ອນມີການແຊກແຊງຂອງປະເທດ ສາທາ ລະນະລັດ ປະຊາທິປະໄຕທອງດນາມ, ອັນນັ້ນແມ່ນບຸກຄົນຄວາມຈິງຢູ່ໃນປະເທດລາວຂອງເຮົາ. ຫຼັງ

ຈາກການຢຸດຍິງປີ ໑໙໕໒ ແລ້ວ, ທາງຝ່າງຝະລັ່ງ, ສາທາລະນະລັດ ປະຊາທິປະໄຕທວງດນາມ, ແນວ
 ລາວຮັກຊາດ ແລະ ລາວວຽງຈັນໄດ້ພ້ອມກັນຈັດຕັ້ງ ຄະນະກຳມະການກວດກາ ການຢຸດຍິງຂຶ້ນ ແລະ ຄະ
 ນະກຳມະການກວດກາສາກົນ ກໍໄດ້ຈັດການສົ່ງທະຫານອາສາສະໝັກທວງດນາມ ແລະ ທະຫານຝະລັ່ງອອກ
 ຈາກດິນລາວໄປ. ມາຮອດກາງປີ ໑໙໕໔, ເວລາທ່ານ ຕຽງ ຊະນະນິກອນ ໄດ້ຕັ້ງລັດຖະບານຂອງເພິ່ນ
 ຂຶ້ນແລ້ວ, ເພິ່ນກໍໄດ້ເວົ້າວ່າ ທະຫານຝ່າງຝະລັ່ງໃນດິນລາວໄດ້ຖອນອອກຫມົດແລ້ວ, ຄະນະກຳມະການ
 ສາກົນບໍ່ມີວຽກເຮັດແລ້ວ ຈຶ່ງຂໍເຊີນຄະນະກຳມະການສາກົນບໍ່ຖອນຫມົດອອກໄປ. ບັນແນມຫຼັກຖານຕົວຈິງທີ່
 ຈະແຈ້ງທັງສອງ.

ການຈັບກຸມຂຶ້ນຂອງ ບັນດາຜູ້ນຳແນວລາວຮັກຊາດ ແມ່ນການປະຕິບັດເຈດຈຳນົງຂອງ ຈັກກະພັດ
 ອາເມລິກາ ແລະ ລູກມືທີ່ຢາກທຳລາງ ບັນດາກຳລັງ ແລະ ປະຊາຊົນຜູ້ຮັກຊາດຢູ່ໃນປະເທດລາວ. ເວ
 ລາມັນ ພວກຂ້າພະເຈົ້າໄດ້ເດືອນແລ້ວວ່າ ຄວນໃຫ້ຝ່າງວຽງຈັນທີ່ເປັນລູກມືອາເມລິກາ ປະຖິ້ມແນວຄິດທີ່
 ຢາກໃຊ້ກຳລັງດັບສູນບັນດາກຳລັງຜູ້ຮັກຊາດ, ເພາະຖ້າບໍ່ຈິດ ແນວນັ້ນ ມີແຕ່ຈະເຮັດໃຫ້ບານເລືອງອັນ
 ດວງ ແລະ ທ້າງສຸດກໍແມ່ນບັນດາກຳລັງຮັກຊາດຈະເປັນຜູ້ຊະນະ - ຝ່າງລູກມືອາເມລິກາຢູ່ໃນລາວບໍ່
 ຍອມຟັງຄວາມຕັກເຕືອນອັບທັງດິນນັ້ນ, ບັງດີດ້ານຂ້າງອອກຈາກອາເມລິກາມາຂະຫຍາຍສົງຄາມ ໃຫ້ກ້ວາງ
 ຂວາງ ແລະ ດູ່ເດືອດຂຶ້ນອີກ, ຝ່າງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ແລະ ປະຊາຊົນລາວ ບໍ່ມີອາໄສ ຈຶ່ງຈຳເປັນ
 ຕ້ອງສາມັກຄີກັນຊຶ່ງກຳລັງອາດຢາບູກສົງຄາມອັນນັ້ນ ເພື່ອພົ້ນຜູ້ສັບຖ້ວນພາບກັບຄືນມາໃຫ້ແກ່ປະເທດລາວ.

ມາເຖິງປີ ໑໙໖໑, ການຕັ້ງຂອງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ແລະ ປະຊາຊົນຜູ້ຮັກຊາດໄດ້ຮັບໄຊຊະ
 ນະອັນໃຫຍ່ຫຼວງ, ບັງຄັບໃຫ້ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະ ລູກມື ຕ້ອງຍອມຢຸດຍິງ ແລະ ເຂົ້ານຶ່ງຮ່ວມໃນ
 ກອງປະຊຸມເຊີແນວ ປີ ໑໙໖໑-໖໒ ກຽວກັບລາວ. ຫຼັງຈາກນັ້ນ ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ມີ ຝ່າງ
 ກໍໄດ້ຈັດຕັ້ງຂຶ້ນ ແລະ ສັນຍາເຊີແນວ ປີ ໑໙໖໒ ກຽວກັບລາວກໍໄດ້ເຊັນກັນ, ແຕ່ວ່າ ຈັກກະພັດອາເມລິ
 ກາ ແລະ ລູກມືຍັງບໍ່ໄດ້ປະຖິ້ມແນວຄິດທີ່ຢາກໃຊ້ອາວຸດທຳລາງ ດັບສູນບັນດາກຳລັງຮັກຊາດລາວ, ພວກມັນ
 ໄດ້ໃຊ້ທາວິທີທຳລາງກຳລັງເປັນກາງ ແລະ ມ້າງເພື່ອລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ມີ ຝ່າງ. ຜູ້ກຳນົດ
 ດວງຂຶ້ນໃນເວລາມັນ ກໍບໍ່ແມ່ນຜູ້ອິນ ໃດ ນອກຈາກຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະ ລູກມືມັນເອງ. ພວກທ່ານ
 ໄປກ່າວຫາວ່າ ມີການແຊກແຊງ ແລະ ຮັກຮານຂອງປະເທດ ສາທາລະນະລັດ ປະຊາທິປະໄຕທວງດນາມ
 ບັນແນມຫຼັບຕາເວົ້າ ໂດງບໍ່ເບິ່ງຄວາມຈິງ ພາງໃນປະເທດ. ການຖອນຄືນທວງດນາມ ທີ່ສະເດັດເຈົ້າສຸ
 ດັນນະພູມາກັບຮູ້ເອງວ່າ ມີພຽງແຕ່ ມົດ ກໍວ່າຄືນ ທີ່ເຮັດວຽກການກ້າງຢູ່ທັງໄຂມັນ ໄດ້ເຮັດສຳເລັດ
 ໄປແລ້ວ, ແຕ່ຝ່າງອາເມລິກາທັນນາງ ທະຫານຢູ່ລາວເຖິງ ໑.໖໐໐ ຄົນ ຊຳພັດຖອນອອກໄປພຽງແຕ່
 ໖໖໖ ຄົນ, ຖອນອອກໄປແລ້ວ ຈຳນວນຫນຶ່ງກໍຍັງນຶ່ງ ເຮັດອາໄສລະເສີນກັບຕາວຄືນມາອີກ. ນາງທະຫານ
 ອາເມລິກາທີ່ຍັງເຫຼືອຢູ່ນັ້ນ ໄປເຮັດວຽກຢູ່ທ່າສຳນັກ ຢູ່ໂຊມ ທີ່ປຽນຊຸມວ່າເປັນ ຢູ່ແຊດ, ສຳນັກ ຢູ່ຊິດ ທີ່ເປັນ
 ກອງບັນຊາການ ສົງຄາມຈິດຕະສາດ ແລະ ທີ່ສະຖານທູດ ອາເມລິກາທີ່ເປັນສຳນັກຜູ້ສຳເລັດ ລາຊະການ
 ຝ່າງພວກຂ້າພະເຈົ້າໄດ້ເວົ້າໄປແລ້ວ. ພວກພະນັກງານ ພິລິບປິນ ທີ່ເປັນນັກສືບໃຫ້ອາເມລິກາ, ບໍລິສັດ
 ແອອະ ເມລິກາ ທີ່ເປັນອົງການຈັດຕັ້ງເຮັດທະຫານຂອງອາເມລິກາ ແລະ ພວກທະຫານແຜນທັບ ຈຽງໂຄ
 ເຊິກ ທີ່ມາກວນຄວາມອັນດວງຢູ່ໃນລາວບໍ່ໄດ້ຖອນອອກໄປເລີຍ. ພວກທ່ານຈິງຈິ້ໄດ້ວ່າ ໃນປີ ໑໙໖໒
 ພວກທ່ານສົງໄສວ່າ ມີກອງທະຫານທວງດນາມຢູ່ບອນໃດ, ຄະນະກຳມະການສາກົນກໍໄດ້ໄປກວດ ແລະ

ສະຫຼຸບວ່າ ບໍ່ຈົງຕາມຄວາມກ້າວຫາ. ສ່ວນບ່ອນພວກຂ້າພະເຈົ້າສົງໄສວ່າ ມີທະຫານ ຈຽງໂຕເລັກຢູ່ບ້ານ
 ດົນເພງ ແລະ ມີບາງທະຫານອາເມລິກາຢູ່ ກະແຕ, ຄະນະກຳມະການສາກົນໄປກວດຊ້ຳພັດເຫັນວ່າ
 ມີເຄື່ອນຢູ່ຂອງເຂົາ ແລະ ຕາມລາງງານຂອງປະຊາຊົນວ່າ ພວກເຂົາຫາກອອກໄປໃຫມາ. ດັ່ງນັ້ນຈຶ່ງ
 ສະຫຼຸບວ່າ ການຕັ້ງສູ່ແຕ່ ປີ ໑໙໕໕ ມາຄອດປີ ໑໙໕໒ ຈຶ່ງລ່ວມແຕ່ເປັນການຕັ້ງສູ່ໃຫ້ຄອບຈັກກະພັດອາ
 ເມລິກາ ແລະ ລູກມືອອກຈາກປະເທດລາວ. ແຕ່ວ່າ ບໍ່ພຽງແຕ່ພວກນັ້ນ ບໍ່ຄອບອອກໄປເທົ່ານັ້ນ, ພວກ
 ເຂົາຢັ້ງເອົາກັນເຂົ້າມາຕັ້ງມືກັບບັນບູຫຼາງ ໂຈນລັມລັດຖະບານປະສົມລົງເທື່ອທີ ໒, ເຮັດການຄາດຜະ
 ກຳລັດຖະມົນຕີ ກິນິມ ໂພນເສນາ ແລະ ຕັ້ງຮັກຊາດເປັນຈຳນວນຫຼາງ ແລ້ວກໍເອົາເຮືອບິນອາເມລິກາ,
 ທະຫານຫຸນພາກໃຕ້ຫວຽດນາມ ແລະ ທະຫານປະຕິການໄທ ມາຂະຫຼາງຈົງຄາມທັງທາງດິນ ແລະ ທາງ
 ອາກາດຢູ່ໃນບ້ານເມືອງລາວ, ເຮັດໃຫ້ປະຊາຊົນລາວໄດ້ຖືກບາດເຈັບລັມຕາງຄູ່ບວງຈົບທາງຢ່າງນັບບໍ່
 ຖ້ອນ. ອັນນັ້ນ ແຫຼະ ແນ່ນເຫດຜົນຕົວຈິງທີ່ບໍ່ໃຫ້ປະຕິເສດໄດ້ ຂັ້ນນີ້ ໃຫ້ເກີດມີຄວາມຮູ້ນຳກັນຢູ່ໃນປະເທດ
 ລາວຈົນຮອດປະຈຸບັນນີ້.

ນັ້ນເປັນທຳມະດາຢູ່ເອງ ທ່າວຈັກກະພັດອາເມລິກາ ຂຶ້ນກຳລັງມາຂະຫຼາງຈົງຄາມຢູ່ໃນລາວ
 ຫຼາງເທົ່າໃດ, ປະຊາຊົນລາວກໍຍັງສາມັກຄີກັນເຂົ້າ ລູກຂັບຕີຕ້ານພວກນັ້ນຈົນໃຫ້ພວກນັ້ນ ຕ້ອງຍອມ
 ບຸ່ງໃຫ້ ປະເທດລາວມີສັນຕິພາບ, ເອກະລາດ, ປະຊາທິປະໄຕ ແລະ ຄວາມເປັນກາງຢ່າງແທ້ຈິງ.
 ພວກທ່ານຈະໄປກ່າວຫາວ່າ ຕັ້ງໃດທີ່ລູກຂັບກຳອາວຸດຕີຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະ ລູກມືທຸກຮາກລາວ
 ນັ້ນແນ່ນ ເປັນຄົນຊາດອັນໄປ ແນ່ນເປັນການບໍ່ຖືກຕ້ອງຈັກດີ. ພວກທ່ານຈະໄປກ່າວຫາແນວໃດ, ພວກຄົນ
 ລາວທີ່ຮັກຊາດລາວ ແລະ ຕັ້ງເພື່ອເອກະລາດຂອງລາວ ກໍຈຶ່ງເປັນຄົນລາວຢູ່ນັ້ນເອງ. ບັນດາຫຼັກຖານ
 ທີ່ພວກທ່ານຍົກຂຶ້ນມາກ່າວ ເລື່ອງນັ້ນເລື່ອງນີ້ ແນ່ນລ່ວມແຕ່ບໍ່ມີຄວາມຈິງ ແລະ ເປັນການກົດຂວາງສູ່
 ໃຫ້ກອງປະຊຸມຄົບຫນ້າໄປເຖິງບ່ອນສຳເລັດໄດ້. ເລື່ອງນີ້ ແນ່ນພວກທ່ານຕ້ອງຮັບຜິດຊອບແຕ່ຢ່າງດຽວ
 ໂດງສິນເຊີງ.

ໃນກອງປະຊຸມເທື່ອແລ້ວ, ພວກທ່ານໄດ້ສະເໜີ ໃຫ້ພ້ອມກັນພິຈາລະນາ ເອົາຂໍສະເໜີ ກຸ ຂໍ
 ຂອງພວກທ່ານ ມາລວມເຂົ້າໃນວິທີການ ໕ ຂໍ ທີ່ພວກ ຂ້າພະເຈົ້າສະເໜີໄປ ແລະ ທີ່ພວກທ່ານ ໄດ້
 ຮັບເອົາເປັນພັນຖານການເຈລະຈາແລ້ວນັ້ນ. ເມື່ອມາພິຈາລະນາຢ່າງຄັກແນ່ແລ້ວ, ພວກຂ້າພະເຈົ້າ
 ເຫັນວ່າ ການທີ່ຈະເອົາຂໍສະເໜີ ກຸ ຂໍ ຂອງພວກທ່ານມາລວມເຂົ້າກັບວິທີການ ໕ ຂໍ ຂອງພວກຂ້າພະ
 ເຈົ້ານັ້ນ ແນ່ນເປັນໄປບໍ່ໄດ້, ເພາະວ່າຂໍສະເໜີ ກຸ ຂໍຂອງພວກທ່ານລ່ວມແຕ່ແນ່ນຂັບກັບວິທີການ ໕
 ຂໍທີ່ພວກຂ້າພະເຈົ້າໄດ້ສະເໜີໄປແລ້ວ ເພື່ອແກ້ໄຂບັນຫາລາວ. ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ເຂົ້າໃຈວ່າພວກທ່ານ
 ສະເໜີ ກຸ ຂໍອອກມາ ບໍ່ແນ່ນເພື່ອແກ້ໄຂບັນຫາລາວ ບັນພັນຖານວິທີການ ໕ ຂໍທີ່ພວກຂ້າພະເຈົ້າໄດ້ສະ
 ເໜີໄປ ແລະ ພວກທ່ານກໍໄດ້ເຫັນດີນຳແລ້ວ. ຄຳສະເໜີ ກຸ ຂໍຂອງພວກທ່ານນັບບ່ອນໃດຈະມອນ
 ຢູ່ໃນ ໕ ຂໍຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າດັ່ງກ່າວ, ມັນມີແຕ່ຈະເຮັດໃຫ້ການຖືກຖຽງ ໃນກອງປະຊຸມເພີ່ມຄວາມຫຍຸ້ງ
 ຍາກ ແລະ ແກ້ດັ່ງໄປອີກຄັ້ງຢ່າງບໍ່ມີຜົນຫຍັງໝົດ. ພວກທ່ານວ່າຈະປະຕິບັດສັນຍາເຊີແນວປີ ໑໙໕໒
 ຢ່າງເຈັ້ງຄັດ, ແຕ່ຊ້ຳພັດມີແນວຄິດຢ່າກຽນແປງແກ້ໄຂຈັນຍາເຊີແນວ, ພວກທ່ານເວົ້າ ມີການຢູ່ດ
 ອີງ ແລະ ການຄອບທະຫານຕ່າງປະເທດ, ແຕ່ຊ້ຳພັດບໍ່ເວົ້າເຖິງການແກ້ໄຂບັນຫາການເມືອງ, ພວກທ່ານ

ຢາກໃຊ້ຄວາມ ແລະ ຮູບຂອງກິດໜາງຂອງພວກທ່ານ ເພື່ອບັງຄັບໃຫ້ພວກຂ້າພະເຈົ້າຕ້ອງຮັບເອົາຮູບອັນ
 ຫຼ້າສະໄຫມທີ່ເປັນໄປໃນປີ 1956, ໃຫ້ເອົາການປົກຄອງ ແລະ ກອງທັບນາມອບໃຫ້ພວກທ່ານ. ຫມາຍ
 ຄວາມວ່າ ພວກທ່ານຈະ ໃຊ້ການເຈລະຈານີ້ ເພື່ອບັງຄັບໃຫ້ພວກຂ້າພະເຈົ້າຍອມຈຳນົນ. ພວກຂ້າພະເຈົ້າ
 ຈຶ່ງຢາກຂໍເລືອນໃຫ້ພວກທ່ານຕົນອີກເທື່ອໜຶ່ງວ່າ ຄວາມຄິດແບບນັ້ນຈະບໍ່ນຳຜົນອັນໃດມາໃຫ້ແກ່ພວກທ່ານ
 ເລີຍ. ການເຈລະຈາຈະໄດ້ຮັບຜົນດີກວ່າເມື່ອທຸກຝ່າງມີເຈດຍະນາດີຢາກແກ້ໄຂບັນຫາລາວໂດຍ ສັນຕິຕິທິແທ້,
 ດຳເນີນການເຈລະຈາ ຢ່າງສະເໝີພາບກັນຢ່າງແທ້ຈິງ ແລະ ອີງໃສ່ບັນຫາຕົວຈິງຂອງລາວ ໃນປັດຈຸບັນ
 ເພື່ອແກ້ໄຂບັນຫາລາວ ບົນພື້ນຖານສັນຍາເຊີແນວປີ 1956 ກ່ຽວກັບລາວເທົ່ານັ້ນ. ທ່ານໃນການເຈລະ
 ຈາຂອງພວກທ່ານ ພາໃຫ້ພວກຂ້າພະເຈົ້າຕັ້ງຄວາມຖາມຂຶ້ນວ່າ ເປັນຫຍັງພວກທ່ານຈຶ່ງວາງຄວາມຂັດຂວາງ
 ເຫມີພາບ, ບັງຄັບໃຫ້ພວກຂ້າພະເຈົ້າຍອມຈຳນົນແນວນັ້ນ. ເມື່ອພິຈາລະນາຄັກແນວແລ້ວ, ພວກຂ້າພະເຈົ້າ
 ກໍ່ເຂົ້າໃຈໄດ້. ພວກທ່ານເຂົ້າດິວາ ພວກຂ້າພະເຈົ້າພວມຕ້ອງຢູ່ໃນທຸກສະໜາມຕີບຶກຈະບໍ່ຍອມຈຳ
 ນົນແນວນັ້ນ, ແຕ່ພວກທ່ານກໍ່ວາງບັນຫາແນວນັ້ນອອກ ເພື່ອໃຫ້ລົງກັນບໍ່ໄດ້ ແລະ ໃຫ້ກອງປະຊຸມຖືກແກ້
 ດຶງຍືດຍາວອອກໄປ. ເປັນຫຍັງພວກທ່ານຈຶ່ງຢາກແກ້ດຶງກອງປະຊຸມໃຫ້ຍືດ ຍາວໄປແນວນັ້ນ ? ຖ້າສັງເກດ
 ເບິ່ງ ສະພາບການໃນທີ່ປະເທດແລ້ວ ກໍ່ເຂົ້າໃຈເລື່ອງນີ້ໄດ້. ດຽວນີ້ພວກທ່ານພວມສົ່ງເຮືອບິນເຂົ້າໄປ
 ດຸ້ມລະເບີດ ແລະ ຍິງທຳລາຍເຂດປົດປ່ຽນຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າ ເພິ່ນທະວີຂຶ້ນ, ແລະ ພວກທ່ານພວມເອົາ
 ທະຫານໄທເຂົ້າມາລາວເພິ່ນສູນຫຼາງເທົ່າ ແລະ ລວບລວມເອົາກອງທະຫານປະຕິການຝ່າງອື່ນ ໄປຮ່ວມ
 ມືກັນບຸກໂຈມຕີເຂົ້າເຂດປົດປ່ຽນຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າ ໃນພາກໃຕ້, ພາກກາງ ແລະ ພາກເໜືອຂອງລາວ.
 ຫມາຍຄວາມວ່າ ພວກທ່ານຈະ ໃຊ້ເລື່ອນກ່າວຮ້າງບ້າງສິ່ງໃນກອງປະຊຸມ ສົມທົບກັບການບຸກໂຈມຕີທາງດ້ານ
 ທະຫານ ເພື່ອກີດຂວາງການແກ້ໄຂບັນຫາລາວໂດຍສັນຕິຕິທິ. ເມື່ອເປັນແນວນັ້ນ, ຄວາມທ່ວກທ່ານເວົ້າ
 ວ່າ ມີຄວາມຮ້ອນຮົນຢາກແກ້ໄຂບັນຫາລາວ ແລະ ຢາກສ້າງຄວາມຖືກຕ້ອງປ່ອງດອງຊາດນັ້ນ ເປັນພຽງ
 ແຕ່ຄວາມເວົ້າຫຼອກລ່ອງຫາງສຽງພາງໃນ ແລະ ນອກປະເທດລ້າໆ. ພວກຂ້າພະເຈົ້າເຫັນວ່າ ຄວາມ
 ຄິດ, ຄວາມເວົ້າ ແລະ ການກະທຳຂອງພວກທ່ານນັ້ນ ມັນຈະມີແຜນນຳຜົນຮ້າງອັນເກ່ຍດອງລ່ອງຫນ້າໄດ້
 ມາສູ່ປະເທດຊາດຂອງພວກເຮົາ ເຊິ່ງພວກທ່ານຈະຕ້ອງເປັນຜູ້ຮັບຜິດຊອບທັງໝົດຕໍ່ປະເທດລາວຂອງຊາດ
 ລາວ.

ທາງຝ່າງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດນີ້, ເຖິງວ່າພວກທ່ານຈະເວົ້າ ແລະ ເຮັດແນວໃດໃສ່ພຽງໃດ
 ກໍ່ຄວາມ, ພວກຂ້າພະເຈົ້າກໍ່ບໍ່ຢຽນແປງເຈດຈຳນົງຂອງຕົນທີ່ຈະອິດທິພົນທະຍາຍາມຈົນສຸດຄວາມສາມາດ ເພື່ອ
 ໃຫ້ບັນດາເຖິງຄວາມຖືກຕ້ອງປ່ອງດອງຊາດ ຢ່າງສະເໝີພາບ, ຢູ່ດິທຳ ແລະ ຖາວອນ. ພວກຂ້າພະເຈົ້າ
 ຍັງຖືວ່າ ວິທີການ ຕີພວກຂ້າພະເຈົ້າໄດ້ສະເໝີໄປ ແລະ ທ່ານຝ່າງພວກທ່ານກໍ່ໄດ້ຮັບເອົາເປັນພື້ນ
 ຖານການເຈລະຈາແລ້ວນັ້ນ ເປັນວິທີການອັນດຽວທີ່ຈະສາມາດຊ່ວຍໃຫ້ແກ້ໄຂບັນຫາລາວໂດຍສັນຕິຕິທິ ດັ່ງ
 ກ່າວຂ້າງບົນນີ້. ທຸກຄວາມສະເໝີພາບເຂົ້າຢູ່ໃນຂອບເຂດຂອງວິທີການ ຕີ ຂ້າງກ່າວນັ້ນ ແມ່ນບໍ່ສາມາດ
 ຈະຮັບເອົາມາເປັນພື້ນຖານໃຫ້ແກ່ການເຈລະຈາໄດ້ ແລະ ມີແຜ່ຈະເຮັດໃຫ້ການເຈລະຈາຍືດຍາວໄປຢ່າງ
 ໄວ້ເຫດຜົນລ້າໆ.

ດ້ວງເຫດນັ້ນ ຄະນະຜູ້ແທນບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ຈຶ່ງຂໍເຊີນຊອບບັນດາທ່ານໃນຄະນະຜູ້ແທນຝ່າງ

ຂອງວຽກຈັບ ຈົ່ງຄິດຄືນໃໝ່ ແລະ ດັດ ແປງແກ້ໄຂແນວຄິດອັນບໍ່ເໝາະສົມຂອງຕົນ ເພື່ອດຳເນີນການ
 ເຈລະຈາຕາມແບບສະເໝີພາບ ເພື່ອວ່າ ເມື່ອການເຈລະຈາບັນລຸຕົ້ນສຳເລັດແລ້ວ ກໍ່ເຂົ້າຮ່ວມກັນໃນ
 ວົງສາທາລະນາ ຕາມແບບສະເໝີພາບຄືດຽວກັນ ເພື່ອພ້ອມກັນສ້າງສາປະເທດຊາດບ້ານເມືອງ ໃຫ້ດີ
 ທະນາຄາວອນ. ພວກຂ້າພະເຈົ້າຂໍເນັ້ນຕື່ມອີກວ່າ ເພື່ອຈະໃຫ້ເຮັດໄດ້ແນວນັ້ນ, ແມ່ນພວກທ່ານຄວນ
 ເບິ່ງ ແລະ ຄວນເວົ້າໃຫ້ຖືກຕາມສະພາບການຕົວຈິງຢູ່ລາວ, ຄວນວາງວິທະຍາໄຂອັນຍຸດຕິທຳ, ບໍ່ຕີຢ່ອງ
 ເອົາລັດ ເອົາປຽບກັນ, ບໍ່ໃຊ້ຮູບການໃດໆ ບັງຄັບໃຫ້ຄູ່ເຈລະຈາ ຕ້ອງຍອມຈຳນົນ. ຖ້າບໍ່ເຮັດດັ່ງນັ້ນ,
 ພວກທ່ານຈະເປັນຜູ້ຜິດຊອບຕາມທັງສິ້ນ ໃນການບໍ່ຄົບຫນ້າ ຂອງການເຈລະຈາຂອງພວກເຮົາ. ທາງ
 ປ່າງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດນີ້, ຍາມໃດກໍ່ຈິ່ງໃຈເຈລະຈາຕາມຖືກການ ທີ່ກ່າວມາຂ້າງເບື້ອງ ແລະ ຈະພະ
 ຍາຍາມອິດທິພົນຕໍ່ປະຊາຊົນກ່ວາ ຈະໃຫ້ການເຈລະຈາບັນລຸຕົ້ນສຳເລັດ, ເຮັດໃຫ້ປະເທດຊາດອັນແສນຮັກ
 ຂອງພວກເຮົາ ມີສັນຕິພາບ, ເອກະລາດ, ປະຊາທິປະໄຕ, ເປັນກາງ, ເອກະພາບ ແລະ ດັດທະນາ
 ຄາວອນ ສົມດັ່ງຄວາມມຸ່ງມາດ ປາຖະໜາອັນແຮງກ້າຂອງປະຊາຊົນລາວຕາມທັງຊາດ. / 6

16 NOV 1972

ຄຳ ປາ ໄ ສ

ຂອງ ທ່ານ ພນ ສີປະເສີດ ຫົວໜ້າຄະນະຜູ້ແທນ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດລາວ, ກາວ ໃນວາລະ ປະຊຸມ ເທຢືອ 6 (ວັນທີ 16-11-72).

ບັນດາທ່ານ,

ຜານການແລກປ່ຽນຄວາມຄິດຄວາມເຫັນ ໃນກອງປະຊຸມ ແລະການຄົ້ນຄວ້າ ຄຳປາໄສ ຂອງຄະນະຜູ້ແທນຝ່າຍຂວາວຽງຈັນ ໃນວັນທີ 11/11/72 ແລ້ວນ, ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ຍັງເຫັນແຈ້ງວ່າ ພວກທ່ານ ບັນດາກຳລັງໃຈ ໃນການເຈລະຈາ, ເປັນຕົ້ນແມ່ນ ພວກທ່ານ ໄດ້ໃຊ້ ວິທີການຕ່າງໆ ແລະຄຳເວົ້າ ອັນບໍ່ເໝາະສົມ ນັບແຕ່ເລື່ອງນັ້ນ ໄປຫາເລື່ອງ ໃຫຍ່ ມາຂັດຂວາງ ບໍ່ໃຫ້ກອງປະຊຸມ ເຈລະຈາ ກ້າວຫນ້າໄປໄດ້.

ມັນເປັນທຳມະດາຢູ່ເອງວ່າ ທຸກກອງປະຊຸມເຈລະຈາ ຈະຕ້ອງເປີກສາຫາລື ແລະຕົກລົງກັນ ກ່ຽວກັບລະບຽບການກ່ອນ. ໂດຍສະເພາະ ກອງປະຊຸມຂອງພວກເຮົາ ເຊິ່ງແມ່ນກອງປະຊຸມເຈລະຈາ ລະຫວ່າງຄະນະຜູ້ແທນ ຂອງຝ່າຍລາວ ທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ອັນມີຄວາມພົວພັນເຖິງ ໂຊກຊາດ ຂອງປະເທດ ຊາດນັ້ນ, ຍິ່ງຕ້ອງເປີກສາຫາລື ລະບຽບການນຳກັນ ຢ່າງຈິງໃຈສາກ່ອນ. ແຕ່ກົງກັນຂ້າມ, ລະບຽບ ການຜູ້ສອງຝ່າຍ ບໍ່ທັນໄດ້ເປີກສາ ແລະຕົກລົງກັນເທື່ອ, ພວກທ່ານຊ້າພັດດີດ້ານ ລັກເຮັດໄປຕາມລຳພັງ ໃຈ ແຕ່ຝ່າຍຂວາວ, ບາງບັນຫາກ່ຽວກັບ ລະບຽບການ ທີ່ຕົກລົງກັນແລ້ວ ພວກທ່ານ ກໍ່ບໍ່ປະຕິບັດ. ເຖິງ ວ່າ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ທັກທ້ອງການກະທຳ ທີ່ບໍ່ຖືກຕ້ອງດັ່ງກ່າວ ຂອງພວກທ່ານ ມາຫລາຍເທື່ອແລ້ວກໍ່ ຕາມ, ພວກທ່ານ ກໍ່ບໍ່ໄດ້ເອົາຫົວຊາ ຕໍ່ການທັກທ້ອງ ແຕ່ປະການໃດ. ພວກທ່ານ ຢາກບັງຄັບ ໃຫ້ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ຮັບຮູ້ ການກະທຳ ທີ່ບໍ່ຖືກຕ້ອງນັ້ນ ຂອງພວກທ່ານ.

ພວກທ່ານ ຍັງຢືດຫມັ້ນ ຢູ່ບໍ່ເຊົາວ່າ ຕົນເປັນຄະນະຜູ້ແທນ ຂອງລັດຖະບານປະສົມ ແຫ່ງຊາດ ມ່ຳຝ່າຍ ເຊິ່ງໄດ້ຖືກ ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະພວກລູກມື ເຮັດລັດຖະປະຫານ ໂຄ່ນລົ້ມໄປແລ້ວແຕ່ປີ 1960 ພັນ. ໃນວາລະປະຊຸມຫລາຍໆເທື່ອຜ່ານມາ, ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ກໍ່ໄດ້ຊອກ ຢ່າງຈະແຈ້ງ ແລ້ວວ່າ ອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນ ປະຈຸບັນນີ້ ເປັນພຽງແຕ່ເລື່ອງມື ຮັບໃຊ້ນະໂຍບາຍ ດຳເນີນ ສົງຄາມຮຸກຮານ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ ຢູ່ລາວເທົ່ານັ້ນ, ມັນບໍ່ສາມາດ ຕາງຫນ້າໃຫ້ໃດໄດ້, ນອກ ຈາກ ເປັນຜູ້ແທນໃຫ້ແກ່ ກຸ່ມນິຍົມ ອາເມລິກາ ເທົ່ານັ້ນ.

ໃນ ຄຳປາໄສ ວັນທີ 11/11/72 ແລະວັນທີ 11/11/72 ນັ້ນ, ພວກທ່ານເອງ ກໍ່ໄດ້ຮັບ ສາລະພາບວ່າ ອັນທີ່ພວກທ່ານເອີ້ນວ່າ "ລັດຖະບານປະສົມ ແຫ່ງຊາດ ມ່ຳຝ່າຍ" ໄດ້ມີການດັດແປງ ໄປມາຫລາຍເທື່ອແລ້ວ ໂດຍຝ່າຍຂວາວ. ເມື່ອເປັນແບບນັ້ນ, ເຮັດແນວ ໃດ ພວກທ່ານຈຶ່ງມາອ້າງວ່າ ລັດຖະບານປະສົມ ແຫ່ງຊາດ ມ່ຳຝ່າຍ ຍັງຄົງຕົວຢູ່. ການປ່ຽນແປງໂດຍຝ່າຍຂວາວ ດັ່ງກ່າວນັ້ນ, ເປັນ ການທຳລາງ ຫລັກການຈັດຕັ້ງ, ພາກສ່ວນປະກອບ, ກໍ່ຄື ຫລັກການເຮັດວຽກ ຂອງລັດຖະບານປະສົມ ແຫ່ງຊາດ ມ່ຳຝ່າຍ ທີ່ໄດ້ລະບຸໄວ້ ໃນສັນຍາ ຊຽລິກ ແລະ ທົ່ງໄຫຫິນ ຢ່າງສັ້ນເຊິ່ງ.

ເບິ່ງເລິກເຂົ້າໄປ ໃນດ້ານນະໂຍບາງ ພາຍໃນ ແລະ ດ້າງປະເທດ, ກໍຄື ການກະທຳ
 ຂອງມັນແລ້ວ, ກໍແຮງເຫັນໄດ້ ຢ່າງຈະແຈ້ງທີ່ສຸດວ່າ ອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນ ປະຈຸບັນນີ້, ເປັນ
 ຜູ້ທຸລະຍົດ ດ່ຽວປະໂຫງດຂອງຊາດ, ເປັນເລື່ອງມື ຮັບໃຊ້ສົງຄາມຮຸກຮານ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ,
 ທຳລາງສັນຍາເຊີແນວປີ 1954 ກ່ຽວກັບລາວ ຢ່າງເປີດແປນ. ຄືດັ່ງທຸກຄົນໄດ້ຮູ້ແລ້ວ, ດັ່ງແຕ່ລັດຖະ
 ບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ມ່ ຝ່າຍ ໄດ້ຖືກໂຕ້ລະຄັ້ມ ເມື່ອເດືອນ 4/1954 ເປັນຕົ້ນມາ, ອຳນາດການ
 ປົກຄອງວຽງຈັນ ໄດ້ບໍ່ຖີ້ມ ນະໂຍບາງ ສັນຕິພາບ ເປັນທາງ ໃນທັນທີ, ແລ້ວລົງມືປະຕິບັດ ນະໂຍ
 ບາງ ກໍສົງຄາມຮຸກຮານ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາຢູ່ລາວ ຢ່າງບັງອາດເປີດແປນ, ໃຊ້ກຳລັງທະຫານ
 ເປັນກຳນົດມາຫຼວງຫຼາງ ເປີດບັນຍຸກໃຈມຕີເຂົ້າເຂດປົດປ່ຽນ ຢ່າງຄະຫນານໃຫ່ງ ພໍ່ເຮົາເຫັນມາແຕ່ກອນ,
 ເຊັ່ນ ບັນເຮົາ ມ່ ສອນ, ສອນໄຊ, ສີໂຄດຕະບອງ ແລະ ອື່ນໆ ເຖິງລັດຖະບັນດັດເກີດຂຶ້ນໃນກາງປີ 1954
 ທັງນັ້ນ ໂດງສະເພາະ ເລີ່ມແຕ່ວັນທີ 19/6/54 ເປັນຕົ້ນມາ, ຍົນຂອງອາເມລິກາທຸກຊະນິດ ກໍໄດ້
 ເປີດການໃຈມຕີຖິ້ມລະເບີດ ໃສ່ດິນແດນລາວໂດງກົງ ສົງຄາມຮຸກຮານ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາຢູ່
 ລາວ ແລະ ອິນດູຈີນເພີ່ມຄວາມຮ້າງແຮງຂຶ້ນທໍ່ໃດ, ອຳນາດການປົກຄອງລູກມື ຂອງອາເມລິກາຢູ່ລາວ
 ກໍໄດ້ຖືກດັດແປງ ໃຫ້ເປັນເລື່ອງມືປະຕິການ ໃນການຮັບໃຊ້ສົງຄາມຮຸກຮານ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ
 ຫຼາງຂຶ້ນຊັກໄຊ. ມັນດັ່ງແມ່ນຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະ ອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນນັບເອງ ສົມຮູ້
 ຮ່ວມຄິດກັນ ເອົາຍົນມາຖິ້ມລະເບີດ, ມາເອົາທີ່ເປີກສາ, ນາງທະຫານ ແລະ ພົນທະຫານຂອງອາເມ
 ລິກາ, ກອງທະຫານຫຸນໄຊງ່ອນ, ແລະ ກອງທະຫານປະຕິການໄທ ເປັນຫມື່ນໆ, ພ້ອມທັງສາວາອາດູດ
 ຂອງອາເມລິກາ ຢ່າງຫຼວງຫຼາງເຂົ້າມາ ເຂັ້ມຂົ້າຮາວີປະຊາຊົນເຮົາ, ຈຸດເລົ່າເຂົ້າເອົາຫຼັງເຮືອນ,
 ທຳລາງມ້າງເພໄປມາຮັດສອນ ຕະຫຼອດວັດວາອາຮາມ ທີ່ເປັນສົງສັກກະລະບູຊາ ຂອງປະຊາຊົນເຮົາ,
 ອັນເປັນການກໍ່ໂທດກຳລັບຜ້າ ເຫຼືອແຕ່ນິນ ດ່ຽວປະຊາຊົນເຮົາ.

ບໍ່ພຽງແຕ່ທນນ, ເຂດຄວບຄຸມ ຂອງພວກເຂົາໄດ້ກາງເປັນເມືອງຂຶ້ນແບບໃຫມ່ ຂອງຈັກກະ
 ພັດອາເມລິກາຢ່າງສິນເຊີງ, ເສດຖະກິດປັບປ່ອນຢ່າງຮ້າງແຮງ, ການຕະລິດ ແລະ ເສດຖະກິດພັນ
 ຖານພາງໃນປະເທດ ຖືກຫລົ້ມຈົມລົງຊັກໄຊ, ເງິນກີບນັບມື້ນັບລົງລາຄາ ຈົນກະທັ່ງເປັນເງິນເຜີ້, ຄ່າ
 ຄອງຊົບຊົນຂຶ້ນສູງ ອັນເປັນເຫດໃຫ້ຊີວິດການເປັນຢູ່ຂອງປະຊາຊົນເຮົາ ອັດຕະຄັດ ຂັດສິນ, ເດືອດຮ້ອນ
 ຢ່າງຫນັກ, ໂດງສະເພາະແມ່ນຢູ່ໃນຕົວເມືອງ, ເຮັດໃຫ້ວັດທະນະທຳ ສັງຄົມ ອັນເນົ່າເຫມັ້ນ, ເປື້ອນ
 ເປືະ ຂອງອາເມລິກາ ເຂົ້າມາເບື້ອເມົາ ປະຊາຊົນເຮົາ, ເຮັດໃຫ້ວັດທະນະທຳ, ຮິດຄອງປະເພນີ
 ແລະ ມູນເຊືອອັນດີງາມ, ສິສນຂອງຊາດ ນັບມື້ນັບເສົ້າຫມອງ ແລະ ເຊື່ອມໂຊມລົງ.

ໃນຂະນະດຽວກັນນັ້ນ, ພວກຂາຈັດອົບອນຫນຶ່ງ ໃນອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນ ທີ່ເປັນລູກ
 ມືຮັບໃຊ້ສົງຄາມຮຸກຮານ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາຢູ່ລາວ, ຂາງຕົນປະໂຫງດຂອງຊາດນັ້ນ, ຊຳພັດ
 ກາງເປັນຜູ້ຮຽງຮູ້ ເປັນເສດຖີ ຂຶ້ນຢ່າງໄວວາ. ຍ້ອນຫຼັງ ພວກເຂົາຈຶ່ງຮຽງມືຄຳແນວນັ້ນ ? ຄັນບໍ່ແມ່ນ
 ໄດ້ມາຈາກ ການຂາງ ຕົນປະໂຫງດ ສອນລວມຂອງຊາດ, ປະຕິບັດຕາມຄຳສັ່ງ ແລະ ຮັບໃຊ້ສົງຄາມ
 ຮຸກຮານ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ. ແມ່ນພວກນີ້ເອງທີ່ເກາະຫັງ ເປັນເລື່ອງມືໃຫ້ຈັກກະພັດອາເມລິກາ
 ສືບຕໍ່ສົງຄາມຮຸກຮານ, ເອົາຊີວິດ ເລືອດເບື້ອ ຂອງຊາວຫນຸນລາວ, ຂອງທະຫານ ໄປລົ້ມຕາງຕາງພວກ

ເຂົາ ເພື່ອແລກເອົາ ເງິນໂດລາອາເມລິກາ, ເຮັດໃຫ້ລູກເມງເຂົາເຈົ້າ ກາງເປັນແມ່ຮ້າງນາງຫນ້າງ
ຢ່າງຫນ້າສົມເພດເອທະນາ ຄື ຊຸມນັບ. ໃນສະພາບທີ່ບ້ານເມືອງເຂົາ ພາມຕົກຢູ່ໃນຄວາມເດືອນຮ້ອນ,
ປະຊາຊົນພາມຕົກທຸກໄດ້ຍາກ ແລະ ບາດເຈັບລົມຕ່າງ ຍ້ອນລະເບີດລູກປືນ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ
ຄືແນວນັ້ນ, ພາກລູກມີຈັກກະພັດອາເມລິກາ ຊື້ພັດເບີກບານ ສຳລານໃຈ, ພ້ອມກັນສະເຫວີງສຸກ ຢູ່ເທິງ
ກອງກະດູກ, ບວກເລືອດ, ບວກນ້ຳຕາ ຂອງປະຊາຊົນ, ຂ້າລາຊະການ, ທະຫານ ແລະ ຕຳຫຼວດ.

ເມື່ອເປັນແນວນັ້ນ, ອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນປະຊາຊົນ ຈະອ້າງວ່າ ດົນຍັງເປັນ "ລັດຖະ
ບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ມ່ ຢ່າງ" ມັນແມ່ນບຸກຄົນຂອງຈັກດີ, ເພາະມັນໄດ້ກາງເປັນເລື່ອງມື ຮັບໃຊ້ສິ່ງການ
ຮັກຮາມ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ ຂ້າວສານອຸປະຕິ ຂອງອາເມລິກາ ເມື່ອວັນທີ່ ມ່/ ມ່/ ລອບຢາ ກໍໄດ້
ຕີລາຄາວ່າ "ບໍ່ແມ່ນວ່າ ອາເມລິກາລວບລຸມ ອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນແທ້ໆ ພໍສົມຄວນທັນນ, ແຕ່
ຍັງຄວບຄຸມແທ້ໆ ເພື່ອໃຊ້ພວກນີ້ ເຂົ້າໃນການປະຕິບັດ ແຜນການທີ່ຕ່າງອອກຢູ່ ໂຮໂນລູລູ" (ຫມາຍ
ຄວາມວ່າ ກອງປະຊຸມຕັ້ງຊຸມຊາມການທຸກ ແລະ ການທະຫານຊົນສູງ ຂອງອາເມລິກາ ທີ່ໂຮໂນລູລູ
ໂຮໂນລູລູ ເມື່ອເດືອນ ໔/ ໑໙໖໒).

ພາກທານ ບັນດາຫຼັງທີ່ຈະອ້າງເອົາ ຊື່ ແລະ ຖານະຂອງລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ມ່ ຢ່າງ
ນາເຈລະຈາກັບບັນດາ ກຳລັງຮັກຊາດຢ່າງບໍ່ສະເໝີພາບ. ການທີ່ພາກທານ ຍັງຊື້ຮັກສາຊື່ ແລະ ຖາ
ນະຂອງລັດຖະບານດັ່ງກ່າວ, ຮັກສາທຸກໄວ້ໃນຫ້ອງປະຊຸມ ເຊິ່ງສອງຝ່າງບໍ່ສາມາດຕົກລົງກັນເທື່ອ, ແລະ
ຍັງນຳເອົາຕັ້ງຕາງຫນ້າຂອງອັນທີ່ເອີ້ນວ່າ "ສະພາ" ນາເປັນຕັ້ງສິ່ງເກີດການ, ທັງທັງທີ່ຕັ້ງຕາງຫນ້າ ຂອງ
ຄະນະຕັ້ງແທນທັງສອງຝ່າງ ໄດ້ເຫັນດີນຳກັນວ່າ ໃຫ້ຍົກເລີກແລ້ວນັ້ນ. ທັງຫມົດເຫຼົ່ານັ້ນລັດນແຕ່ ແມ່ນໃສ່ຢາກ
ບັງຄັບ ໃຫ້ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ຮັບຮູ້ອັນທີ່ເອີ້ນວ່າ "ລັດຖະບານ" ແລະ "ສະພາ" ຂອງຝ່າງຂ້າງວຽງ
ຈັນ ອັນເປັນການຂັດຂວາງ ການເຈລະຈາກັບໃຫ້ຄົບຫນ້າໄປໄດ້.

ອີກປະການຫນຶ່ງ, ພາກທານໄດ້ເອີ້ນຊື່ ຄະນະຕັ້ງແທນບັນດາກຳລັງຮັກຊາດວ່າ ເປັນຄະນະຕັ້ງແທນ
ແນວລາວຮັກຊາດ, ເຊິ່ງໃນຕົວຈິງແລ້ວ, ຄະນະຕັ້ງແທນ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດພາກຂ້າພະເຈົ້າປະກອບດ້ວຍ
ຕັ້ງຕາງຫນ້າຂອງແນວລາວຮັກຊາດ, ແລະ ຕັ້ງຕາງຫນ້າກຳລັງເປັນກາງຮັກຊາດ. ດັ່ງທຸກຄົນໄດ້ຮູ້ແລ້ວວ່າ,
ກຳລັງເປັນກາງຮັກຊາດແມ່ນຍືດຖື ອຸດົມຄະຕິ ຂອງການລັດຖະປະຫານ ໙/ ໒/ ໖໐, ມັນໄດ້ເຕີບໃຫຍ່ຂະ
ຫຍາງຕື່ມ ແລະ ມີບົດບາດ ຢູ່ພາກໃນ ແລະ ຕ່າງປະເທດ, ມັນໄດ້ສາມາດຄືພັດທັບ ແລະ ຮຽງບາງຮຽງ
ໄຫຼ່ກັບ ແນວລາວຮັກຊາດ ດຳເນີນການຕັ້ງສູງຊາດ ດ້ານຈັກກະພັດອາເມລິກາຕະຫຼອດນາ. ມັນຕ່າງກັນທີ່
ສຸດກັບ ອັນທີ່ເອີ້ນວ່າ "ກຳລັງເປັນກາງ" ຂອງພາກທານ ທີ່ໄດ້ຍຸບຕິດເອງ ແລະ ປະກາດເຂົ້າກັບຝ່າງ
ຂ້າງ ມັນດັ່ງແຕ່ເດືອນ ໕/ ໑໙໖໒ ພຸ້ນແລ້ວ. ການທີ່ພາກທານເອີ້ນຊື່ຂອງ ຝ່າງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ຢ່າງ
ບຸກຄົນຂອງນັ້ນ, ມັນສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າ ພາກທານມີເຈດຕະນາ ຢາກຍຸບອອບຖານະຂອງຄະນະຕັ້ງແທນ ບັນ
ດາກຳລັງຮັກຊາດ ເພື່ອເຈລະຈາຢ່າງບໍ່ສະເໝີພາບ. ພາກທານຖືວ່າ ກອງປະຊຸມເຈລະຈານ, ຄືກັນກັບ
ກອງປະຊຸມ ກັບຂົນຕ່າງໆ ທີ່ຢູ່ໃຕ້ອຳນາດຂອງພາກທານ. ເລື່ອງນີ້ ແມ່ນເປັນໄປບໍ່ໄດ້ຢ່າງເດັດຂາດ. ມັນ
ກໍເພື່ອຂັດຂວາງ ບໍ່ໃຫ້ກອງປະຊຸມກ້າວເຂົ້າ ໄປຫາເນື້ອໃນໄດ້, ພາກທານ ຕ້ອງຮັບຜິດຊອບກ່ຽວກັບ ພຶດ
ຕິກຳອັນຂາດເຈດຕະນາດີ ຂອງພາກທານທຸກປະການ.

ເຂົາ ເພື່ອແລກເອົາເງິນໂດລາອາເມລິກາ, ເຮັດໃຫ້ລູກເມງເຂົາເຈົ້າ ກາງເປັນແມ່ຮ້າງນາງຫນ້າງ
ຢ່າງຫນ້າສົມເພດເອທະນາ ຄື ຊຸມນຸມ. ໃນສະພາບທີ່ບ້ານເລືອງເຂົາ ພວມຕົກຢູ່ໃນຄວາມເດືອນຄ້ອນ,
ປະຊາຊົນພວມຕົກທຸກໄດ້ຍາກ ແລະ ບາດເຈັບລົ້ມລາງ ຍ້ອນລະເບີດລູກບິນ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ
ຄືແນວນັ້ນ, ພວກລູກມີຈັກກະພັດອາເມລິກາ ຊື່ພັດເບີກບານ ສຳລານໃຈ, ພ້ອມກັນສະເຫວີງສຸກ ຢູ່ເທິງ
ກອງກະດູກ, ບວກເລືອດ, ບວກນ້ຳຕາ ຂອງປະຊາຊົນ, ຂ້າລາຊະການ, ທະຫານ ແລະ ຜູ້ຮຸກຮ້າຍ.

ເມື່ອເປັນແນວນັ້ນ, ອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນປະຈຸບັນນີ້ ຈະອ້າງວ່າ ດົນຍັງເປັນ "ລັດຖະ
ບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ມີ ຝ່າງ" ມັນແມ່ນບຸກຄົນຂອງຈັກດີ, ເພາະມັນໄດ້ກາງເປັນເລື່ອງມື ຕັບໃຊ້ສິ່ງຕາມ
ຮູບຮ່າງ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ. ຂ້າວສານອຸປະອິ ຂອງອາເມລິກາ ເມື່ອວັນທີ່ ໓໑/໓/໑໙໗໑ ກໍໄດ້
ຕີລາຄາວ່າ "ບໍ່ແມ່ນວ່າ ອາເມລິກາລວບລຸມ ອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນແທ້ໆ ພໍສົມຄວນທັນນຸ້ນ, ແຕ່
ຍັງຄວບຄຸມແທ້ໆ ພ້ອມໃຊ້ພວກນີ້ ເຂົ້າໃນການປະຕິບັດ ແຜນການທີ່ວາງອອກຢູ່ ໂຮໂນລູດ" (ຫມາຍ
ຄວາມວ່າ ກອງປະຊຸມຜູ້ຊ່ວຍຊານການທຸດ ແລະ ການທະຫານຊິນສຸງ ຂອງອາເມລິກາ ທີ່ໂຮໂນລູດ ຢູ່
ໂຮໂນລູດ ເມື່ອເດືອນ ໔/໑໙໖໒).

ພວກທ່ານ ບໍ່ມີສິດຫຍັງທີ່ຈະອ້າງເອົາ ຊື່ ແລະ ຖານະຂອງລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ມີ ຝ່າງ
ນາເຈລະຈາກັບບັນດາ ກຳລັງຮັກຊາດຢ່າງບໍ່ສະເໝີພາບ. ການທີ່ພວກທ່ານ ຍັງຊື່ຮັກສາຊື່ ແລະ ຖາ
ນະຂອງລັດຖະບານດັ່ງກ່າວ, ຮັກສາທາງໄດ້ໃນທ້ອງປະຊຸມ ເຊິ່ງສອງຝ່າງບໍ່ທັນໄດ້ຕົກລົງກັນເທື່ອ, ແລະ
ຍັງນຳເອົາຜູ້ຕາງຫນ້າຂອງອັນທີ່ເອີ້ນວ່າ "ສະພາ" ນາເປັນຜູ້ສັງເກດການ, ທັງທັງບໍ່ຜູ້ຕາງຫນ້າ ຂອງ
ຄະນະຜູ້ແທນທັງສອງຝ່າງ ໄດ້ເຫັນດີນຳກັນວ່າ ໃຫ້ຍົກເລີກແລ້ວນັ້ນ. ທັງຫມົດເຫຼົ່ານັ້ນຄວນແຕ່ ແນໃສ່ຢາກ
ບັງຄັບໃຫ້ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ຕັບຮູ້ອັນທີ່ເອີ້ນວ່າ "ລັດຖະບານ" ແລະ "ສະພາ" ຂອງຝ່າງຂ້າງວຽງ
ຈັນ ອັນເປັນການອັດຂວາງ ການເຈລະຈາກັບໃຫ້ຄົບຫນ້າໄປໄດ້.

ອີກປະການຫນຶ່ງ, ພວກທ່ານໄດ້ເອີ້ນຊື່ ຄະນະຜູ້ແທນບັນດາກຳລັງຮັກຊາດວ່າ ເປັນຄະນະຜູ້ແທນ
ແນວລາວຮັກຊາດ, ເຊິ່ງໃນຕົວຈິງແລ້ວ, ຄະນະຜູ້ແທນ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດພວກຂ້າພະເຈົ້າປະກອບດ້ວຍ
ຜູ້ຕາງຫນ້າຂອງແນວລາວຮັກຊາດ, ແລະ ຜູ້ຕາງຫນ້າກຳລັງເປັນກາງຮັກຊາດ. ດັ່ງທີ່ທ່ານໄດ້ຮູ້ແລ້ວວ່າ,
ກຳລັງເປັນກາງຮັກຊາດແມ່ນຢຶດຖື ອຸດົມຄະຕິ ຂອງການລັດຖະປະຫານ ໑/໕/໖໐, ມັນໄດ້ເຕີບໃຫຍ່ຂະ
ຫຍາຍຕົວ ແລະ ມີບົດບາດ ຢູ່ພາຍໃນ ແລະ ຕ່າງປະເທດ, ມັນໄດ້ສາມັກຄີພົວພັນ ແລະ ຮຽງບາຮຽງ
ໃຫ້ແກ່ ແນວລາວຮັກຊາດ ວ່າເປັນການຕັ້ງຮູ້ຊາດ ຕາມຈັກກະພັດອາເມລິກາຕະຫຼອດມາ. ມັນຕ່າງກັນທີ່
ສຸດກັບ ອັນທີ່ເອີ້ນວ່າ "ກຳລັງເປັນກາງ" ຂອງພວກທ່ານ ທີ່ໄດ້ຍຸບຕົວເອງ ແລະ ປະກາດເຂົ້າກັບຝ່າງ
ຂວາ ມັບຕັ້ງແຕ່ເດືອນ ໕/໑໙໖໒ ພັນແລ້ວ. ການທີ່ພວກທ່ານເອີ້ນຊື່ຂອງ ຝ່າງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ຢ່າງ
ບຸກຄົນຂອງນັ້ນ, ມັນສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າ ພວກທ່ານມີເຈດຕະນາ ຢາກຍຸບຍອບຖານຂອງຄະນະຜູ້ແທນ ບັນ
ດາກຳລັງຮັກຊາດ ເພື່ອເຈລະຈາຢ່າງບໍ່ສະເໝີພາບ. ພວກທ່ານຄວນ ກອງປະຊຸມເຈລະຈານຸ້ນ, ຄືກັນກັບ
ກອງປະຊຸມ ກັບຂັ້ນຕ່າງໆ ທີ່ຢູ່ໃຕ້ອຳນາດຂອງພວກທ່ານ. ເລື່ອງນີ້ ແມ່ນເປັນໄປບໍ່ໄດ້ຢ່າງເດັດຂາດ. ມັນ
ກໍເພື່ອຂັດຂວາງ ບໍ່ໃຫ້ກອງປະຊຸມກ້າວເຂົ້າ ໄປຫາເນື້ອໃນໄດ້, ພວກທ່ານ ຜູ້ຮຸກຮ້າຍຮັບຜິດຊອບກ່ຽວກັບ ພຶດ
ຕິກຳອັນຂາດເຈດຕະນາດີ ຂອງພວກທ່ານທຸກປະການ.

ໃນວາລະປະຊຸມເມັດວັນທີ 17/10/1960 ແລ້ວນີ້, ພວກທ່ານ ຍັງຊຸມຊົມ ປະຕິເສດຄວາມຈິງ ກ່ຽວ
ກັບການຮຸກຮານ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາຢູ່ລາວ ເຊິ່ງພວກຂ້າພະເຈົ້າ ກໍໄດ້ອະທິບາຍ ແລະອ້າງ
ເຫດຜົນ ຢ່າງກະຈ່າງແຈ້ງນາແລ້ວ. ແຕ່ພວກທ່ານຊົ່ວພັດ ກັບມາ ໃສ່ຮ້າງບ້າງສີ ຖິ້ມໂທດໃສ່ ບັນດາ
ກຳລັງຮັກຊາດ ແລະຜູ້ອື່ນໆ ຢ່າງໂຮມຮຸນຄວາມຈິງ ເພື່ອປົກປິດໂທດກຳ ອັນຫນັກຫນາ ຂອງຈັກກະພັດ
ອາເມລິກາ ຕໍ່ປະຊາຊົນເຮົາ.

ການທີ່ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ເປັນຜູ້ກໍ່ເສີກສົງຄາມຂຶ້ນ ໃນບ້ານເມືອງເຮົາ ຕະຫລອດເກືອບ
60 ປີມານີ້ ແລະເປັນຜູ້ສ້າງຄວາມທຸກ ທໍລະນານ, ຄວາມເຈັບເປັນ ລ້ຽມຖາງ ໃສ່ປະຊາຊົນເຮົານັ້ນ,
ມັນບໍ່ມີໃຜ ຈະປະຕິເສດໄດ້. ດັ່ງທີ່ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ເຊິ່ງໄດ້ເວົ້າມາແລ້ວ, ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ໄດ້
ມີໂຄງການ ດຳເນີນສົງຄາມ ລ່ຽມເມືອງຂຶ້ນແບບໃໝ່ ຂອງມັນຢູ່ ອາຊີ ອາຊະເນ, ໃນມັນມັບທັງຢູ່ໃນ
ລາວເຮົາ ນາຕັ້ງແຕ່ຕົ້ນແລ້ວ. ໃນໂຄງການເຄື່ອນໄຫວ ຂອງ ສະພາ ຄວາມປອດໄພ ຂອງອາເມລິກາ
ເຊິ່ງວາງອອກເມື່ອວັນທີ 10/10/60 ກໍໄດ້ມີຕອນເວົ້າອອກ ຢ່າງຈະແຈ້ງວ່າ: "ກ່ຽວກັບ ອາຊີ ອາຊະເນ,
ສະຫະລັດອາເມລິກາ ດ້ອງມີການເຄື່ອນໄຫວ ເພື່ອໃຫ້ຊິງເຂດນີ້ ເຂົ້າໃນແຖບ ຂອງໂລກເສລີກວ່າເກົ່າ"
ແລະ "ຕ້ອງບໍ່ປຸງລັດຖະບານພື້ນເມືອງ ໃນຊິງເຂດນີ້ ໃຫ້ເຂັ້ມແຂງ". ໃນລາງງານ ຂອງຄະນະກຳ
ມະການພິເສດ ຂອງອາເມລິກາ ກ່ຽວກັບອັນທີ່ເອີ້ນວ່າ "ການຂົ່ມຂູ່ ຂອງກອມມູນິດ" ເມື່ອວັນທີ 10/10/60 ມັນ
ກໍໄດ້ເວົ້າວ່າ "ສະຫະລັດອາເມລິກາ ບໍ່ມີນະໂຍບາຍອັນໃດ ມອກຈາກເອົາຊະນະທາງທະຫານ ໃນອິນດູ
ຈີນ", ໃນເດືອນ 4/1960, ກອງປະຊຸມ ນັກການທຸກ ແລະຜູ້ຊຸມຊົມການທະຫານຊັ້ນສູງ ຂອງອາເມ
ລິກາ ກໍໄດ້ໂຮມປະຊຸມກັນຢູ່ ໃສ່ໃນສະຖານ ເພື່ອເປີກສາ ອັນທີ່ເອີ້ນວ່າ "ແຜນການເພີ່ມທະວີ ຕໍ່ກອມມູນິດ
ຢູ່ ອາຊີ ອາຊະເນ ໂດຍສະເພາະແມ່ນຢູ່ ລາວ ແລະພາກໃຕ້ທາງດ້ານນາມ". ຫຼັກຄຳຖາມພິພານບາງຢ່າງ
ເຊິ່ງແມ່ນກະໂດດົງການກຳອຳນາດ ຂອງອາເມລິກາເອງ ເປີດເຜີງອອກ ດັ່ງທີ່ຂ້າພະເຈົ້າ ໄດ້ຍົກຂຶ້ນ
ໃນວາລະປະຊຸມມັນ ກໍຄືເທື່ອກອນນັ້ນ, ມັນເປັນການເຜີງແຍຢ່າງ ກະຈ່າງແຈ້ງທີ່ສຸດ ກ່ຽວກັບກົນອຸບາງ
ພື້ນຖານ ແລະການກະທຳຕົວຈິງ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ ໃນການຮຸກຮານລາວ. ໃນເມື່ອຈັກກະພັດ
ອາເມລິກາ ຕັ້ງເປັນເຈົ້າຂອງ ໂຄງການດຳເນີນ ສົງຄາມຮຸກຮານລາວ, ແລະເປັນຜູ້ຄອບງຳ ອຳນາດ
ກາຍເປັນຄອງວຽງຈັນ ເວົ້າອອກແນວນັ້ນ, ເຮັດແນວ ໃດ ພວກທ່ານ ຈິ່ງຈະປະຕິເສດ ແລະປົກປິດເລື່ອງ
ນີ້ ໄວ້ໄດ້? ຖ້າຕັ້ງໃນຫາກມີ ຄຳເວົ້າ ແລະການກະທຳ ເພື່ອປົກປິດເລື່ອງນີ້ໄວ້, ມັນກໍແມ່ນເຜີງແຍ
ໂບຫມ້າ ເປັນຄຸກມີ ຜູ້ບໍລິສຸດ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ, ເປັນທໍລະໂຄງ ຕ້ອງໂຮ ປະສານສຽງ ໃຫ້
ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ສືບຕໍ່ສົງຄາມຮຸກຮານ ແລະທຳລາງປະຊາຊົນເຮົາ ໃຫ້ຫຼົດເຫຼືອ ໄປທັນນຸ.

ໃນຄຳປາໄສ ຂອງພວກທ່ານ ເມັດວັນທີ 17/10/60 ນີ້, ພວກທ່ານ ກໍບໍ່ໄດ້ລິດລະ ໃນການໃສ່
ຮ້າງບ້າງສີ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ, ແລະປະຊາຊົນ ບັນດາປະເທດອິນດູຈີນ ທີ່ສາມັກຄີກັນຕໍ່ສູ້ ດ້ານ
ການຮຸກຮານ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ. ຄຳໃສ່ຮ້າງບ້າງສີ ຂອງພວກທ່ານ ດັ່ງກ່າວນັ້ນ ແມ່ນໄຮ
ເຫດຜົນທີ່ສຸດ. ປະຊາຊົນໃນທົ່ວໂລກ ໃຕ້ກັບຮຸກຮານແລ້ວວ່າ ແມ່ນຈັກກະພັດອາເມລິກາ ເປັນຜູ້ຮຸກຮານ
ລາວ, ແລະຮຸກຮານທົ່ວອິນດູຈີນ. ໃນເມື່ອປະເທດຊາດຖືກ ຈັກກະພັດອາເມລິກາຮຸກຮານ ຄືແນວນັ້ນ,
ມັນເປັນທຳນະດາທີ່ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດລາວ, ແລະປະຊາຊົນລາວທັງຊາດ ຕ້ອງສາມັກຄີກັນ ແລະ
ພ້ອມກັນລຸກຂຶ້ນ ດິດ້ານການຮຸກຮານ ຂອງພວກມັນ ເພື່ອປົກປັກຮັກສາ ເອກະລາດ ແລະອະທິປະໄຕ

ຂອງຊາດ. ນັບ, ແນວສິດປ້ອງກັນຕົວ ຕົວຊ່ອຍຫຳ, ຖືກຕ້ອງ ແລະສົມເຫດສົມຜົນທັງສອງ. ໃນເມື່ອ
 ປະຊາຊົນ ມີ ຊາດຢູ່ໃນອິນດູຈີນ ສາມັກຄີກັນ ແລະປະສົມປະສານ ການຄ້ຽມ ດ້ານຈັກກະພັດອາເມລິ
 ກາ ຜູ້ເປັນສັດຕູຂອງ ຂອງເຂົາເຈົ້າ ເພື່ອຄວາມເປັນ ເອກະລາດ, ອະທິປະໄຕ ຂອງປະເທດໃຕ້
 ລາວ, ແລະເພື່ອສັນຕິພາບ ຢູ່ໃນຂົງເຂດນີ້. ຜູ້ໃດ ຫລືກຸ່ມໃດ ທີ່ເຫັນດີນຳຜູ້ທຽບຖານ ດ້ານການ
 ຮຸກຮານ, ແລ້ວຊ້ຳພັດ ໄປເຫັນພ້ອມ ນຳຈັກກະພັດອາເມລິກາ ຜູ້ມາຮຸກຮານ, ແລະ ໃສ່ຮ້າງບ້າງສີ
 ຜູ້ຮຸກຮານນັ້ນ, ມັນກໍ່ຈັ່ງ ປານກາງເວັນແລ້ວວ່າ ຜູ້ນັ້ນ ຫລື ກຸ່ມນັ້ນ ລ້ວນແຕ່ແນວນຸກມີ ຜູ້ບອກໄດ້
 ໃຊ້ຜັງ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ ຢ່າງສິ້ນເຊີງ, ແນວພວກເຂົາຕັ້ງແກ້ງ ຢາກໃຫ້ຈັກກະພັດອາເມລິ
 ກາ ສົບຜົນສຳເລັດສິ່ງການຮຸກຮານລາວ ກໍ່ຄື ອິນດູຈີນ ໃຫ້ຍັດເຍືອໄປ. ເມື່ອເປັນແນວນັ້ນ, ຄຳໂຄສະ
 ນາ ໃສ່ຮ້າງບ້າງສີ ຂອງພວກທ່ານ ແນວບໍ່ສາມາດ ຈະຫລອກລວງ ໃຜໄດ້ຢ່າງເດັດຂາດ.

ໃນຂະນະ ທີ່ພວກທ່ານ ໃສ່ຮ້າງບ້າງສີ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ຢ່າງບໍ່ກະດຽມປາກມັນ,
 ພວກທ່ານ ຊ້ຳພັດບໍ່ເວົ້າຄວາມຈິງ ກ່ຽວກັບ ໂທດກຳອັນບໍ່ເຊື່ອມ ເຊິ່ງຈັກກະພັດອາເມລິກາ ໄດ້ກໍ່
 ຂຶ້ນ ຢູ່ໃນບ້ານເມືອງເຮົາ. ພວກທ່ານ ຈະເອົາອັນໃດ ມາປຶກເປີດ ຂຸນລຸກລະເບີດ ດັ່ງ ມ-໒ ລ້ານ
 ໂຕນ ທີ່ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ຖອກເຫລືອງຢູ່ໃນດິນແດນລາວ ? ເຮັດແນວໃດ, ພວກທ່ານ ຈະປິດບັງ
 ໂທດກຳ ອັນແຮມບໍ່ເຊື່ອມ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະລຸກມື ທີ່ໃຊ້ອັນໄປຈຸດບ້ານ ເຮົາເຮືອນ
 ປະຊາຊົນ, ຫວ່ານຢາພິດເລມີ ເຂັ້ມຂົ້າປະຊາຊົນ, ທຳລາງເລື່ອງປຸກຂອງຜັງ ຂອງປະຊາຊົນໄດ້ ?
 ຫມັນຍັງບໍ່ພໍ, ພວກເຂົາ ຍັງເອົາອິນ ແລະທະຫານ ໄປບັງຄັບ ຈັບກຸມ ກວາດຕ້ອນ ເອົາເຂົາເຈົ້າ
 ມາຢູ່ໃນຄ້າງຄຸນຂັງ ຢ່າງຂະຫນານໃຫຍ່ ທີ່ພວກທ່ານເອີ້ນວ່າ "ເຂດອິບພະອິບຫລົບໄພ", ເຮັດໃຫ້
 ເຂົາເຈົ້າ ຈຳດ້ອງ ໄດ້ພັດພາກຈາກ ຖິ່ນຖານບ້ານຊອງ ອັນແຮມຮັກ ຂອງເຂົາເຈົ້າ, ປະລະມູນມັງ
 ມໍລະດົກ, ໃຮ່ນາ ຕາກ້າ ອັນອຸດົມສົມບູນ ມາດຳລົງຊີວິດຢູ່ ດ້ວຍຄວາມທົນທຸກທໍລະມານ. ດັ່ງນັ້ນ
 ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະລຸກມື ດ້ອງເປັນຜູ້ຫາບແບກ ໂທດກຳ ອັນຫນັກຫນາ ທີ່ແນວພວກເຂົາ
 ເປັນຜູ້ກໍ່ຂຶ້ນ ຫາປະການ.

ພວກທ່ານ ໄດ້ເວົ້າລື້ມໄປລື້ມມາ ກ່ຽວກັບອັນທີ່ເອີ້ນວ່າ "ປະຊາຊົນພົບພະອິບ", ຄວາມຈິງ
 ມັນເປັນແນວໃດແທ້ ? ມັກຫນັງສືພິມຊາວຕ່າງປະເທດ ແລະຊາວອາເມລິກາ ຈຳນວນຫນຶ່ງ ໄດ້ໄປ
 ຢ້ຽມຢາມ "ເຂດອິບພະອິບຫລົບໄພ" ບາງແຫ່ງ ທີ່ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະລຸກມືສ້າງຂຶ້ນ ແລະໄດ້
 ສອບຖາມ ພວກອິບພະອິບຕ່າງກັນ. ຕໍ່ຄຳຖາມຫວ່າ, ເປັນຫຍັງ ຈຶ່ງພາກັນຍົກຍ້າງມາ ? ພວກເຂົາ
 ເຈົ້າ ໄດ້ຕອບວ່າ, ແນວຍ້ອນການຖິ້ມລະເບີດ ຂອງອາເມລິກາ, ແລະຍ້ອນຝ່າຍອາເມລິກາ ແລະ
 ລຸກມື ຍັງຄັບ ຈັບກຸມມາ. ຄວາມຈິງ ກໍ່ແນວແນວນັ້ນແທ້. ໃນທາງບັນຍັບ, ພວກເຂົາໄດ້ບັງຄັບ
 ຈັບກຸມ ກວາດຕ້ອນ ເອົາປະຊາຊົນ ໄປຢ່າງບໍ່ເຊື່ອມ. ອັນເດັ່ນທີ່ສຸດນັ້ນແມ່ນ ໃນບັນຍັບ ກຳກຽດ
 ເມື່ອທ້າງປີ ໑໙໖໙ ຕົວປີ ໑໙໗໐, ໃນເວລາພວກເຂົາ ໄດ້ບຸກໂຈມຕີເຂົ້າເຂດ ທີ່ງໄຫຫິນ-ຊາງ
 ຂວາງ, ພວກທະຫານລຸກມືອາເມລິກາ ໄດ້ບັງຄັບຈັບກຸມ ເອົາປະຊາຊົນເມືອງງານ ຂຶ້ນອິນ ເອລີ
 ກົບແຕ ຂອງພວກເຂົາ, ເພື່ອເອົາໄປເຮັດໂຮມ ຢູ່ຄ້າງຄຸນຂັງ. ເມື່ອປະຊາຊົນ ຄັດຄ້ານ ບໍ່ຍອມ
 ໄປ, ພວກເຂົາ ກໍ່ໄດ້ໃຊ້ບັນຍົງກວາດໃສ່ ເຮັດໃຫ້ປະຊາຊົນເມືອງງານ, ເປັນຕົ້ນແມ່ນ ແມ່ຍິງ, ຜູ້
 ເຖົ້າ ແລະ ເດັກນັ້ງຜາງເກືອບ ໒໐໐ ຄົນ ຢ່າງຫນ້າສົມເພດເວທະນາ. ຢູ່ຄ້າງຄຸນຂັງ ນາລວງ

Refugees

Handwritten note: ກຳລັງ

(ແຂວງຊຽງຂວາງ), ພວກເຂົາໄດ້ປະຢຽ ໃຫ້ປະຊາຊົນ ທຶນທຸກທໍລະນາຍ, ເຈັບປ່ວງ ແລະລົ້ມ
ດາງ ເປັນພັນໆຄົນ. ຮ້າງແຮງໄປກວ່ານັ້ນ, ໃນເວລາພຽງແຕ່ ໕-໖ ມື້ເທົ່ານັ້ນ, ຄືເວັ້ນທີ່ ກ
ຮອດວັນທີ ໑໒/໒/໗໐, ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະລູກມື ໄດ້ໃຊ້ຍົນ ຊະນິດຕ່າງໆ ສ້າງຂົນສົ່ງອາກາດ
ລະຫວ່າງດຽງຈັນ-ຊຽງຂວາງ ກ່ອນໂຮມເອົາປະຊາຊົນ ເປັນຫມື່ນໆຄົນ ເຂົ້າມາດຽງຈັນ. ຕໍ່ໄປ
ຍອມຂັບຍົນ ກໍຄືກະທານລູກມືອາເມລິກາ ເອົາບິນຍົງກວາດໃສ່, ດິວຢ່າງ ພວກເຂົາໄດ້ຂ້າປະຊາຊົນ
ບ້ານກາງແສນ (ເມືອງແປກ, ແຂວງຊຽງຂວາງ) ດາງຫມົດເຖິງບ້ານ ໃນບາດດຽວ ຢ່າງບ່າເຖືອນ
໔ ທ່ອດ.

ນັ້ນ, ແມ່ນຄວາມຈິງ ກ່ຽວກັບອັນທີ່ ພວກທ່ານເອີ້ນວ່າ "ພວກອົບພະຍົບຫລົບໄຫ" ~~ຂອງ~~
~~ພວກເຂົາ~~, ມັນກົງກັນຂ້າມ ກັບການໂຄສະນາ ຫລອກລວງ, ໃສ່ຮ້າງປ້າງຄື ຂອງພວກທ່ານ ຢ່າງ
ສິ້ນເຊີງ.

ບັນດາທ່ານ,

ໃນອາລະປະຊຸມທຳນາຍນາ, ບໍ່ພຽງແຕ່ພວກທ່ານ ໄດ້ນຳເອົາເລື່ອງຕ່າງໆ ມາຂັດຂວາງ
ກອງປະຊຸມເຈລະຈາ ດັ່ງທີ່ຂ້າພະເຈົ້າ ໄດ້ເວົ້າມາແລ້ວນັ້ນ, ແຕ່ພວກທ່ານຍັງ ຊອກວິທີປະຕິເສດ ວິທີ
ການການເມືອງ ໕ ຂອງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ເຊິ່ງສະເດັດເຈົ້າ ສຸວັນນະພູມາ ກໍໄດ້ຮັບເອົາເປັນ
ພັນຖານ ໃຫ້ແກ່ການເປີກສາຫາລືກັນ ແລະພວກທ່ານເອງ ກໍຈຳຕ້ອງໄດ້ເວົ້າເຖິງ ຫລາຍເທື່ອແລ້ວ.
ສ່ວນ ໃນການກະທຳຕົວຈິງ, ພວກທ່ານ ຊຳພັດຕ່າງໆວິທີການ ກໍ ຂໍອອກມາ. ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ຢາກ
ຊາບເບິ່ງວ່າ, ຖ້າພວກທ່ານ ຫາກເຫັນວ່າ ເອົາວິທີການການເມືອງ ໕ ຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າ ເປັນ
ພັນຖານ ໃຫ້ແກ່ການເປີກສາຫາລືກັນແທ້, ເປັນຫຍັງ ພວກທ່ານບໍ່ຍອມພ້ອມກັນ ກັບພວກຂ້າພະເຈົ້າ
ຮ່ວມກັນເປີກສາຫາລື ແກ້ໄຂ ລະບຽບການ ຂອງກອງປະຊຸມ ໃຫ້ລ່ວງໄປຢ່າງໄດ້ວ່າ, ແລ້ວກໍພ້ອມ
ກັນ ເຂົ້າໄປເປີກສາຫາລື ເນື້ອໃນ ຂອງວິທີການການເມືອງ ໕ ຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າໂລດ? ແຕ່
ກົງກັນຂ້າມ, ພວກທ່ານ ຊຳພັດຕ່າງບັນຫາ ກໍ ຂໍອອກມາ ເຊິ່ງເປັນການປະຕິເສດໃນຕົວ ຕົວວິທີການ
ການເມືອງ ໕ ຂອງພວກທ່ານ ກໍໄດ້ຮັບເອົາເປັນພັນຖານ ເປີກສາຫາລືກັນແລ້ວ. ຢ່າງກວ່ານັ້ນ ໃນ
ຄຳປາໄສ ເມື່ອວັນທີ ໗/໑໑/໗໐ ແລ້ວນີ້, ພວກທ່ານ ຍັງຮຽກຮ້ອງ ໃຫ້ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ເປີກສາ
ຫາລື ຂໍສະເໜີ ກໍ ຂອງພວກທ່ານ ຢ່າງເຂັ້ມງວດ, ແລະວ່າ ຖ້າບໍ່ອນໃດບໍ່ແຈ້ງ ພວກທ່ານ ກໍ
ຈະອະທິບາຍ ໃຫ້ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ຢ່າງລະອຽດ, ມັນແມ່ນເລລຽນ ຫລອກລວງຢ່າງດີດ້ວຍ ແລະສະ
ແດງເຖິງ ຄວາມບໍ່ຈິງໃຈ ຂອງພວກທ່ານ. ນັ້ນ, ແມ່ນສາງເຫດຕົ້ນຕໍ ທີ່ພາ ໃຫ້ກອງປະຊຸມເຈລະຈາ
ຂອງພວກເຮົາ ທີ່ດຳເນີນມາເກືອບ ຈະໄດ້ເລີຍຫນຶ່ງແລ້ວນັ້ນ ຍັງບໍ່ທັນກ້າວໄປໄດ້.

ເປັນຫຍັງ ພວກທ່ານຈຶ່ງບໍ່ຢາກຮັບເອົາ ແລະບໍ່ຢາກເປີກສາ ວິທີການການເມືອງ ໕ ໂລດ?
ໃນອາລະປະຊຸມເວົ້າ, ພວກທ່ານ ໄດ້ໂຄສະນາວ່າ, ຢາກເຮັດໃຫ້ກອງປະຊຸມ ເຂົ້າໄປຫາເນື້ອໃນ,
ຢາກໃຫ້ເວົ້າບັນຫາ ໃຫຍ່ ແລະອື່ນໆ. ແຕ່ບາດການກະທຳ ຂອງພວກທ່ານ ຊຳພັດໄປທາງກົນກັນຂ້າມ.
ຄຳເວົ້າ ຂອງພວກທ່ານ ດັ່ງກ່າວນັ້ນ, ມັນເປັນພຽງແຕ່ ຄຳໂຄສະນາ ຫລອກລວງທຸ່ນນັ້ນ. ວິທີການ
ການເມືອງ ໕ ຂອງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ, ນັບແຕ່ໄດ້ຕ່າງອອກ ເມື່ອເດືອນ ໓/໑໙໗໐ ເປັນຕົ້ນ
ມາ, ແມ່ນໄດ້ຮັບການສະໜັບສະໜູນ ເຫັນດີເຫັນພ້ອມ ຢ່າງສຸດອິກສຸດໃຈ ແລະກວ້າງຂວາງ ຈາກ

ປະຊາຊົນພາງໃນ ແລະຈາກຫາງສຽງໃນໂລກ, ນັບທັງຊັບຄົນ ທີ່ມີຈິດໃຈຊາດ ຢູ່ໃນເຂດກວດກາ ຂອງອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນ. ຈາກກຳລັງແຮງ ແຫ່ງຄວາມເປັນທຳ ດັ່ງກ່າວນັ້ນ, ມາຮອດ ເດືອນ ກຸ ປີນີ້, ສະເດັດເຈົ້າ ສຸວັນນະພູມາ ກໍໄດ້ຮັບເອົາ ວິທີການການເມືອງ ທີ່ ຂຽນ ເປັນພັນ ດານ ໃຫ້ແກ່ການເປີກສາຫາລືກັນ. ຄວາມຈິງແລ້ວ, ວິທີການການເມືອງ ທີ່ ຂຽນ ເປັນດາກຳລັງ ຮັກຊາດ ແມ່ນສອດຄ່ອງ ກັບສະພາບການຕົວຈິງ ຂອງລາວ ໃນປະຈຸບັນ ເພື່ອແກ້ໄຂບັນຫາລາວ ໂດຍສັນຕິ, ສອດຄ່ອງກັບສິດປະໂຫຍດ ອັນສູງສົ່ງຂອງຊາດ, ຂອງປະຊາຊົນທຸກຊັບຄົນ, ມີແຜ່ປະຕິ ບັດ ດາມວິທີການການເມືອງ ທີ່ ຂຽນນັ້ນ ຈຶ່ງຈະນຳເອົາ ສັນຕິພາບ, ເອກະລາດ ແລະຄວາມຖືກຕ້ອງ ປອງດອງຊາດ ມາສູ່ບ້ານເມືອງ ເຮົາໄດ້.

ໃນຂະໜາດນີ້, ກໍໄດ້ເວົ້າຢ່າງຈະແຈ້ງວ່າ: ອາເມລິກາ ຕ້ອງເຮັດວິໄນຢ່າງແທ້ຈິງ ດ້ອນອຳນາດ ອະທິປະໄຕ, ເອກະລາດ, ເປັນກາງ, ເອກະພາບ ແລະຕົນແຕ່ນຕົນ ອັນຄົບຖ້ວນຂອງລາວ, ອາ ເມລິກາ ຕ້ອງຢຸດເຊົາ ທຸກການແຊກແຊງ ຮັກຮານລາວ. ຖ້າເຮັດແນວນັ້ນໄດ້, ກ່ອນອັນຫມົດແມ່ນ ປະ ເທດເຮົາ ຈະໄດ້ພັນຈາກ ໄພສົງຄາມຮຸກຮານ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ, ຄົນລາວເຮົາ ຈະໄດ້ພັນ ຈາກຄວາມ ເຈັບເປັນ ລົມຕາງ, ປະເທດເຮົາ ຈະໄດ້ຮັບຄວາມ ເປັນເອກະລາດ ຢ່າງສົມບູນ. ເມື່ອເປັນແນວນັ້ນ, ປະຊາຊົນລາວທັງຊາດ ຈະເປັນຜູ້ໄດ້ຮັບ ຜົນປະໂຫຍດ ອັນໃຫຍ່ຫລວງທີ່ສຸດ, ສ່ວນຜູ້ເສຍຜົນປະໂຫຍດນັ້ນ, ມີແຜ່ ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະພວກລຸກມື ທີ່ນັ້ນ.

ສ່ວນຂອບສອງ, ກໍໄດ້ເວົ້າແຈ້ງວ່າ: ລາວຕ້ອງປະຕິບັດນະໂຍບາຍ ສັນຕິພາບເປັນກາງ, ສ້າງສາງພົວພັນອັນດີງາມ ກັບທຸກປະເທດ ທີ່ມີບຸກຄົນ ເອກະລາດ ແລະອຳນາດ ອະທິປະໄຕຂອງລາວ, ຮັບເອົາການຊ່ວຍເຫລືອ ທາງດ້ານເສດຖະກິດ ຢ່າງບໍ່ມີເງື່ອນໄຂຜກມັດ ທາງການເມືອງ ຈາກທຸກ ປະເທດ ມາສ້າງເສດຖະກິດ ແລະແກ້ໄຂຊີວິດການເປັນຢູ່ ໃຫ້ແກ່ປະຊາຊົນເຮົາ. ຖ້າເຮັດໄດ້ດັ່ງ ເວົ້ານີ້, ກໍມີແຜ່ ເຮັດໃຫ້ລາວເຮົາ ເປັນເພື່ອນມິດທິດ ກັບທຸກປະເທດໃນໂລກ, ບໍ່ໄດ້ເປັນສັດຕູ ກັບຜູ້ໃດ, ແລະອັນນີ້ ມັນກໍແມ່ນ ຍອດປາດຊະຫນາ ຂອງປວງປະຊາຊົນເຮົາທັງຊາດ. ມັນບໍ່ແມ່ນ ວ່າ ທາງປາກ ຮ້ອງໂຮວ່າ ຜົນເປັນກາງ, ແຕ່ໃນການກະທຳຕົວຈິງ ຊຳພັດໄປຂັ້ນ ກັບຈັກກະພັດອາລິ ກາ ແລະຜ່າຍອາເມລິກາ ແຕ່ຜ່າຍດຽວ ດັ່ງທີ່ອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນ ໄດ້ເຮັດມາ ໃນປະຈຸບັນນີ້.

ຂອບສາມ, ແມ່ນການສ້າງຄວາມຖືກຕ້ອງປອງດອງຊາດ, ຄື ຈັດຕັ້ງລັດຖະບານປະສົມ ຊົ່ວ ຄາວຊຸດໃຫມ່ ແລະຈັດຕັ້ງ ສະພາ ປະສົມການເມືອງຂຶ້ນ. ຖ້າປະຕິບັດໄດ້ຂຶ້ນ, ຈະເຮັດໃຫ້ບ້ານເມືອງ ຂອງພວກເຮົາເປັນ ເອກະພາບ, ເຮັດໃຫ້ ພັນລາວຮ່ວມຊາດ ທີ່ແຕກແຍກກັນມາ ຍ້ອນສົງຄາມຮຸກຮານ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ ເປັນສິບາປີແລ້ວນັ້ນ, ໄດ້ຮັບຄວາມເຂົ້າ ໃນວົງສາທາລະນາອາດແຫ່ງຊາດ, ໂຮມແຮງ ໂຮມສະຕິບັນລາ ສ້າງສາບ້ານເມືອງ ໃຫ້ຈະເລີນຮຸ່ງເຮືອງ. ອັນນີ້ ກໍແມ່ນຄວາມສູງສຸດ ປາດຊະຫນາ ອັນແຮງກ້າ ຂອງປະຊາຊົນເຮົາ ທັງມວນ. ມີແຜ່ ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະລຸກມື ຂອງ ພວກນັ້ນທັນນ ທັນນ, ເພາະພວກນັ້ນ ມີຈຸດປະສົງ ຢ່າກແຍ່ງແຍກ ເຊື້ອຊາດເຮົາ ແລະເອົາບ້ານ ເມືອງເຮົາ ເປັນຫົວເມືອງຂຶ້ນແບບໃຫມ່ ແລະຄວາມທັບ ຂອງພວກນັ້ນ.

ຂັດຂວາງ, ເວົ້າເຖິງການປະຕິບັດ ສິດເສລີພາບ ປະຊາທິປະໄຕ ຢ່າງຄົບຖ້ວນ ໃຫ້ແກ່ພົນລະ
ເມືອງລາວທຸກຄົນ, ມັນຍັງເປັນຄວາມ ຮຽກຮ້ອງຕ້ອງການ ອັນຍິ່ງໃຫຍ່ທີ່ສຸດ ສຳລັບປະຊາຊົນເຮົາ
ທຸກຄົນ ຢູ່ໃນເຂດກວດກາ ຂອງອຳນາດການປົກຄອງ ຂອງປ່າຍຂວາວຽງຈັນ ທີ່ໄດ້ມີຊຸດຢູ່ ຢ່າງ
ທຸກຍາກທີ່ສຸດ, ບັນດາສິດເສລີພາບ ປະຊາທິປະໄຕ, ແລະຖືກກົດຂີ່ ຂົ່ມເຫັງ ຢ່າງໄດ້ມີຊຸດສະຫຳ
ທສຸດ. ຖ້າປະຕິບັດ ສິດເສລີພາບ ປະຊາທິປະໄຕ ໄດ້ຢ່າງຄົບຖ້ວນ, ປະຊາຊົນເຮົາທຸກຄົນ ຈະໄດ້
ຍູ້ທ່າງສ້າງສາ, ທຳມາຫາກິນ, ໄປມາຫາສູ້ກັນ ຢ່າງສະດວກສະບາງ, ເປັນເຈົ້າຂອງ ດິນດອນດອນ
ຫຍ່ ຂອງດິນຢ່າງສົມບູນ. ມັນ ແມ່ນຄວາມມຸ່ງມາດປາຖະຫນາ ອັນສູງສົ່ງ ຂອງປະຊາຊົນທັງຊາດ.
ກົງກັນຂ້າມ, ມີແຕ່ ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະລັດຖະທຳມະນູນ ທີ່ເຫັນດີເຫັນພ້ອມ, ເພາະພວກເຂົາ ຈະ
ບັນທຶກອຳນາດ ບາດ ໃຫຍ່ແຕ່ຕູ້ດຽວ, ບໍ່ໄດ້ຍູ້ທ່າງກອບໂກງ ຊຸດສິດປະຊາຊົນ ຕາມໃຈຊອບ ຂອງ
ພວກເຂົາ.

ຂັດຂວາງ, ແມ່ນ ຕ້ອງ ໃຫ້ມີການຢູ່ດຶງດູກກັບທີ່ ຢ່າງສົມເຊີງ ແລະພ້ອມກັນ ໃນທິດແຕ່ນດິນລາວ.
ເຈັດໄດ້ແນວນັ້ນ, ສົງຄາມຮຸກຮານອັນດູເດືອດ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ ທີ່ເຮົາຮຽນ ປະເທດເຮົາ
ມາໄດ້ເກືອບ 60 ປີແລ້ວນັ້ນ, ຈຶ່ງຢູ່ເຊົາລົງໄດ້, ສັນຕິພາບ ກໍຈະກັບດ້ວາວຄືນມາສູ່ ບ້ານເມືອງເຮົາ,
ປະຊາຊົນເຮົາ ແຕ່ເຫມືອດະຫລອດໄດ້ ຈະມີຄວາມສະຫງົບສຸກ, ແລະສ້າງຊີວິດໃໝ່ ອັນສົດໃສ. ອັນ
ນັ້ນ, ຍິ່ງແມ່ນ ຄວາມຄອງຄຽງ ແລະມຸ່ງຫວັງ ອັນແຮງກ້າ ຂອງປະຊາຊົນເຮົາ.

ເວົ້າລວມແລ້ວ, ເນື້ອໃນ ຂອງວິທີການການເມືອງ 6 ຂໍ້ ຂອງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ,
ມັນລ້ວນແຕ່ ນຳຜົນປະໂຫຍດ ອັນໃຫຍ່ຫລວງ ມາ ໃຫ້ແກ່ປະເທດຊາດ ຂອງພວກເຮົາ, ມັນແມ່ນຜົນ
ປະໂຫຍດ ອັນໃຫຍ່ຫລວງ ທີ່ປະຊາຊົນເຮົາທຸກຊົນ ຈະເປັນຜູ້ໄດ້ຮັບ, ເວັ້ນແຈງແຕ່ ຈັກກະພັດອາເມ
ລິກາ ແລະພວກລັດຖະທຳມະນູນ ທີ່ບໍ່ມີໃຈ.

ເນື້ອເປັນດັ່ງນັ້ນ, ຜູ້ຮຽນຮ້າງກັບ ວິທີການການເມືອງ 6 ຂໍ້ ຂອງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ,
ກົມແຕ່ຕູ້ທັງ ຈຶ່ງໃຈ ເປັນບໍລິເວນທີ່ ຕິດສິດປະໂຫຍດ ອັນສູງສົ່ງຂອງຊາດ, ເປັນຜູ້ທີ່ມີຄວາມ ມຸ່ງມາດ
ປາຖະຫນາ ອັນແຮງກ້າ ຂອງປະຊາຊົນ, ແລະຈຶ່ງຮັກຮຽນ ຢ່າງຫລັ່ນຫົວຈົນທ້າຍ ຈັກກະພັດອາເມ
ລິກາ ຜູ້ຮຸກຮານ ທັງນັ້ນ.

ບັນດາທ່ານ,

ເພື່ອຜົນປະໂຫຍດ ອັນສູງສົ່ງຂອງຊາດ, ເພື່ອຄອບສະຫນອງ ຄວາມຄອງຄຽງ ຂອງປະຊາ
ຊົນ ໃນທິດປະເທດ, ທີ່ພວມຢາກເຫັນ ສັນຕິພາບ ແລະຄວາມຖືກຕ້ອງປ່ອງດອງຊາດ ໄດ້ກັບດ້ວາວຄືນ
ມາສູ່ ບ້ານເມືອງເຮົາໄວນັ້ນ, ອີກເທື່ອໜຶ່ງ, ຄະນະຜູ້ແທນ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ຮຽກຮ້ອງ ຄະ
ນະຜູ້ແທນ ປ່າຍ ຂວາວຽງຈັນ ຈຶ່ງມີຄວາມຈຶ່ງໃຈ ~~ຂອງພວກເຮົາ~~, ເລີກລ້າງທຸກອຸປະສັກ ທີ່ພວກທ່ານ
ກໍຂັບ ເພື່ອຂັດຂວາງກອງປະຊຸມ, ແລ້ວພ້ອມກັບ ຄະນະຜູ້ແທນ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ກ້າວເຂົ້າເປີກ
ສາຫາລື ເນື້ອໃນ, ໂດຍເອົາ ວິທີການການເມືອງ 6 ຂໍ້ ເປັນພື້ນຖານ ເປີກສາຫາລືກັນ, ແນໃສ່
ເຈັດໃຫ້ ສົງຄາມຮຸກຮານ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາຢູ່ລາວ ຢູ່ເຊົາລົງໂດຍໄວ ເທົ່າທີ່ຈະໄວໄດ້,
ແລ້ວພ້ອມກັນ ຈັດຕັ້ງລັດຖະບານປະສົມຊຸດ ໃໝ່ ແລະ ສະພາ ປະສົມການເມືອງຂຶ້ນ, ປະຕິບັດ ສິດ

ສະໄໝ ປະຊາທິປະໄຕ ຢ່າງຄົບຖ້ວນ ແລະ ມີການຢູ່ດຶງ ຄືດັ່ງທີ່ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ໄດ້ສະເຫນີອອກ
ໃນວາລະປະຊຸມ ເມັດບັດ ໑໗/໑໑/໗໒ ແລ້ວນັ້ນ ຈຶ່ງຈະພົ້ນຟູ ສັນຕິພາບ ແລະ ຄວາມຖືກຕ້ອງປ່ອງ
ດອງຊາດ ຢ່າງຫມັ້ນຄົງ ດາວອນ ໃນບ້ານເມືອງຂອງເຮົາ.

ດັ່ງເຈດຕະນາດີ, ໃນວາລະປະຊຸມ ໓-໒ ເທື່ອທີ່ຜ່ານມາ, ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ກໍໄດ້ສະເຫນີ
ຕໍ່ພວກທ່ານໃຫ້ສອນມີຄວາມຈິງໃຈ, ບໍ່ສອນສະແດງທ້າທາງ, ແລະມີການປະພຶດ ທີ່ບໍ່ມີຄວາມສະເຫມີພາບ
ຕໍ່ຄູ່ເຈລະຈາ ມາດັ່ງຫຼາຍເທື່ອແລ້ວ. ແຕ່ມາຮອດປະຈຸບັນນີ້, ພວກທ່ານ ກໍຍັງບໍ່ທັນງົດເຊົາ ການ
ກະທຳ ທີ່ເປັນການຊັດຂວາງ ກອງປະຊຸມ. ພ້ອມກັນນັ້ນ, ໂດງປະຕິບັດ ຕາມແຜນການ ຂອງຈັກກະ
ພັດອາເມລິກາ, ອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນ ຍັງໄດ້ຄະດີມ ທະຫານໄປບຸກໂຈມຕີ ບຽດຢິດເຂດປີດ
ປຸງຢູ່ພາກໃຕ້, ພາກກາງ ແລະພາກເໜືອ ຢ່າງຂະຫນານໃຫຍ່. ຖ້າບໍ່ໃຫ້ສະພາບນີ້ ພຶດເຫຼືອໄປທີ່
ໃດ, ກໍຍັງຈະ ກັບມາກາດອັນບໍ່ດີ ໃກ້ກັບກອງປະຊຸມ ຫນັກໄປທັມນັ້ນ, ແລະຖ້າກອງປະຊຸມ ຫາກ
ຂະຫງາງຕົວ ໄປສູ່ແງ່ທົບເພງປາດະຫນານນັ້ນ, ພວກທ່ານ ຕ້ອງເປັນຕົວຮັບຜິດຊອບ ແດ່ຢ່າງດຽວ ຕໍ່ຕົນ
ຮ້າງທຸກປະການ.

ເຖິງວ່າ ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະ ລູກມື ຈະຂັດຂວາງ ແນວ ໃດກໍຕາມ, ບັນດາກຳລັງຮັກ
ຊາດ ຍາມໃດກໍຍືດຫມັ້ນ ໃນສິດປະໂຫຍດ ອັນສູງສົ່ງ ຂອງປະເທດຊາດ, ຈະສືບຕໍ່ ໃຊ້ຄວາມອິດທິນ
ພະຍາຍາມ ຈົນສຸດຄວາມສາມາດຂອງຕົນ ຜ່ານຜ່າທຸກອຸປະສັກ ຄວາມຫຼັ່ງຍາກ ເພື່ອເຮັດໃຫ້ການ
ເຈລະຈາ ບັນລຸຜົນສຳເລັດ, ສ້າງເງື່ອນໄຂ ໃຫ້ແກ່ການ ພົ້ນຟູ ສັນຕິພາບ ແລະ ຄວາມຖືກຕ້ອງ
ປ່ອງດອງຊາດ, ເຮັດໃຫ້ປະເທດຊາດ ອັນແສນຮັກ ຂອງພວກເຮົາມີ ສັນຕິພາບ, ເອກະລາດ, ປະ
ຊາທິປະໄຕ, ເປັນກາງ, ເອກະພາບ ແລະ ວັດທະນາດາວອນຢ່າງແທ້ຈິງ./.



ຂອງ ທ່ານ ພນ ສີປະເສີດ, ຫົວໜ້າຄະນະຜູ້ແທນ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ,
ກ່າວໃນວາລະປະຊຸມຄັ້ງທີ ໖ (ວັນທີ ໒໑/໑໑/໗໒).

ບັນດາທ່ານ,

ໂດຍມີເຈດຍະບາດີ ວັນແທ້ຈິງ ທີ່ຢາກແກ້ໄຂບັນຫາລາວ ໂດຍສັນຕິວິທີ, ຄະນະຜູ້ແທນ ບັນດາ
ກຳລັງຮັກຊາດລາວ ຈຶ່ງໄດ້ເຂົ້າມາວຽງຈັນ ແລະພ້ອມກັບ ຄະນະຜູ້ແທນ ຝ່າຍຂວາວຽງຈັນ ດຳເນີນການ
ເຈລະຈາ ໄດ້ເດືອນກວ່າແລ້ວ ເພື່ອພ້ອມກັນ ຊອກຫາວິທີ ເຮັດໃຫ້ສົງຄາມຮຸກຮານ ຂອງອາເມລິກາຢູ່
ລາວ ຢຸດເຊົາລົງ, ເຮັດໃຫ້ປະເທດເຮົາມີ ສັນຕິພາບ, ຄວາມເປັນກາງ, ເອກະລາດ, ປະຊາທິປະໄຕ,
ເອກະພາບ ແລະວັດທະນາຖາວອນ, ແນໃສ່ຕອບສະໜອງ ຄວາມນຸ່ງມາດ ປາຖະໜາ ວັບແຮງກ້າ
ຂອງປະຊາຊົນລາວ ທັງຊາດ.

ຄະນະຜູ້ແທນ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ໄດ້ເອົາໃຈໃສ່ ຄົບຄວ້າ ຄຳຖະແຫລງ ທັງ ໕ ເທື່ອ
ຂອງຄະນະຜູ້ແທນ ຝ່າຍຂວາວຽງຈັນ, ຊອກຫາບ່ອນທີ່ຄົກກັນ ແລ້ວເອົາເຂົ້າກັບ ວິທີການການເມືອງ ໕
ຂອງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ເພື່ອເຮັດໃຫ້ກອງປະຊຸມ ເຈລະຈາ ຂອງພວກເຮົາ ຄົບຫນ້າໄປໄດ້. ແຕ່
ມາຮອດປະຈຸບັນນີ້, ຕົນ ຂອງການຄົບຄວ້າດັ່ງກ່າວນັ້ນ ໄດ້ຖືກໃຫ້ເຫັນ ກະແສແນວຄິດອັນຫນຶ່ງ ອັນດຽວ
ຂອງຝ່າຍຂວາວຽງຈັນ ທີ່ແນ່ນອນຢູ່ບໍ່ທັນຈິງໃຈເຈລະຈາ. ຝ່າຍຂວາວຽງຈັນ ຍັງຖືຕົນເປັນ ຜູ້ຕາງຫນ້າ
ໃຫ້ອັນທີ່ເອີ້ນວ່າ "ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ມ່ຳຝ່າຍ" ແລະບັງຄັບໃຫ້ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ຕ້ອງຮັບ
ຮູ້ "ສະພາ" ຂອງຕົນ ໂດຍວິທີ ຢາກໃຫ້ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ອົບອນອນຮັບ ໃຫ້ຜູ້ສັງເກດການຂອງ "ສະພາ"
ເຂົ້າຮ່ວມກອງປະຊຸມ ທັງໆ ທີ່ຜູ້ຕາງຫນ້າ ແລະຫົວຫນ້າ ຂອງທັງສອງຝ່າຍ ກໍໄດ້ຕົກລົງ ບໍ່ໃຫ້ມີ ຜູ້ສັງ
ເກດການຂອງ "ສະພາ" ຢູ່ໃນກອງປະຊຸມນັ້ນແລ້ວ, ແຕ່ຝ່າຍຂວາວຽງຈັນ ກໍຍັງຫາວິທີ ເອົາບັນຫາຜູ້ສັງ
ເກດການນັ້ນ ໄປເກາະທັງ ໃສ່ບັນຫາອື່ນ. ອື່ງກວ່ານັ້ນ, ຝ່າຍຂວາວຽງຈັນ ຍັງເຂົາທຸງມາບັກໄວ້ ໃນ
ຫ້ອງປະຊຸມ ຕາມລຳພັງໃຈ ໂດຍບໍ່ທັນມີ ການຕົກລົງກັນກ່ອນ, ແລະຖືຕົນເປັນປະທານ ຂອງກອງປະຊຸມ
ຢູ່ສະເໝີມາ. ໃນເວລາຖືກ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ທົກທ້ວງ ກ່ຽວກັບຫາທີ ອັນບໍ່ສະເໝີພາບນັ້ນ, ຝ່າຍຂວາ
ວຽງຈັນ ກໍໄດ້ເວົ້າວ່າ, ບໍ່ອາດຈະຖື ການເຈລະຈາເທື່ອນີ້ ເປັນການເຈລະຈາ ທີ່ສະເໝີພາບໄດ້,
ເພາະມັນແມ່ນ ການເຈລະຈາ ລະຫວ່າງ ລັດຖະບານ ກັບ ແນວລາວຮັກຊາດ. ດ້ານຫນຶ່ງ ພວກທ່ານ
ໄດ້ຕີລາຄາ ແນວລາວຮັກຊາດຕໍ່າ, ແລະດ້ານຫນຶ່ງອີກ ກໍບໍ່ອອນອນຮັບ ບັນດາກຳລັງເປັນກາງຮັກຊາດ.
ຝ່າຍຂວາວຽງຈັນ ຍັງຄົງອ້າງວ່າ ອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນ ປະຈຸບັນ ເປັນລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງ
ຊາດ ມ່ຳຝ່າຍ ໂດຍບໍ່ໄດ້ຖືກໂຕ້ລະຄົມຈາກ ການລັດຖະປະທານ. ດັ່ງນັ້ນ, ຈຶ່ງມີແຕ່ໃຫ້ ແນວລາວຮັກ
ຊາດ ກັບຄືນມາ ຮັບເອົາຕັ້ງອີ້ ໃນອັນທີ່ເອີ້ນວ່າ "ລັດຖະບານ", ພ້ອມທັງມອບອຳນາດ ການປົກຄອງ
ແລະກອງທະຫານ ໃຫ້ແກ່ "ລັດຖະບານ".

ແລ້ງມ ຂອງຝ່າຍຂວາວຽງຈັນ ໃນການເຈລະຈານັ້ນ ກໍຍັງຄົງແນ່ນ ຊອກຫາວິທີ ຫນ່ວງຫນ່ວງ
ເຮັດໃຫ້ກອງປະຊຸມ ອິດເຍືອດໄປ, ຍັງບໍ່ທັນຢາກເຂົ້າໄປ ສູ່ບັນຫາອັນແທ້ຈິງ ຂອງກອງປະຊຸມ ເພື່ອຈະ
ພ້ອມກັນແກ້ໄຂ. ສິ່ງຈະແຈ້ງທ່ອດ ກໍຄື ໃນວາລະປະຊຸມເທື່ອທ່ອດສອງ, ພວກທ່ານກໍໄດ້ນຳເອົາ ສະສະເໜີ

ຖືກ ອອກມາເຊິ່ງລ້ວນແຕ່ກົງກັນຂ້າມກັບ ວິທີການການເມືອງ ແລະ ຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າຢ່າງສົມເຊີງ, ທັງໆ ທີ່ພວກທ່ານໄດ້ປະກາດ ຮັບເອົາມາເປັນພັນຖານ ຂອງການເຈລະຈາມາກອນແລ້ວ.

ບັນຫາຫນຶ່ງອີກ ທີ່ພວກຂ້າພະເຈົ້າເຫັນວ່າ ມີຄວາມຈຳເປັນຈະຕ້ອງເຮັດໃຫ້ກະຈ່າງແຈ້ງ ກ່ອນ ເວລາທີ່ພວກເຮົາ ຈະສືບຕໍ່ການເຈລະຈານັ້ນ, ແນ່ນອນບັນຫາທີ່ ພວກທ່ານຍັງຄົງຢືນຢັນວ່າ ລັດຖະບານປະສົມ ແຫ່ງຊາດສາມຝ່າຍຍັງຄົງຕົວຢູ່. ເພື່ອຊ່ວຍ ໃຫ້ພວກທ່ານ ຮັບຮູ້ເລື່ອງນີ້ຢ່າງຖືກຕ້ອງ, ພວກຂ້າພະເຈົ້າຂໍ ອີກເອົາໃຈຄວາມ ບາງຕອນໃນຖະແຫຼງການຂອງທ່ານ ນາງທະຫານທີ່ເຮັດການ ລັດຖະປະຫານໂຄ່ນລົ້ມ ລັດ ຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດສາມຝ່າຍ ເມື່ອວັນທີ ໑໙/໒/໑໙໖໒ ທີ່ວ່າ: "ແຕ່ນເປັນຕົ້ນໄປ, ລັດຖະບານປະ ສົມແຫ່ງຊາດສາມຝ່າຍ ທີ່ປະຕິບັດໜ້າທີ່ໄດ້ຮັບຜົນນັ້ນ ແນ່ນອນອີກແລ້ວ". ພວກທ່ານໄດ້ເວົ້າວ່າ, ການ ລັດຖະປະຫານນັ້ນ ໄດ້ປະລາໄຊ, ແຕ່ຄຳເວົ້ານັ້ນ ເປັນໜ້າແປກປະຫຼາດທີ່ສຸດ, ເພາະຕາມທຳມະດາແລ້ວ, ເມື່ອການລັດຖະປະຫານຫາກປະລາໄຊ, ຜູ້ທີ່ກ່າວການລັດຖະປະຫານນັ້ນ ກໍຈະຕ້ອງຖືກຝ່າຍປໍລະປັກລົງໃຫດ. ແຕ່ກົງກັນຂ້າມ, ພາງຫຼັງການລັດຖະປະຫານວັນທີ ໑໙/໒/໑໙໖໒ ທີ່ພວກທ່ານເອີ້ນວ່າ "ປະລາໄຊ" ນັ້ນ, ພວກນາງທະຫານທີ່ ເຮັດການລັດຖະປະຫານ ຊື່ພັດມິອໍານາດເຕັມຕົວ ໃນການຈັດວາງສັບຊ້ອນລັດຖະບານ. ໃນທຸກວາລະປະຊຸມທີ່ຕາມມາ, ພວກຂ້າພະເຈົ້າກໍໄດ້ອີກເອົາຫຼັກຖານພິຍານຫຼາຍປະການ ມາຢັ້ງຢືນໃຫ້ເຫັນ ວ່າ, ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດສາມຝ່າຍ ໄດ້ຖືກໂຄ່ນລົ້ມແຕ່ດົນແລ້ວ.

ພວກຂ້າພະເຈົ້າຖືວ່າ, ຖ້າຄະນະຜູ້ແທນຝ່າຍຂວາວຽງຈັນ ຫາກຍັງຄົງຮັກສາທາງທີ່ ອັນຂາດເຈ ຕະນາດິດຖ້າກ່າວນັ້ນໄປແລ້ວ, ກໍຈະເຮັດໃຫ້ການເຈລະຈາບໍ່ໄດ້ຮັບຜົນ.

ບັນດາທ່ານ,

ໃນວາລະປະຊຸມນັ້ນ, ພວກຂ້າພະເຈົ້າຂໍມີຄວາມເຫັນ ບາງປະການດັ່ງນີ້: ໃນວາລະປະຊຸມ ທີ່ ເທື່ອທຳອິດຕາມມາ, ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ລ້ວນແຕ່ໄດ້ເວົ້າເຖິງມູນເຫດພັນຖານຂອງສະພາບການ ອັນຫນັກຫນ່ວງ ຢູ່ລາວໃນປະຈຸບັນ ແລະ ບັນພັນຖານນັ້ນ, ພວກຂ້າພະເຈົ້າກໍໄດ້ອະທິບາຍ ວິທີການການເມືອງ ແລະ ຂອງ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ຢ່າງຈະແຈ້ງແລ້ວ. ພາງຫຼັງທີ່ໄດ້ຄົ້ນຄວ້າຄຳ ຖະແຫຼງຂອງພວກທ່ານແລ້ວ, ໃນວາລະ ປະຊຸມນັ້ນ, ພວກຂ້າພະເຈົ້າຂໍລົ້ມຄວນ ເຖິງບັນຫາມູນເຫດພັນຖານ ຂອງສະພາບການລາວດັ່ງກ່າວນັ້ນ ຕົ້ນ ອີກເທື່ອຫນຶ່ງ ເພື່ອເປັນພັນຖານໃຫ້ແກ່ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ເພື່ອມີຄວາມຄິດຄວາມເຫັນກົງກັນ ຂໍສະເຫນີ ວ່າໆ ຂອງພວກທ່ານ ທີ່ໄດ້ສະເຫນີອອກ ໃນວາລະປະຊຸມອາທິດແລ້ວນີ້. ດັ່ງທຸກຄົນໄດ້ຮູ້ດີແລ້ວ, ພາງຫຼັງ ສົງຄາມໂລກເທື່ອທີ ໒, ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ໄດ້ແຊກແຊງເຂົ້າ ອາຊີອາຄະເນໂດງກົງ, ໂດງຫວັງ ຈະກອບໂຄງເອົາຊັບພະຍາກອນໃນຂົງເຂດນີ້ ເຊິ່ງອຸດົມສົມບູນໄປດ້ວຍ ຊັບໃນດິນສິນໃບນ້ຳ ແລະ ມີພັນລະ ເມືອງຫນາແຫນ້ນ. ໃນນະໂຍບາຍຮຸກຮາມດັ່ງກ່າວນັ້ນ, ເນື່ອງຈາກວ່າ ແຫຼມອິນດູຈີນມີຄວາມສຳຄັນ ທາງ ດ້ານຍຸດທະສາດ ແລະ ອຸດົມສົມບູນໄປດ້ວຍຊັບພະຍາກອນ, ຈັກກະພັດອາເມລິກາຈຶ່ງເອົາໃຈໃສ່ ຂົງເຂດ ນີ້ ເປັນພິເສດ, ແລະ ໃນແຫຼມອິນດູຈີນ, ຈັກກະພັດອາເມລິກາຊື່ພັດ ຍັງເອົາໃຈໃສ່ ລາວເປັນພິເສດ ເຊິ່ງເປັນຫຼັງສຳຄັນ ທາງດ້ານການທະຫານ, ການເມືອງ ແລະ ເສດຖະກິດໃນອາຊີ ອາຄະເນ. ກົງກ ັນຂໍສັງເກດດັ່ງກ່າວນີ້, ພວກຂ້າພະເຈົ້າກໍເຖິງອະທິບາຍຢູ່ໃນຄຳບາໄສ ໃນວາລະປະຊຸມເທື່ອທີ ໓ ນາແລ້ວ.

ອັນອິນດູຈີນມີຄວາມສຳຄັນ ທາງດ້ານຍຸດທະສາດ ດັ່ງກ່າວນັ້ນ, ແລະ ອັນຈັກກະພັດປະລັງ ໃນລາວນັ້ນ ອອນໂຊຫນັກ, ສະນັ້ນ ແຕ່ລາວສົງຄາມໂລກເທື່ອທີສອງ ຍັງບໍ່ທັນສິ້ນສຸດລົງ, ຈັກກະພັດອາເມ

ລິກາກໄດ້ເລີ່ມຕົ້ນຈອງຮອງ ແລະ ຄຽງ ແຊກແຊງເຂົ້າລາວ, ຫວຽດນາມ ແລະ ກຳພູຊາເປັນກ້າວໆ.
ນາຄອດປີ ໑໙໕໒, ໂດຍສ່ວນໃຫຍ່ ເວລາພວກລາວເມືອງຂຶ້ນປະລັງ ຍອມຖອນອອກຈາກອິນດູຈີນ, ຈັກ
ກະພັດອາເມລິກາໄດ້ກະໂດດເຂົ້າແຊກແຊງ ບັນດາປະເທດອິນດູຈີນ ໂດຍກົງດ້ງທີ່ໄດ້ຮັບໜັດໜ່ວຍ ໂລກແລ້ວ.
ລາງງານລັບຂອງ ກະຊວງປ້ອງກັນປະເທດ ອາເມລິກາເອງກໍໄດ້ຮັບຮູ້ເລື່ອງຈິງດັ່ງກ່າວນັ້ນມາແລ້ວ.

ນາເຖິງນັ້ນ, ການແຊກແຊງຮຸກຮານຂອງ ຈັກກະພັດອາເມລິກາເຂົ້າລາວ ໄດ້ຜ່ານສະໄຫມ ປະ
ທານາທິບໍດີອາເມລິກາ ເຖິງ ໒ ຄົນແລ້ວ ແລະ ເກືອບ ໒໐ ປີນານີ້, ສົງຄາມພິເສດ ຂອງອາເມລິກາ
ຢູ່ລາວໄດ້ບັນທຶບຜົນທະວີ, ພິເສດແນ່ນໃນສະໄຫມ ນິກເຊິນ, ສົງຄາມລາວເມືອງຂຶ້ນແບບໃຫມ່ ທີ່ປະຕິບັດ
ຕາມທິດສະດີ ນິກເຊິນ ຄື ໃຊ້ຄຸນລາວຂ້າຄຸນລາວ ແລະ ໃຊ້ອິນດູຈີນຂ້າຄຸນອິນດູຈີນນັ້ນ ໄດ້ກ່າວຂຶ້ນສູ່
ຍອດສູງສຸດ.

ໂດຍກົງໃສ່ກຳລັງທະຫານລາວ ເລວຕັບຈ້າງເຊິ່ງມີເປົ້າໝາຍ, ພະນັກງານທະຫານ ອາເມລິກາ
ແລະ ບໍລິການເປັນຜູ້ບັງຄັບບັນຊາ, ທັງໄດ້ຮັບການປະກອບອາວຸດ ແລະ ການລ້ຽງເກີດຈາກອາເມລິກາ,
ອີງໃສ່ກອງທະຫານໄທ ແລະ ທະຫານຫຼ່ຽມ, ໂດຍສະເພາະໃນຫຼາຍປີນານີ້ ແນ່ນອີງໃສ່ກອງທັບອາ
ກາດອາເມລິກາ ທີ່ຕັ້ງຢູ່ປະເທດໄທ ແລະ ກອງທັບເຮືອທ ໗ ຂອງອາເມລິກາ ນັບທັງບັນຍຸດທະສາດ ເປ-໒໒,
ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ໄດ້ດຳເນີນສົງຄາມຮຸກຮານປະເທດເຮົາ ເຊິ່ງປະຊາຊົນ ຜູ້ກ້າວຫນ້າໃນໂລກ ນັບທັງ
ປະຊາຊົນ ອາເມລິການຳ ກໍໄດ້ກ່າວປະນານ ຢ່າງແຂງແຮງມາແລ້ວ. ໃນຫຼາຍປີນານີ້, ປະເທດເຮົາໄດ້
ຖືກທຳລາງເຜົາຜາ, ປະຊາຊົນເຮົາ ໄດ້ຖືກບາດເຈັບ ລ້ຽມ ຢ່າງຫຼວງຫຼາຍ ຍ້ອນທຳລະເບີດ ລູກບີນ
ຂອງອາເມລິກາ, ຫມູ່ບ້ານໄດ້ຖືກ ຈຸດເລົາເຜົາຜາ ຈົນກາງເປັນເຖົ້າຖ່ານ, ຊາວຫມູ່ ຊາງຊະກັນ ໄດ້
ຖືກບັງຄັບ ຈັບກຸມ ໄປຕິບເລວ ບາດເຈັບ ລ້ຽມ, ຊີວິດຄວາມເປັນຢູ່ ຂອງປະຊາຊົນສ່ວນຫຼວງຫຼາຍ
ທີ່ຕົກທຸກໄດ້ຍາກ ມາແລ້ວນັ້ນ ກໍຍັງລຳບາກ ກາກກຳກ່ວາເກົ່າ.

ຕໍ່ຫນ້າ ພາບ ແຫ່ງການສູນເສຍ ປະເທດຊາດ, ບ້ານແດກ ແຊກຂາດ ແລະ ຖືກກົດຂີ່ຂູດຂີດຢ່າງ
ແສນທຸກ ທໍລະນານ ຄືແນວນັ້ນ, ພາງໃດ້ການນຳ ແລະ ດອບສະໜອງຄຳຮຽກຮ້ອງ ຂອງແນວລາວຮັກ
ຊາດ, ປະຊາຊົນເຮົາ ທຸກຊົນຊັ້ນ ຊົນຊາດ ໄດ້ພາກັນລຸກຂຶ້ນຕັ້ງ ດ້ວຍຫຼາຍຮູບການ ແລະ ນັບນີ້ນັບເຂັ້ມ
ແຂງ. ດ້ວຍຄວາມ ປ່າກຸະຫນາ ອັນແຮງກ້າ ທີ່ຢາກດຳລົງຊີວິດ ໃນຄວາມເປັນເອກະລາດ ແລະ ອິດສະ
ຫຼະພາບ, ປະຊາຊົນເຮົາທຸກຊົນຊາດ ຈຶ່ງໄດ້ເສີມຂະຫຍາຍ ນຸນເຊື້ອຮັກຊາດຂອງຕົນແລ້ວ ໄດ້ສາມັກຄີກັນ
ຢ່າງແທ້ໝາຍ ດ້ວຍຂ້າງ ແນວລາວຮັກຊາດ ແລະ ສາມັກຄີກັນ ປະຊາຊົນຫວຽດນາມ ແລະ ກຳພູຊາ
ທນສັດຕູໃດໆກັນ ແລະ ຢູ່ໃນໂຊກຊາດ ອັນດຽວກັນ, ຕັດສິນໃຈຕັ້ງ ຢ່າງສຸດຂີດ, ເຖິງວ່າ ການຕັ້ງ
ສູ່ດັ່ງກ່າວນັ້ນ ຈະພົບຄວາມກຸ້ງຍາກ ແລະ ແຊງສະຫຼະຫຼາຍປານໃດກໍຕາມ. ດັ່ງນັ້ນ, ເຖິງວ່າ ການຕັ້ງ
ບົດປຸງຕົນເອງ ຂອງຊາດເຮົາ ຈະຍືດເຍືອລາວນານ ປານໃດກໍຕາມ, ມັນກໍໄດ້ຮັບໄຊຊະນະ ອັນໃຫຍ່ຫຼວງ
ເປັນຂັ້ນໆມາແລ້ວ. ລັບອາເຊີແນວປີ ໑໙໕໒ ແລະ ປີ ໑໙໕໒ ກົງກັບລາວ ກໍໄດ້ຮັບຮູ້ ເອກະລາດ, ອະ
ທິປະໄຕ, ຄວາມເປັນກາງ ແລະ ຕົນແຜ່ນດິນ ອັນຄົບຖ້ວນ ຂອງປະເທດເຮົາ.

ດ້ວຍເຈດຕະນາດີຂອງຕົນ, ຜ່ານໄລຍະການຕັ້ງຊາດ ດ້ານອາເມລິກາ ແລະ ລູກບີນ, ແນວລາວ
ຮັກຊາດ ແລະ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ກໍໄດ້ສ້າງຄວາມຖືກຕ້ອງ ປ່ອງດອງຊາດ ເຖິງຂອງເທື່ອ. ໃນການ
ສ້າງ ຄວາມຖືກຕ້ອງປ່ອງດອງກັນ ແດ່ລະເທື່ອນັ້ນ, ປະຊາຊົນເຮົາ ທຸກຊົນຊັ້ນ ກໍມີຄວາມຫວັງວ່າ, ພ້ອມ
ຮ່ວມຊາດດຽວກັນ ຈົ່ງຈະມີຄວາມສາມັກຄີ ຮັກແພງກັນ, ກຳຈັດບັດເປົ່າ ຄວາມອາດາດບາດຫນາງຕໍ່ກັນ,

ແລ້ວພ້ອມພຽງໜ້າກັນ ສ້າງບ້ານແປງເມືອງ ໃຫ້ຈະເລີນຮຸ່ງເຮືອງ. ແຕ່ວ່າ ຈັກກະພັດອາເມລິກາຕູ້
 ເສຍໄຊ ນັບມື້ນັບຫນ້າກັນ, ຊື່ພັດຍັງບໍ່ອອນປະລະໃຈດຳອຳນະທິດ ຂອງພວກເຂົາທັງໝົດ ຈະຢຶດຄອງປະ
 ເທດເຮົາ ແລະ ເຮັດໃຫ້ປະເທດເຮົາ ເປັນທົວເມືອງຂັ້ນແບບໃໝ່ ແລະ ດານທັບຂອງພວກເຂົາ, ສະ
 ບັ້ນ, ໃນເມື່ອມີຄວາມຖືກຕ້ອງປ່ອງດອງຊາດເທື່ອໃດ, ຈັກກະພັດອາເມລິກາກໍໄດ້ ສອງໂອກາດປັບປຸງກຳ
 ລັງລຸກມືຂອງພວກເຂົາ, ແລ້ວສືບຕໍ່ກິສິດສາຍຢູ່ລາວຕືນໃໝ່. ຍ້ອນແນວນັ້ນ, ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ
 ເທື່ອທຳອິດ ອັນມີແນວລາວອັກຊາດເຂົ້າຮ່ວມນຳ ທີ່ໄດ້ຮັບການຈັດຕັ້ງຂຶ້ນ ບໍ່ພໍໃດເດືອນນັ້ນ ຈຶ່ງໄດ້ຖືກຈັກ
 ກະພັດອາເມລິກາ ແລະ ລຸກມືທຳລາຍມ້າງ, ແລະ ເທື່ອທຳອິດ, ສັນຍາເຊີແນວປີ 1956 ກ່ຽວກັບລາວ
 ໄດ້ເຊັນກັນ, ລັດຖະບານປະສົມຊົ່ວຄາວແຫ່ງຊາດ ເຊິ່ງປະກອບດ້ວຍຕົວແທນ ຂອງສາມຝ່າງ ໄດ້ຈັດຕັ້ງ
 ຂຶ້ນນັ້ນ, ແຕກໄດ້ຖືກພວກເຂົາທຳລາຍອີກ. ສະນັ້ນ, ເຖິງວ່າ ຊາດເຮົາໄດ້ມີຄວາມຖືກຕ້ອງປ່ອງດອງກັນ
 ນາສອງເທື່ອແລ້ວ, ແຕ່ໄລຍະສັນຕິພາບນັ້ນແນ່ນ ສິບທ່ຽວ.

ເນື່ອງຈາກກົນອຸບາງພັນດານ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາຕໍ່ລາວ ຕັ້ງກ່າວນັ້ນ, ໂດຍສະເພາະ
 ແນ່ນເພື່ອກອບກູ້ເຂົາພວກເຂົາ ໃຫ້ພັນຈາກທາງປະລາໄຊ, ຈົນຕາແຈຢູ່ລາວ ແລະ ຢູ່ພາກໃຕ້ຫວຽດນາມນັ້ນ,
 ນັບແຕ່ປີ 1956 ນາເຖິງປະຈຸບັນ, ພວກເຂົາຍັງເພີ່ມທະວີສົງຄາມຮຸກຮານລາວ ແລະ ຫວຽດນາມຂຶ້ນສູ່ຂັ້ນ
 ດູ່ເດືອດທ່ຽວ. ໃນໄລຍະດັ່ງກ່າວນັ້ນ, ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ບໍ່ພຽງແຕ່ໄດ້ໂຄ່ນລົ້ມ ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງ
 ຊາດຂອງລາວ ແລະ ກິສິດສາຍຢູ່ລາວຕືນໃໝ່ນັ້ນ, ພວກເຂົາຍັງໄດ້ໃຊ້ລາວເປັນສະໜາມເຮັດ ສົມທົບ
 ເພື່ອເພີ່ມທະວີສົງຄາມຢູ່ຫວຽດນາມອີກດ້ວຍ, ເຮັດໃຫ້ລັກສະນະ ສົງຄາມຢູ່ລາວ ເຖິງວ່າຍັງຢູ່ໃນຂອບເຂດ
 ຂອງສົງຄາມພິເສດ, ແຕ່ລະດັບການໃຊ້ອາວຸດ, ເຕັກນິກການທະຫານ ແລະ ຂະໜາດຂອງການໃຊ້ກຳລັງ
 ທະຫານ ຊື່ພັດໄດ້ດຳເນີນໄປໃນລະດັບສູງທີ່ສຸດ. ຈັກກະພັດອາເມລິກາໄດ້ໃຊ້ກອງທັບອາກາດ, ຍຸດທະວິ
 ທີ ແລະ ຍຸດທະສາດ ຖອກເທລຸກລະເບີດ ແລະ ຢາພິດເລມີເປັນລ້ານໆໂຕນລົງໃສ່ ປະເທດເຮົາ. ພວກ
 ເຂົາຍັງໄດ້ນຳເອົາກອງທະຫານຫຼາຍໆກຸ່ມ ແລະ ກອງທະຫານໄທ ເຂົ້າມາລາວຢ່າງອີກກະທຶກຄືກັບໂຄມ
 ແລະ ເບີດແບບທີ່ສຸດ. ຍິ່ງເພີ່ມທະວີສົງຄາມຮຸກຮານທີ່ໃດ, ຈັກກະພັດອາເມລິກາກໍຍັງ ຮ້ອງໂຮໃສ່ຮ້າງບ້າງ
 ສີ, ໃຊ້ທຸກຮູບການອັນຕໍ່າຊ້າ ເພື່ອເສກສັນປັນແດງອັນທີ່ເອີ້ນວ່າ "ຫວຽດນາມເໜືອ ຮຸກຮານລາວ", ໂດຍ
 ຫວັງຫຼອກລວງ ສຽງວິພາກວິຈານ ຊຸກຍູ້ຕົນລາວທີ່ອາໄສເງິນໂດລາ ແລະ ເປັນລຸກມືອາເມລິກາ ຮ້ອງໂຮ
 ເພື່ອໃຫ້ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ຊ່ວຍເຫຼືອຕົນ, ແລະ ເພື່ອປົກປິດ ໂທດກຳຂອງ ອາເມລິກາຕູ້ເປັນນາງ ແລະ
 ໂທດກຳຂອງພວກເຂົາເອງ ທີ່ໄດ້ຮ່ວມມື ແລະ ແລ່ນຕາມກັນອາເມລິກາ. ນັ້ນແນ່ນດ້ານຫນຶ່ງຂອງ ສະພາບ
 ການຕົວຈິງທີ່ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ໄດ້ເວົ້າມາຫຼາຍແລ້ວ.

ແຕ່ໃດໆມາ ກໍເຊິ່ງດຽວກັນໃນວາລະປະຊຸມ 6 ເທື່ອທີ່ຜ່ານມາ, ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ເຊິ່ງໄດ້ກ່າວ
 ປະນາມ ການຮຸກຮານຂອງ ຈັກກະພັດອາເມລິກາຢູ່ລາວ ແລະ ກົນອຸບາງຂາງຊາດ ຂອງອຳນາດການປົກ
 ຄອງວຽງຈັນ ຕຫາງສຽງພາງໃນ ແລະ ຕ່າງປະເທດນາແລ້ວ, ແຕ່ບ່ານນັ້ນ, ຄະນະຜູ້ແທນຝ່າງຂອາວຽງ
 ຈົນກໍຍັງ ຕັ້ງແກ້ງປະຕິເສດ, ຜິບອງຊອກຫາທຸກວິທີ ເພື່ອປົກປິດການຮຸກຮານ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ
 ແລະ ບໍລິວານ. ຍິ່ງກ່າວນັ້ນ, ພວກເຂົາຍັງບິດເບືອນ ການຕັ້ງສູ້ອັນເປັນທຳ ຂອງບັນດາກຳລັງອັກຊາດ
 ແລະ ປະຊາຊົນເຮົາຢ່າງບັງອາດ. ເມື່ອຈັກກະພັດອາເມລິກາ ໄດ້ເຮັດໃຫ້ອິນດູຈີນ ກາງເປັນສະໜາມເຮັດ
 ອັນດຽວແລ້ວ, ປະຊາຊົນອິນດູຈີນຈຶ່ງຈຳເປັນ ດ້ອງສາມັກຄີຊ່ວຍເຫຼືອ ແລະ ປະສົມປະສານກັນ ເພື່ອຕ້ານ

ກັບສັດຕູຂອງຕົນ, ແຕ່ພວກເຂົາ ຊື້ພັດເອີ້ນວ່າ ເປັນການແຊກແຊງ ເຂົ້າວຽກງານ ພາຍໃນຂອງ
ກັນ. ແຕ່ຄວາມຈິງ ຍ່ອມບໍ່ຫນີ ຈາກຄວາມຈິງ, ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ຮຸກຮານລາວ, ຮຸກຮານອິນດູຈີນ
ນັ້ນ ແມ່ນຄວາມເປັນຈິງ ທີ່ທ່ອດໂລກ ໄດ້ອອກ ສຽງຄັດຄ້ານ ມາພໍແຮງແລ້ວ. ຈົນຮອດອຳນາດການປົກຄອງ
ອາເມລິກາເອງ ກໍບໍ່ອາດຈະ ປົກປິດ ແລະຈຳຕ້ອງຮັບ ສາລະພາບ ການຮຸກຮານ ຂອງເຂົາດັ່ງກ່າວນັ້ນ.

ສະພາບການຕົວຈິງຢູ່ລາວ ແມ່ນປະເທດຊາດ ອັນແສນຮັກ ຂອງພວກເຮົາ ໄດ້ຖືກຈັກກະພັດ
ອາເມລິກາຮຸກຮານ. ໃນເມື່ອເລື່ອງນີ້ ໄດ້ເປັນທີ່ຈະແຈ້ງທີ່ສຸດແລ້ວ, ຖ້າຜູ້ໃດຫາກ ປົກປິດ ໃຫ້ແກ່ຜູ້ຮຸກຮານ
ທີ່ຖືກປະຈຳມາຫນ້າແລ້ວນັ້ນ, ກໍຫນ້າຍອາດວ່າ ຜູ້ນັ້ນ ໄດ້ເຜິ້ງໂສມຫນ້າ ອັນເບື້ອມເບື້ອຂອງຕົນ ທີ່ເປັນລູກ
ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາແລະເຮັດໃຫ້ຜູ້ຖືກໂດດດ່ຽວ. ອາດຈະແມ່ນ ຍ່ອມແນວນັ້ນ, ພາຍຫລັງທີ່ໄດ້ ປະ
ຕິເສດ ໄປທົ່ວທັບ ມາຫລາຍເທື່ອແລ້ວ, ໃນວາລະປະຊຸມເທື່ອແລ້ວນີ້, ຄະນະຜູ້ແທນ ສ່າຍຂວາວຽງຈັນ
ຈຳຕ້ອງຮັບຮູ້ຄວາມຈິງ ແລະຈຳເປັນ ຕ້ອງໄດ້ເວົ້າເຖິງ ບັນຫາເລົາລົບ ອະທິປະໄຕ ແລະຄວາມເປັນ
ກາງ ຂອງປະເທດຊາດ. ແຕ່ ໃນເວລາ ທີ່ຈຳຕ້ອງຮັບຮູ້ຄວາມຈິງ ທີ່ປະເທດເຮົາ ຖືກຈັກກະພັດອາເມ
ລິກາ ຮຸກຮານນັ້ນ, ພວກທ່ານ ຊື້ພັດຊອກທຸກວິທີ ເພື່ອປົກປິດ ໃຫ້ແກ່ຈັກກະພັດອາເມລິກາ. ໃນເທື່ອນີ້
ກໍຄື ດັ່ງແຕ່ໃດໆນາ, ພວກທ່ານ ໄດ້ຮອງໂຮວ່າ ປະເທດສາທາລະນະລັດ ປະຊາທິປະໄຕທອງດຽນນາມ
ຮຸກຮານລາວ. ນັບ ດັ່ງແມ່ນມີເຈດຕະນາດັ່ງ ບັນຊາວເປັນດຳ, ຄຸ້ມໂທດຮຸກຮານ ໄປໃສ່ຊາດຫນຶ່ງ ທີ່ພວມ
ຖືກຈັກກະພັດອາເມລິກາ ຮຸກຮານ ແລະຈຳຕ້ອງດຳເນີນ ການສູ້ຮົບ ດ້ານການຮຸກຮານ ດັ່ງກ່າວນັ້ນ,
ຊື້ພັດວ່າ ໄປຮຸກຮານປະເທດອື່ນ. ພວກທ່ານ ຍັງຄົງປະຕິບັດກົນອຸບາງ ຫລອກລອງ, ໂດງຫວັງເຮັດ
ໃຫ້ມວນຊົນເຂົ້າໃຈຜິດວ່າ, ປະເທດຊາດ ຂອງພວກເຮົາ ບໍ່ໄດ້ຖືກຈັກກະພັດ ອາເມລິກາຮຸກຮານ ຢ່າງ
ໃຫດຮ້າງຢ່າງເຖືອນ, ແຕ່ຫາກຖືກ ປະເທດອື່ນມາ ຮຸກຮານ. ຫມິດທັງຂຶ້ນຫນຶ່ງ ຂອງຄຳຖະແຫລງ ຂອງ
ພວກທ່ານ, ພວກທ່ານ ໄດ້ໃຊ້ສັບ ທີ່ວ່າ "ຕ່າງປະເທດ", ເຊັ່ນ: ທວງໃຫ້ຕ່າງປະເທດຄຸນທະຫານ,
ລົບລ້າງຖານທັບ, ຕ່າງປະເທດຕ້ອງໃຊ້ຄຳເສຍຫາງໃນສົງຄາມ ແລະ ອື່ນໆ. ຄຳວ່າ "ຕ່າງປະເທດ"
ນັ້ນມັນແມ່ນໃຜແທ້ ? ພວກຂ້າພະເຈົ້າເຫັນມີຄວາມຈຳເປັນ ຕ້ອງເວົ້າໃຫ້ແຈ້ງວ່າ, ແມ່ນຈັກກະພັດອາ
ເມລິກາ ພ້ອມດ້ວຍບໍລິວານໂທນນຶ່ງເອງ. ພວກທ່ານຄວນເຊົາສາ, ບໍ່ຄວນໃຊ້ຄຳທຳນອງແບບນະລຸ້ນນະລ້ວງ
ແນວນັ້ນອີກ. ພວກທ່ານເວົ້າແນວນັ້ນ ກໍບໍ່ອາດຈະພິກັບຄວາມຈິງໄດ້, ບໍ່ອາດຈະປົກປິດການຮຸກຮານຂອງ
ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະ ກໍບໍ່ແກ້ໄຂບັນຫາຫຍັງໄດ້, ມີແຕ່ຈະເຮັດໃຫ້ການເຈລະຈາຂອງ ພວກເຮົາອິດ
ເຍື້ອໄປຢ່າງໄຮ້ປະໂຫຍດທັນນ.

ພວກທ່ານທວງ ເຖິງອະທິປະໄຕແຫ່ງຊາດຂອງລາວ, ແຕ່ຊື້ພັດບໍ່ເວົ້າເຖິງ ຈັກກະພັດອາເມ
ລິກາວ່າ ເປັນຜູ້ຢຽບຢາ ອະທິປະໄຕຂອງລາວ, ດຳເນີນສົງຄາມຮຸກຮານລາວ, ບໍ່ທວງໃຫ້ລົບລ້າງ ອຳ
ນາດອິທິພົນ ຂອງອາເມລິກາຢູ່ລາວ ຢ່າງເດັດຂາດ ແລະ ທັງບໍ່ວາງມາດຕາຕ່າງໆ ເພື່ອຕັດຂາດບໍ່ໃຫ້
ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ມີເສື່ອນໄຂດິດພັນກັບລາວ ທີ່ໄປເພື່ອຕ້ອນກັບຄືນມາຮຸກຮານລາວໃໝ່.

ຄະນະຜູ້ແທນບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ພວກຂ້າພະເຈົ້າກໍໄດ້ເວົ້າຫຼາຍເທື່ອແລ້ວ ກ່ຽວກັບສິດທິພຸດທະ
ຂອງຊາດ. ເພື່ອສະແດງທິດສະນະຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າ ຕໍ່ສະໄໝຕ່າງໆ ໃນຄຳຖະແຫຼງຂອງພວກທ່ານ,
ໃນວາລະປະຊຸມເທື່ອນີ້, ພວກຂ້າພະເຈົ້າຂໍສົມຄວນວ່າ:

- ອະທິປະໄຕແຫ່ງຊາດ ແມ່ນສິດອັນສັກກາລະບູຊາ ທີ່ບໍ່ມີໃຜຈະລະເມີດໄດ້. ຈັກກະພັດອາເມລິກາ

ແລະ ບໍລິວານໄດ້ລະເມີດ ອະທິປະໄຕຂອງລາວ, ດັ່ງນັ້ນ ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະ ບໍລິວານ ຕ້ອງຢຸດ
ເຊົາການລະເມີດດັ່ງກ່າວນີ້ຢ່າງສົມບູນ, ຕ້ອງເຮັດລົບສັບຮາເຊີແນວປີ 1956 ກຽວກັບລາວ, ຕ້ອງເຮັດ
ລົບອະທິປະໄຕ, ເອກະລາດ, ເອກະພາບ ແລະ ຕົນແຕ່ນດິນອັນຄົບຖ້ວນຂອງລາວ ຢ່າງເຂັ້ມງວດ.

- ເພື່ອເຮັດໃຫ້ອະທິປະໄຕແຫ່ງຊາດ ໄດ້ຮັບຄວາມເຮັດລົບສັບຮາຢ່າງເຂັ້ມງວດ, ຈັກກະພັດອາ
ເມລິກາ ແລະ ບໍລິວານຕ້ອງຢຸດເຊົາສົງຄາມຮຸກຮານລາວ ຢ່າງຕະຫຼອດ ການ, ຕ້ອງຢຸດເຊົາທຸກການ
ຕິດພັນທາງການທະຫານຢູ່ລາວ ແລະ ທຸກການແຊກແຊງເຂົ້າລາວ.

- ທາງດ້ານພາຍໃນ, ເມື່ອອີງຕາມຂໍ້ສະເໜີໃຫມ່ຂອງພວກທ່ານແລ້ວ, ພວກຂ້າພະເຈົ້າເຫັນ
ວ່າ ພວກທ່ານຍັງຄົງປະຕິເສດບໍ່ຮັບຮູ້ການຕໍ່ສູ້ ຮັກຊາດຂອງ ປະຊາຊົນບັນດາຊົນຊາດລາວເຮົາ, ຍັງຕັ້ງ
ແກ້ງອີງໃສ່ເງິນໂດລາ ແລະ ອາວຸດຂອງອາເມລິກາ ເພື່ອຫນີບັດ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ເຊິ່ງພວມມີ
ໄຊຊະນະຢູ່ນັ້ນ, ແຕ່ພວກທ່ານກັບສາມາດເຮັດຫຍັງໄດ້. ພວກຂ້າພະເຈົ້າຂໍມອບຄວາມຈິງຢູ່ລາວ ອັນ
ຫນຶ່ງອີກຄື: ຍ້ອນມີການຮຸກຮານຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ, ດັ່ງນັ້ນ ໃນເກືອບ 6 ປີນີ້ ຈຶ່ງມີການຕໍ່
ສູ້ບັດຢູ່ ຂອງປະຊາຊົນເຮົາ, ແລະ ການຕໍ່ສູ້ດັ່ງກ່າວນັ້ນ ກໍໄດ້ບໍ່ມີບໍລິສັບອະຫງາຍຕິດ ແລະ ມີໄຊ. ມາ
ເຖິງນັ້ນ, ສະພາບການ ການເມືອງພາຍໃນ ຂອງລາວເຮົາ ຈຶ່ງເປັນຮູບເປັນຮ່າງຂຶ້ນແລະ ມີກຸ່ມພິເສດ
ໃຫມ່ຄື: ໄດ້ມີສອງເຂດ, ສອງອຳນາດການປົກຄອງ, ສາມກຳລັງການເມືອງ ແລະ ກຳລັງປະກອບອາ
ວຸດ. ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ໄດ້ມີຄວາມຮຸກຮົກກົດຫມາຍ, ໄດ້ມີສັບຮາເຊີແນວປີ 1956 ກຽວກັບລາວ
ຮັບຮູ້, ແລະ ປະຈຸບັນນີ້ ພວມໄດ້ຮັບ ໄຊຊະນະ ແລະ ມີບົດບາດອັນສຳຄັນ ໃນຊີວິດການເມືອງ ຂອງປະ
ເທດຊາດ. ຍ້ອນແນວນັ້ນ, ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ຈຶ່ງຖືວ່າ, ຖ້າຢາກແກ້ໄຂ ບັນຫາການເມືອງພາຍໃນ
ຂອງປະເທດເຮົາ ຢ່າງຖືກຕ້ອງເໝາະສົມ, ແມ່ນ ຕ້ອງອີງໃສ່ຈຸດພິເສດ ດັ່ງທີ່ໄດ້ກ່າວມານັ້ນ, ແລະ
ອີງຕາມອັນດຽວ ທີ່ຖືກຕ້ອງ ແມ່ນ ຕ້ອງເຈລະຈາ ເປີກສາຫາລືກັນ ບົນຈິດໃຈສະເໝີພາບ ລະຫວ່າງ
ຝ່າຍ ທັງສອງ.

ບັນດາທ່ານ,

ໂດງຍິດຫມັ້ນ ໃນເຈດເນາດີ ທີ່ຢາກແກ້ໄຂບັນຫາ ຂອງປະເທດຊາດ ບ້ານເມືອງ ໂດງສັນຕິ
ຕິດ, ດັ່ງນັ້ນ, ໃນເມື່ອກ່ອນ, ແນວລາວຮັກຊາດ ກໍເຮັດເປັນເຈົ້າການ ພ້ອມກັບຝ່າຍອອກ ປະຕິບັດ
ຄວາມຖືກຕ້ອງປອງດອງຊາດ ເທື່ອເທື່ອນຶ່ງ, ແລະ ຕໍ່ມາ ແນວລາວຮັກຊາດ ພ້ອມທັງກຳລັງ ເປັນກາງຮັກ
ຊາດ ກໍເປັນເຈົ້າການ ພ້ອມກັບຝ່າຍອອກ ປະຕິບັດ ຄວາມປອງດອງຊາດ ເທື່ອທຸກສອງ ແລະ ເປັນເອກະ
ພາບກັນ ໃນການກະທຳ ບົນໂຄງການການເມືອງ ຕ່ວ່າ, ແນໃສ່ ຮັບໃຊ້ການປົກປັກຮັກສາ ເອກະລາດ
ແລະ ຄວາມເປັນກາງ ຂອງລາວ ຢ່າງມີຕົນສັກສິດ, ປົກປັກຮັກສາ ສັນຕິພາບ, ຮ້າງຄວາມຖືກຕ້ອງປອງ
ດອງ ເພື່ອຄວາມຈິດຕົວໃຈກັນ ຮ້າງສາ ພັດທະນາ ປະເທດຊາດ ໃຫ້ຈະເລີນ ຮຸ່ງເຮືອງ. ແຕ່ ເປັນ
ຫນ້າເສຍດາຍ ທີ່ຄວາມປາດຖະໜາ ອັນເຕັມໄປດ້ວຍ ເຈດເນາດີ ທັງສອງເທື່ອ ຂອງແນວລາວຮັກຊາດ
ແລະ ກຳລັງເປັນກາງຮັກຊາດ ດັ່ງກ່າວນັ້ນ ໄດ້ຖືກຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະ ລຸກມື ທຳລາງກັງງ.

ມາໃນເທື່ອນີ້, ໃນເວລາ ວາງວິທີການການເມືອງ 5 ຂໍ້ອອກ ແລະ ໃນການເຈລະຈາ ກັບ
ຝ່າຍອອກວາງຈັນ ປະຈຸບັນນີ້, ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ກໍຍັງມີແຜນມະໂຍບາຍ, ເຮັດແນວໃດ ໃຫ້ບັນດາ
ຝ່າຍ ພ້ອມກັນຕົກລົງ ພື້ນຜູ້ ຄວາມຖືກຕ້ອງປອງດອງຊາດຄືນ ໂດງໄວ ແລະ ໃຫ້ສອດຄ່ອງ ກັບຈຸດພິເສດ

ຂອງສະພາບການຢູ່ລາວ ໃນປະຈຸບັນ. ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ໄດ້ສະເໜີໃຫ້ ບັນດາຝ່າຍ ພ້ອມກັນ ຈັດຕັ້ງ
 ສະພາການເມືອງປະສົມ ແລະລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ຊື່ຄວາວຊຸດໃໝ່, ແລະຖືອັນນັ້ນ ເປັນວິທີການ
 ປະຕິບັດຕົວຈິງ ທີ່ຖືກຕ້ອງ ເພື່ອຜ່ານຜ່າ ຂໍຂາດຕົກບົກຜອງເກົ່າກ່ອນ, ກ້າວຂຶ້ນ ບັນລຸຈຸດໝາຍຄື: ພ້ອມ
 ກັນຮັກຫອມຖະຫນອມ ສ້າງຄວາມຖືກຕ້ອງ ປ່ອງດອງຊາດ ໃນຂະນະ ທີ່ຍັງລີ້ຖ້າ ການຈັດຕັ້ງ ການເລືອກ
 ຕັ້ງ ສະພາ ຊຸດໃໝ່ ແລະລັດຖະບານປະສົມ ເປັນທາງການ ທີ່ເປັນຕົວແທນໃຫ້ ປະຊາຊົນ ບັນດາຊົນ
 ຊາດ ທຸກຊັ້ນທັງ ໃນທົ່ວປະເທດ.

ສະພາ ປະສົມການເມືອງ ແມ່ນ ອົງການປ່ອງດອງຊາດສູງສຸດ ເຊິ່ງມີໜ້າທີ່ ສືບຕໍ່ເປິກສາ
 ຫາລື ແລະວາງນະໂຍບາຍ ແລະວິທີການແກ້ໄຂ ບັນດາບັນຫາ ທີ່ພົວພັນ ລະຫວ່າງ ບັນດາຝ່າຍ ເພື່ອ
 ກ້າວໄປເຖິງ ຄວາມເຂົ້າໃຈ ເຊິ່ງກັນແລະກັນ, ຖືກຕ້ອງປ່ອງດອງກັນ ມີນຈິດໃຈ ບໍ່ໃຫ້ໜ້າລາງກັນ.
 ອົງການດັ່ງກ່າວ ຍັງຕ້ອງມີໜ້າທີ່ ສືບຕໍ່ຊອບ ຊຸກຍູ້, ຊ່ວຍເຫລືອ ລັດຖະບານປະສົມ ໃນການປະຕິບັດ
 ຂໍ້ຕົກລົງຕ່າງໆ ທີ່ໄດ້ເຊັນກັນ ແລະປະຕິບັດ ໂຄງການການເມືອງ ຂອງລັດຖະບານປະສົມ ຢ່າງເຂັ້ມ
 ງອດ ເຊິ່ງບັນດາຝ່າຍ ໄດ້ຕົກລົງກັນ.

ລັດຖະບານປະສົມ ອັນມີໂຄງການການເມືອງໃໝ່ ທີ່ສອດຄ່ອງກັບ ສະພາບການບ້ານເມືອງ
 ໃນປະຈຸບັນ ແລະມີກົງຈັກໃໝ່, ເຫນາະລົມກັບ ພາລະໜ້າທີ່ ແລະເນື້ອໃນ ໂຄງການການເມືອງນັ້ນ,
 ແມ່ນ ອົງການປະຕິບັດ ຂໍ້ຄວາມຕ່າງໆ ທີ່ໄດ້ຕົກລົງກັນມື້ນ ຢ່າງເດັດຂາດ, ສ້າງເງື່ອນໄຂຕົວຈິງ ໃຫ້
 ຄົນລາວ ແລະປະເທດຊາດບ້ານເມືອງຂອງເຮົາ ຖືກຕ້ອງປ່ອງດອງ ແລະເປັນເອກະພາບກັນ ຢ່າງແທ້ຈິງ,
 ບໍ່ໃຫ້ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະບໍລິຫານ ເລັດລອດເຂົ້າມາ ໜ້າລາງໄດ້ອີກ.

ສະພາ ປະສົມການເມືອງ ແລະລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ ຊື່ຄວາວຊຸດໃໝ່, ແມ່ນອົງການ
 ຈັດຕັ້ງ ເພື່ອຮັບປະກັນການຮັກສາ ສັນຕິພາບ ແລະປະຕິບັດຄວາມ ຖືກຕ້ອງປ່ອງດອງ ແລະເອກະພາບ
 ແຫ່ງຊາດ ເຊິ່ງໄດ້ວາງຂອກ ບົນພື້ນຖານ ບົດຮຽນ ໃນການຮວມລາວສອງເທື່ອກ່ອນ ທີ່ໄດ້ຖືກ ຈັກກະ
 ພັດອາເມລິກາ ແລະລູກມືໜ້າລາງ, ແຕ່ບ່າມນັ້ນ ຄະນະຜູ້ແທນຝ່າຍຂວາວຽງຈັນ ກໍຍັງຄົງຊຸມຊື່ ປະຕິເສດ.
 ຢັ້ງກວ່ານັ້ນ, ຍັງນຳເອົາຂໍສະເໜີ ພິກັ້ນຫລາຍຢ່າງ ຕົ້ນບໍ່ມີເຫດ ມີຕົນອອກມາອີກ. ພວກທ່ານ ຍັງ
 ຈົງມີແຜນນະໂຍບາຍ ທີ່ຢາກບັງຄັບ ໃຫ້ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ກັບຄືນມາເຂົ້າ ຢູ່ໃນວົງຫນີບເວັ້ງ ຂອງ
 ຝ່າຍຂວາວຽງຈັນ, ແລ້ວມີ ເລລຽນ ເພື່ອກົນກຳລັງຮັກຊາດ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ໄປແຜ່ດະກ້າວ.

ສິ່ງທີ່ຍັງອາດພຽດນັ້ນ, ແມ່ນ ພວກທ່ານ ຍັງຄົງຮັກສາໜ້າ ເຈດເຈາ ລະຫວ່າງ ອັນທີ່ເອີ້ນວ່າ
 "ຄະນະຜູ້ແທນ ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດ" (ເຊິ່ງໃນຕົວຈິງ ໄດ້ຖືກພວກຂວາຈັດ ລູກມືອາເມລິກາ
 ໂຕນລັນ ແຕ່ອັນທີ່ ຈຸນ/໒/ຈຸນ໒໒ ພຸ່ນ ແລະໃນປະຈຸບັນ ໄດ້ມີການປ່ຽນແປງ ທາງດ້ານສູນ ຢ່າງຕື່ມ
 ເຖິງ ແລະໄດ້ປ່ຽນທາດ ທາງດ້ານເນື້ອໃນ ຢ່າງຫມົດສ້ຽງແລ້ວນັ້ນ) ກັບກຳລັງການເມືອງ ທຳມະດາ
 ກຳລັງຫນຶ່ງ, ໂດຍບໍ່ໄດ້ຄຳນຶງເຖິງ ສະພາບການຕົວຈິງ ຂອງລາວ ດັ່ງທີ່ກ່າວມາແລ້ວນັ້ນ. ຈາກນັ້ນ
 ຈຶ່ງເຮັດໃຫ້ບັນຫາ ຄວາມ ຂອງຄະນະຜູ້ແທນ, ບັນຫາ ປັກທຸງ ໃສ່ຫ້ອງປະຊຸມ, ບັນຫາ ນຳເອົາຜູ້ຕັ້ງ
 ເກດການ ຂອງອັນທີ່ເອີ້ນວ່າ "ສະພາ" ເຂົ້າມາໃນຫ້ອງປະຊຸມ... ມາຮອດດຽວນີ້ ກໍຍັງຄູ່ໄປ ໃຊ
 ມາ ບໍ່ແກ້ໄຂໄດ້, ອັນເປັນການຮັດຂວາງ ບໍ່ໃຫ້ການເຈດເຈາ ດຳເນີນໄປ ດ້ວຍຄວາມຈິງໃຈ ແລະ
 ເຂັ້ມງອດ.

ຄຽງຄູ່ກັບ ການຫນ່ວງຫນຸ່ວ ການເລຂະຈາ ດ້ວຍກົນອຸບາງ ລາງລ່ຽມ ແລະ ຄຸ້ມຄວາມບິດ
 ເບື້ອນຕ່າງໆ ດັ່ງທີ່ກ່າວມານັ້ນ, ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະ ລຸກມີຂອກຈັດ ຍັງໄດ້ນຳເອົາ ກອງທະຫານ
 ໄທ ເຂົ້າມາລາວຕື່ມອີກ, ສົມທົບກັບ ກຳລັງພິເສດ ແລະ ທະຫານຝ່າຍຂວາ ໂດຍມີການຫນຸ່ມຊ່ວຍ ຢ່າງ
 ແຂງແຮງ ຂອງກອງທັບອາກາດ ອາເມລິກາ, ເຊິ່ງມີທັງ ຍົນຍຸດທະສາດ ເປ-56, ເປີດບັນຍາຍໂຈມຕີ
 ບຽດຢິດ ຢ່າງຂະຫນານໃຫຍ່ ເຂົ້າເຂດກວດກາ ຂອງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ຢ່າງຕໍ່ເນື່ອງກັນ, ເປັນຕົ້ນ
 ແມ່ນຢູ່ຕາມ ບໍລິເວນ ຍຸດທະສາດ ທີ່ສຳຄັນ, ເຊັ່ນ ທົ່ງໄຫຫີນ, ທາງເລກ ໙ ແລະ ພູພຽງລະເວນ.

ຢູ່ພາກເໜືອ, ພວກເຂົາໄດ້ ໃຊ້ທະຫານຕັ້ງ 50 ກວ່າກອງພັນ (ໃນນັ້ນ ມີທະຫານໄທ ໑0
 ກວ່າກອງພັນ ໂດຍມີກອງທັບອາກາດ ອາເມລິກາ ຄຸ້ມກັນໃຫ້ ມີລະຮັບກວ່າຄູ່ຄຳ ເຊິ່ງມີທັງຍົນຍຸດທະ
 ສາດ ເປ-56 ເປີດການບຸກໂຈມຕີ ຢ່າງຕໍ່ເນື່ອງກັນ ເຂົ້າບໍລິເວນ ທົ່ງໄຫຫີນ, ເມືອງສູງ, ເມືອງຄຳ,
 ແລະ ເພື່ອສົມທົບກັບ ການບຸກໂຈມຕີດັ່ງກ່າວນີ້, ພວກເຂົາຍັງ ໃຊ້ກົມກອງຕ່າງໆ) ຢູ່ພາກ ໑ ເປີດ
 ການກວາດລ້າງ ບໍລິເວນ ປາກອູ, ປາກເຊືອງ ໃນແຂວງຫລວງພະບາງ.

ຢູ່ພາກໃຕ້, ພວກເຂົາໄດ້ໃຊ້ທະຫານ ໔0 ກວ່າກອງພັນ ບຸກໂຈມຕີ ບຽດຢິດ ເຂົ້າເຂດປົດປ່ຽນ
 ຂອງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ຢູ່ບໍລິເວນ ດົງເຫັນ (ແຂວງສະຫວັນນະເຂດ), ສາລະວັນ ແລະ ເລົາງາມ.

ການເຄື່ອນທັບ ດັ່ງກ່າວນັ້ນ, ແມ່ນ ທັງບຽດຢິດດິນແດນ, ທັງທຳລາງເຜົາຜາມ ເຄື່ອງປຸກ
 ຂອງຝັ່ງ ແລະ ເຮືອນຊານບ້ານຊອງ ຂອງປະຊາຊົນ, ອີງຂ້າປະຊາຊົນ ແລະ ບັງຄັບ ກວາດຕ້ອນ
 ເອົາເຂົາເຈົ້າ ໄປເປັນຮົ່ວ ອ້ອມທັງຕ່າງໆ ຂອງພວກເຂົາ, ແລະ ດຳເນີນກົນອຸບາງ ກວາດໄສມເອົາ
 ປະຊາຊົນ ເຂົ້າມາຢູ່ໃນເຂດ ຄວບຄຸມ ຂອງອຳນາດການປົກຄອງ ຝ່າຍຂວາວຽງຈັນ.

ໃນຂະນະດຽວກັນນັ້ນ, ການເຄື່ອນໄຫວ ຂອງກອງທັບອາກາດ ອາເມລິກາ ກໍໄດ້ເພີ່ມຂຶ້ນ
 ຢ່າງຫລວງຫລາຍ. ພຽງແຕ່ກວ່າເຄິ່ງເດືອນ ໑໑/໗6 ທີ່ນັ້ນ, ຈຳນວນຄູ່ວອບິນ ຂອງຍົນອາເມລິກາ ທີ່
 ມາຄຸ້ມລະເບີດໃສ່ລາວ, ຖ້າປຽບໃສ່ເດືອນ ໑໐/໗6, ແມ່ນໄດ້ເພີ່ມຂຶ້ນສອງເທົ່າ, ພິເສດແມ່ນ ຈັກກະ
 ພັດອາເມລິກາ ໄດ້ໃຊ້ຍົນຍຸດທະສາດ ເປ-56 ແລະ ເປ-5໗ ມາດຸອກເທລະເບີດ ຢ່າງປ່າເຖື່ອນ
 ແບບຫນ້າກະດານ ລົງໃສ່ຫມູ່ບ້ານ ທີ່ມີປະຊາຊົນ ຫນາແຫນ້ນ ໃນຫລາຍແຫ່ງ, ເຊັ່ນ: ບໍລິເວນ ຕັງໄຂ,
 ກາງແສນ, ລາດແສນ ໃນແຂວງ ຊຽງຂວາງ.

ດ້ານຫນຶ່ງອີກ, ເພື່ອ ເພີ່ມທະວີ ກຳລັງບຸກໂຈມຕີ ບຽດຢິດ ຢ່າງຂະຫນານໃຫຍ່ ດັ່ງກ່າວ,
 ແລະ ໂດຍໄດ້ຮັບ ຄວາມເຫັນດີ ເຫັນພ້ອມ ຈາກອຳນາດ ການປົກຄອງວຽງຈັນ, ຈັກກະພັດອາເມລິກາ
 ພວມນຳເອົາ ທະຫານໄທ ຢ່າງຫລວງຫລາຍ ເຊິ່ງໃນນັ້ນ ມີທັງທະຫານຮາບ, ທະຫານປືນໃຫຍ່ ເຂົ້າ
 ມາລາວ ຕື່ມອີກ ດ້ວຍຫລາຍຮູບການ, ເຊັ່ນ: ໃຊ້ເປັນ ກົມກອງ ສັບເຂົ້າຢູ່ໃນ ສະໜາມຮົບ ຕ່າງໆ
 ຫລື ໃຊ້ເປັນຫມູ່ ເປັນຫມວດ ຫລື ລາງບຸກຄົນ ສັບປືນ ເຂົ້າຢູ່ໃນ ກົມກອງຕ່າງໆ ຂອງກຳລັງພິເສດ
 ວາງປ່າວ ແລະ ກອງທະຫານຝ່າຍຂວາ, ເພື່ອ ເພີ່ມຈຳນວນພົນ ໃຫ້ແກ່ກົມກອງ ເຫລົ່ານັ້ນ. ສະພາບ
 ການດັ່ງກ່າວນັ້ນ ຍັງເປັນໄພອັນຕະລາຍ ເພາະມັນຊ່ວຍໃຫ້ ພວກກຳອຳນາດ ປະຕິການໄທ ແຕ່
 ອິທິພົນ ເຂົ້າລາວ ເພື່ອປະຕິບັດ ລັດທິໄທໃຫຍ່ ອັນເກົ່າແກ່ ຂອງພວກເຂົາ ຕໍ່ລາວ.

ເພາະສະນັ້ນ, ຄະນະຜູ້ແທນ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ຈຶ່ງສະເໜີ ໃຫ້ພວກທ່ານ ຈຶ່ງເປົ້າໝາຍ
 ຫາລື ວິທີການການເມືອງ ທີ່ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ໄດ້ສະເໜີອອກ ເມື່ອວັນທີ ໑໗/໑໐/໗໒ ແລ້ວນັ້ນ
 ຢ່າງເຂັ້ມງວດ, ບົນຈິດໃຈ ສັບຮູ້ ສະພາບການຕົວຈິງ ຢູ່ໃນລາວ ປະຈຸບັນ, ເພື່ອພ້ອມກັນ ເຮັດໃຫ້ກອງ
 ປະຊາຊົນ ເຈລະຈາ ຂອງພວກເຮົາ ໄດ້ຮັບຜົນດີ, ດອບສະໜອງກັບ ຄວາມຄອງຄຽ ຂອງປະຊາຊົນ ທີ່
 ຢາກໃຫ້ ສົງຄາມອັນຍອດເລືອດ ເຊິ່ງປະຊາຊົນເຮົາ ໄດ້ສູ້ທົນນາຮັ່ງ ຫລາຍພ້າຫລາຍປີແລ້ວນັ້ນ ສັບສູດ
 ລົງໄວ, ສ້າງເງື່ອນໄຂ ເພື່ອບັນລຸ ຄວາມຖືກຕ້ອງປອງດອງ ແລະເອກະພາບຂອງຊາດ, ພ້ອມກັນ ປະ
 ກດບ ເຫຼືອແຮງ ແລະສະຖິປັນຍາ ເຂົ້າໃນການ ສ້າງສາ ປະເທດຊາດ ບ້ານເມືອງ.

ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ສະເໜີວ່າ, ເພື່ອສະແດງ ຄວາມຈິງໃຈ ຂອງພວກທ່ານ, ພວກທ່ານ
 ຈຶ່ງ ແກ້ໄຂບັນຫາ ລະບຽບການຕ່າງໆ ທີ່ຍັງຄົງຄ້າງຄາຢູ່ນັ້ນ ໃຫ້ສຸດສົງໄປ ແລະຢູ່ເຊົາ ການ
 ເຄື່ອນທີ່ຕ່າງໆ ທີ່ບຸກໃຈມຕີ ບຽດປັດ ເຂົ້າເຂດກວດກາ ຂອງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ, ກວມທັງຢູ່
 ເຊົາ ການຖິ້ມລະເບີດ ເຂົ້າມາປະຊາຊົນເຮົາ ໃນທົ່ວທຸກແຫ່ງ ເພື່ອສ້າງ ບັນຍາກາດ ອັນດີ ໃຫ້ແກ່
 ການ ເຈລະຈາ ./.



28 NOV 1972

ບົດ ຄ ຳ ຄິດ ຄ ຳ ຄ ຳ ນ

ຂອງ ທ່ານ ພູນ ນິປະເສີດ, ທ່ານ ທະນະຍຸດທນ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ,
ລາວ ໃນວາລະປະຊຸມ ເທື່ອທີ ໗ (ວັນທີ ໒໕-໑໑-໗໒).

ບັນດາທ່ານ,

ໃນວາລະປະຊຸມ ເທື່ອທີ ໗, ທະນະຍຸດທນ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ໄດ້ມີ
ຄຳຄິດຄຳເກັບ ທີ່ໄປ ກ່ຽວກັບ ຂໍສະເໜີ ໕ ຂໍ ເຊິ່ງ ທະນະຍຸດທນ ຜ່ານຂອງວາງຈັນ ວາງອອກ ໃນ
ວາລະປະຊຸມ ເທື່ອທີ ໕. ໃນວາລະປະຊຸມ ເທື່ອນີ້, ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ເຫັນມີ ຄວາມຈຳເປັນ ດ້ອງ
ເຮັດໄດ້ ຄຳເຫັນ ຂອງພວກຂ້າພະເຈົ້າ ກ່ຽວກັບ ຂໍສະເໜີ ໕ ຂໍ ຂອງພວກທ່ານນັ້ນ ກະຈ່າງແຈ້ງຕົນ.

ຖ້າ ເບິ່ງເຫັນໆ ແຕ່ຮູບບອກແລ້ວ, ຄົບຖ້ວນລາງ ອາດຈະສັ່ງ ເກດເຫັນວ່າ ຂໍສະເໜີ ໕
ຂໍ ຂອງພວກທ່ານນັ້ນ ໄດ້ມີຮູບຮ່າງ, ສຳນວນ ຄຳເວົ້າ ແລະສັບ ຈຳນວນໜຶ່ງ ຕ້າງຄືກັນກັບ ວິທີການ
ການເມືອງ ໕ ຂໍ ເຊິ່ງ ທະນະຍຸດທນ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ໄດ້ວາງອອກ ໃນວາລະປະຊຸມ ຄັ້ງປະຖົມ
ມະເລີກ, ແຕ່ເນື້ອໃນແທ້ຈິງ ກ່ຽວກັບ ຂໍສະເໜີ ດັ່ງນັ້ນ ແມ່ນພິກັບ ຂໍສະເໜີຕ່າງໆ ຂອງພວກຂ້າ
ພະເຈົ້າ. ອາດເວົ້າໄດ້ວ່າ, ຂໍສະເໜີ ໕ ຂໍ ຂອງພວກທ່ານນັ້ນ, ແມ່ນການປະສົມ ປົນເປ່ ລະຫວ່າງ
ຂໍສະເໜີ ອັນບໍ່ຊັບຊ້ອນ ແບບລວມໆ ໃນບັນດາ ບັນຫາ ສຳຄັນຕ່າງໆ ກັບຫລັກໜ້ນ ອັນດີດານ,
ໂຫດທັງມ ໃນບັນຫາ ພັນຖານ ດັ່ງນັ້ນ ຂອງບັນຫາລາວ ປະຈຸບັນ. ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ຖືວ່າ, ວິທີການ
ວາງບັນຫາ ຂອງພວກທ່ານ ແມ່ນລວມແຕ່ ມີເຈດຍະນາ ອັນເລິກລັບ, ແນໃສ່ເຮັດໃຫ້ ທາງສຽງ ເຂົ້າ
ໃຈບິດວ່າ, ຜ່ານພວກທ່ານ ມີເຈດຍະນາດີ, ມີທາທິ ອອນໂອນ, ມີການ ປ່ຽນແປງ ຫລັກໜ້ນ ແລະ
ເອົາໃຈໃສ່ ເປັນສາ ຫລື ຂໍສະເໜີ ໕ ຂໍ ຂອງບັນດາ ກຳລັງຮັກຊາດ ຢ່າງເຂັ້ມງວດ. ກົນອຸບາງ
ຂອງພວກທ່ານ ດັ່ງກ່າວນີ້ ແມ່ນບໍ່ອາດ ຫລອກລອງ ປະຊາຊົນ ແລະສຽງວິພາກ ວິຈານ ໃນໂລກໄດ້
ຢ່າງເຈັດຂາວ. ເຈດຍະນາ ອັນເລິກລັບ ຂອງພວກທ່ານນັ້ນແມ່ນ ບໍ່ອາດເຫັນອ ຈາກການ ສວງໃຊ້ ຂໍ
ສະເໜີ ໕ ຂໍ ຂອງບັນດາ ກຳລັງຮັກຊາດ, ໃຊ້ສຳນວນ ຄຳເວົ້າ ແລະສັບເອົາສັບ ຂອງບັນດາ ກຳ
ລັງຮັກຊາດ ເພື່ອ ດົບແຕ່ງ ຫລັກໜ້ນ ອັນປ່ຽນແປງ ຂອງພວກທ່ານ ໃນບັນຫາ ດັ່ງນັ້ນ ແລະອີບອ້ອມ
ຂອງປະເທດລາວ ພວກເຮົາ ໃນປະຈຸບັນ. ບັດນີ້, ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ຈະໃຈແຍກ ຂໍສະເໜີ ແຕ່ລະຂໍ
ຂອງພວກທ່ານ ເປັນລຳດັບ ດັ່ງຕໍ່ໄປນີ້ :

ກ່ຽວກັບຂໍສະເໜີ ໑, ພວກທ່ານ ຈຳເປັນດ້ອງ ໄດ້ຢືນຢັນ ເຊິ່ງຫລັກກ່າວ ຕ່າງໆ ກ່ຽວກັບ ອະທິ
ປະໄຕ, ເອກະລາດ, ຄວາມເປັນກາງ, ເອກະພາບ ແລະ ຜົນແຜ່ນດິນ ອັນຄົບຖ້ວນ ກໍ່ເຊິ່ງດຽວກັນ
ກັບຫລັກການ ກ່ຽວກັບ ສິດທິດິນ ໂດຍດິນເອງ ຂອງປະຊາຊົນລາວ ເຊິ່ງ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ໄດ້ສະ
ເໜີ ນາແລ້ວ. ນັບ ແນວນິດພັນຖານ ແຫ່ງຊາດ ອັນສັກກາລະ ບູຊາ ຂອງປະຊາຊົນເຮົາ ທີ່ປົນ ໃຫ້
ແຕ່ຍັງໄດ້ ແລະ ຫລາງປະເທດ ກໍ່ລວມແຕ່ ໄດ້ອົບຮົ້ ແລະ ເອົາລົບນັບຖື. ໃນເນື້ອຢືນຢັນ ບັນດາ
ຫລັກການ ພັນຖານ ດັ່ງກ່າວນັ້ນ, ພວກທ່ານ ກໍ່ຈຳເປັນ ອົບຮົ້ ຄວາມຈິງ ຢ່າງເປີດເຜີຍວ່າ, ໃນຫລາງ
ປີນານີ້, ປະເທດເຮົາ ບໍ່ມີ ເອກະລາດ ແລະ ອະທິປະໄຕ, ເອກະລາດ ແລະ ອະທິປະໄຕ ເຫລົ່ານັ້ນ

ໄດ້ຖືກຕ້ອງປະເທດ ລາງລະເມີດ ແລະ ຢູ່ບໍ່ ອາຍ. ຕ່າງປະເທດນັ້ນ ແນ່ນໃດແທ້ ? ຄວນບັງຊີ
 ອອກໂລດວ່າ, ຕ່າງປະເທດນັ້ນ ແນ່ນ ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ແລະ ບໍລິວານ ຂອງເຮົາ, ພິເສດແນ່ນ
 ໄທ ແລະ ພວກທຸ່ນໄຊງ່ອນ. ບໍ່ຄວນເວົ້າ ພອບລັບໆ ລີ້ ແລະ ເອົາມິດ ກັບ ສັດຕູ ນາສັບປິນ ຄົນ
 ແລກັນ. ບໍ່ຄວນຖື ຜູ້ຮັກຮາບ ແລະ ຜູ້ຮຸກຮຸກຮາບ ຄືກັນ ແລະ ເທົ່າທຽມກັນ. ການທຳປາຍ ພວກ
 ທ່ານ ຍັງຄົງ ໃສ່ຮ່າງບ້າງສີ ປະເທດສາທາລະນະລັດ ປະຊາທິປະໄຕ ຫວຽດນາມ ວ່າ ເປັນຜູ້ຮັກ
 ຮາບນັ້ນ, ແນ່ນໃຊ້ ດຸງທຳບອງ ອັນເກົ່າແກ່ ທີ່ພວກທ່ານ ເຮົາໃຊ້ ເຊິ່ງ ບໍ່ອາດຊອບເຊື່ອຜູ້ໃດໄດ້,
 ມີແຜ່ນໃສ່ ຄູດປະສົງ ຄັນດຽວຄື: ປົກປິດ ແລະ ແກ້ໄທດກຳ ຮຸກຮາບລາວ ຕ່າງອາເມລິກາ ທ່ານ.
 ມີຄວາມຈຳເປັນ ຕ້ອງຮຽນຮູ້ ຢ່າງເຈັດຂາດວ່າ, ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ພ້ອມດ້ວຍ ບໍລິວານ ໄທ
 ແລະ ຫຸ່ນໄຊງ່ອນ ເປັນຜູ້ຮັກຮາບ ປະເທດເຮົາ ໂດງກົງ ໃນເກືອບ ໒໐ ປີມາແລ້ວ, ໄດ້ກໍ່ ໄພພິບັດ,
 ຄວາມຮຸນ ຫາງຕາງຈາກ ໃຕ້ແກ່ປະຊາຊົນເຮົາ ແລະ ທຳລາງ ເຜົາຜາມ ປະເທດຊາດ ບ້ານເມືອງ
 ຂອງພວກເຮົາ ກໍ່ເຊັ່ນ ດຽວກັນກັບ ບັນດາປະເທດ ໃນອິນດູຈີນ ຈົນນັບປັດຈຸບັນ.

ການຮຸກຮາບ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ ຕໍ່ປະເທດເຮົາ ກໍ່ຄື ຕໍ່ຫວຽດນາມ ແລະ ກຳພູຊາ
 ອ້າງນ້ອງ ນັບກໍ່ໄດ້ ຖືກຊາວໂລກ ກາວປະນາມ ນາແລ້ວ. ອັນນີ້ ແນ່ນຄວາມຈິງ ທີ່ແຈ້ງ ປານກາງ
 ເວັນ ເຊິ່ງບໍ່ມີອັນໃດ ປົກປິດໄວ້ໄດ້. ຍ້ອນແນວນັ້ນ, ຄວາມຮຽກຮ້ອງ ຕ້ອງການ ພັນຖານ ຂອງ
 ຊາດເຮົາ ແລະ ຂອງການຕໍ່ສູ້ ຮັກຊາດ ຂອງປະຊາຊົນເຮົາ ໃນປະຈຸບັນ ແນ່ນ ທອງໃຫ້ ຈັກກະພັດ
 ອາເມລິກາ ຕ້ອງ ຢູ່ດເຊົາສົງຄາມ ຮຸກຮາບ ແລະ ການດິດພັບທຸກຢ່າງ ທາງການທະຫານ ຂອງອາ
 ເມລິກາຢູ່ລາວ ຢ່າງຕະຫລອດການ. ສະເພາະໜ້ານີ້, ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ຕ້ອງຢູ່ດເຊົາ ການ
 ຖິ້ມລະເບີດ ແລະ ຢູ່ດເຊົາ ທຸກການເຮືອນໂຫວ ທາງການທະຫານ ໃນທົ່ວແຜ່ນດິນລາວ; ຕ້ອງ
 ຖອມ ທີ່ເປີກສາ, ພະນັກງານ ທະຫານ ອາເມລິກາ, ກອງທະຫານຫລວງ ແລະ ທະຫານບນອກລະ
 ບຽບຂອງ ໄທ, ພ້ອມທັງ ວາງ ແລະ ພາຫະນະ ລົງຄາມ ຂອງອາເມລິກາ ອອກຈາກລາວ ໃຫ້
 ຫມິດ; ຕ້ອງຍຸບເລີກ ກອງທະຫານພິເສດ ເຊິ່ງ ແນ່ນຈັກກະພັດອາເມລິກາ ເປັນຜູ້ຈັດຕັ້ງ, ລ້ຽງ
 ເກືອ ແລະ ບັງຄັບ ບັນຊາ; ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ຕ້ອງຮັບພາລະ ໃນການໃຊ້ຈ່າຍ ປິດແບ່ງ
 ບາດແຜ ແຫ່ງສົງຄາມ ເຊິ່ງແນ່ນ ພວກເຮົາ ເປັນຜູ້ກຸ້ມ ແລະ ອື່ນໆ. ນັບ ແນ່ນຄວາມຮຽກຮ້ອງ
 ຕ້ອງການ ພັນຖານ, ອັນຖືກຕ້ອງ ເໝາະສົມ ແລະ ຮີບດວບທ່າສູດ ຂອງບັນຫາລາວ ໃນປະຈຸບັນ.
 ຖ້າຫາກ ບໍ່ແກ້ໄຂ ບັນຫາພັນຖານ ດັ່ງກ່າວນີ້ແລ້ວ, ກໍ່ບໍ່ອາດ ຈະເຮັດໃຫ້ ສົງຄາມ ຢູ່ດເຊົາລົງ, ບໍ່
 ອາດ ຈະແກ້ໄຂ ບັນຫາລາວ ຢ່າງຖືກຕ້ອງ ແລະ ບໍ່ຮັກສາ ສັນຕິພາບ ໄວ້ຍາວນານໄດ້.

ກຽວກັບຂໍສອບຖາມ: ພວກທ່ານເວົ້າວ່າ, ເຫັນດີນຳ ນະໂຍບາງ ຕ່າງປະເທດ ສັນຕິພາບ
 ເປັນກາງ ດັ່ງທີ່ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ໄດ້ສະເໜີອອກ. ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ຖືວ່າ, ຄຸະແຫລງການ ວ່າດ້ວຍ
 ຄວາມເປັນກາງ ຂອງລາວ ລົງຄັບທີ່ ໙/໗/໑໙໖໒ ເຊິ່ງກອງປະຊຸມ ເຊີແນວປີ ໑໙໖໒ ກຽວກັບລາວ
 ກໍ່ໄດ້ຮັບຮູ້ ແລະ ໃຫ້ຄຳໝັ້ນ ສັນຍາ ເອົາລົບນັ້ນ, ຍັງຄົງ ມີຄຸນຄ່າ ຢູ່ລົງເດີມ, ແລະ ຍັງຄົງເປັນ
 ພັນຖານ ຕົວຖືກຕ້ອງ ໃຫ້ແກ່ ນະໂຍບາງ ຕ່າງປະເທດ ສັນຕິພາບ ເປັນກາງ ຂອງ ພສລາຊະອານາ
 ຈັກລາວ ໃນປະຈຸບັນ ແລະ ໃນຄານາຄິດ.

ໃນຂັ້ນ, ພວກບ້ານກໍ່ມີເຈດຕະນາຮ້າງ ທ່ານຂອງດຽວກັນ ອີກຄື: ລົບລ້າງເສັ້ນຂັດຂັນ ລະ
 ຫວາງຜູ້ຮຸກຮານ ກັບພັບຖາກຮຸກຮານ. ພວກທ່ານອີກຄື ດັ່ງແກ້ງເອົາກຸ່ມຮຸກຮານ ຊື່ອາໄຕ ກັບການພົວ
 ພັນສາມັກຄີສຸຍ, ຊຶ່ງເຊື່ອເຊິ່ງກັບ ແລະ ກັນ ລະຫວ່າງບັນດາປະຊາຊາດ ໃນອິນດູຈີນມາສັບປິນລິນ
 ແລ ແລະ ຕິລວາດກວາດພຽງກັນ. ມີຄວາມຈຳເປັນຕ້ອງຊື່ອກວ່າ, ໃນທາດເທົ່າລ້ວ ກຸ່ມຮຸກຮານ ຊື່
 ອາໄຕ ກັບການພົວພັນສາມັກຄີສຸຍ ລະຫວ່າງປະຊາຊົນອິນດູຈີນ ມັນແມ່ນແຕກຕ່າງກັນບ່າຍພັກບໍ່ດີນ.
 ກຸ່ມຮຸກຮານ ຊື່ອາໄຕ ແມ່ນອົງການຈັດຕັ້ງການປະຊາທານ ທີ່ປະກອບດ້ວຍ ປະເທດສາມພັນທະມິດ ແລະ ປະ
 ເທດລາວປະຕິການ ຂອງຈັກກະພັດອາເມລິກາ ເຊິ່ງສ່ວນຫຼາຍບໍ່ແມ່ນ ປະເທດຢູ່ໃນທະວີບອາຊີ, ມັນ
 ແມ່ນເລື່ອງນຸ່ງຮຸກຮານ ທີ່ແມ່ນອາເມລິກາສ້າງຂຶ້ນ ແລະ ໄຊ້ເພື່ອປະຕິບັດ ຈຸດປະສົງຮຸກຮານ ແລະ
 ລັດທິລາ ເມືອງຂັບແບບໃໝ່ ຂອງອາເມລິກາ ໃນອິນດູຈີນ ແລະ ອາຊີອາຊະເນ. ສ່ວນການພົວພັນສາ
 ມັກຄີສຸຍ ລະຫວ່າງ ປະຊາຊົນອິນດູຈີນມັນ, ແມ່ນໄດ້ຮັບການຢັ້ງຢືນຢ່າງຈະແຈ້ງທີ່ສຸດ ໃນຄະແຫຼງ
 ການສ່ວນຂອງ ກອງປະຊຸມຂັບສູດບອດ ປະຊາຊົນອິນດູຈີນ ເມັດວັນທີ ໒໕/໒/໑໙໗໐. ຄະແຫຼງການດັ່ງ
 ກ່າວນັ້ນ ໄດ້ລະບຸໄວ້ຢ່າງຈະແຈ້ງວ່າ: " ໂດຍຢັດຫມັ້ນໃນຫຼັກການທີ່ວ່າ, ການຢັດປ່ຽ ແລະ ເປີດປັກຮັກ
 ສາປະເທດນັ້ນ ແມ່ນພາລະກິດ ຂອງປະຊາຊົນແຕ່ລະປະເທດ". ບັນດາຝ່າງ ໃຫ້ຄຳຫມັ້ນສັນຍາ ລະ
 ຫວັດສະຫມຸນ ເຊິ່ງກັນ ແລະ ກັນຢ່າງສຸດອີກສູດໃຈ ຕາມຄຳຮ້ອງຂໍຂອງແຕ່ລະປະເທດ ບົນພື້ນຖານຕ່າງ
 ໃຫ້ຄວາມເອົາລົບ ເຊິ່ງກັນ ແລະ ກັນ. ບັນດາຝ່າງປະກາດ ດັດສິນໃຈ ເປີດປັກຮັກສາ ແລະ ຂະຫຍາຍ
 ມິດຕະພາບ ຖານອ້າງນ້ອງ ແລະ ພົວພັນຖານພັນອງ ບ້ານໃກ້ເຄືອບອງ ທົດຕົກັນ ລະຫວ່າງ ມ່ ປະ
 ເທດ. ໃນການພົວພັນ ລະຫວ່າງສາມປະເທດດັ່ງກ່າວ, ບັນດາຝ່າງເດັດດ່ຽວ ປະຕິບັດຫຼັກທ້າປະການ ຢູ່
 ສ່ວນກັນໂດຍສັນຕິ, ເອົາລົບອະທິປະໄຕ ແລະ ຜົນແຜ່ນດິນອັນອົບອຸ່ນຂອງກັນ, ບໍ່ຮຸກຮານກັນ, ເອົາ
 ລົບລະບອບການເມືອງ ຂອງກັນ ແລະ ບໍ່ແຊກແຊງເຂົ້າວຽກການພາຍໃນ ຂອງກັນ, ສະເໜີພາບ
 ຕ່າງຝ່າງຕ່າງກັນ ແລະ ຢູ່ສ່ວນກັນໂດຍສັນຕິ. ບັນດາຝ່າງ ເອົາລົບບັນດາຫຼັກການພື້ນຖານ ຂອງສັນ
 ຍາເຊີແນວ ປີ ໑໙໕໒ ກ່ຽວກັບອິນດູຈີນ ແລະ ເອົາລົບສັນຍາເຊີແນວປີ ໑໙໕໒ ກ່ຽວກັບລາວ.

ຄະແຫຼງການ ອັນເປັນລາງລັກ ອັກຄອບ ດັ່ງກ່າວນັ້ນ, ແມ່ນຫຼັກຖານພະຍາຍາມ ອັນຫນັກແຫນ້ນ
 ທີ່ສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າ ການພົວພັນ ລະຫວ່າງປະຊາຊົນ ມ່ ປະເທດອິນດູຈີນໃນພາລະກິດ ກູ້ຊາດຕ້ານ
 ອາເມລິການັ້ນ, ແມ່ນຮຸ່ງເຮືອງເຫຼືອງເຫຼ້ອງເຫຼ້ອງ ເຊິ່ງກຳເນີດມາຈາກຕົນປະໂຫຍດ ຕົວຈິງສະເພາະ
 ຂອງແຕ່ລະຊາດ, ມັນມີແຕ່ນຳເອົາຜົນມາໃຫ້ປະຊາຊົນ ມ່ ປະເທດໃນອິນດູຈີນທັງໝົດ, ແລະ ບໍ່ໄດ້ຂັບ
 ຫຼັກຄວາມສ່ຽງຫຼາຍໃຫ້ແກ່ປະເທດໃດຫນຶ່ງ. ດັ່ງນັ້ນ ຈຶ່ງບໍ່ຄວນ ແລະ ກົບອາດຈະໃຫ້ມີການນະລັ່ນນະ
 ລ້ອງ ແລະ ປົນເປັນ ໃນບັນຫາເຫຼົ່ານີ້.

ກ່ຽວກັບຂໍສາມ, ໃຕ້ ອັນແບບຂໍສາມທີ່ສຸດ ຂຶ້ນໜຶ່ງໃນວິທີການແກ້ໄຂບັນຫາລາວ ແລະ ກໍ່ແມ່ນຂໍ
 ຫນຶ່ງ ໃນຈຳນວນຂໍຕ່າງໆ ທີ່ມີຄວາມເຫັນແຕກຕ່າງກັນຢ່າງຫຼວງຫຼາຍ ລະຫວ່າງຫຼັກຫມັ້ນຂອງພວກ ຂ້າພະ
 ເຈົ້າ ແລະ ຂອງພວກທ່ານ. ໃນຂັ້ນ, ເມັດເທົ່າຂອງມັນ ແມ່ນພວກທ່ານຢາກເວົ້າຫຍັງ ? ອາດຈະຕອບຢ່າງ
 ຈະແຈ້ງວ່າ, ແມ່ນພວກທ່ານ ຢາກກັບອິນສຸສະພາບການປີ ໑໙໕໒ ຫຼື ໂກວາບັນອິກ. ພວກທ່ານຢາກ
 ໃຫ້ພວກຂ້າພະເຈົ້າຮັບຮູ້ ລັດສະໝະຊື່ກິດຕະໜາງ ຂອງອຳນາດການປົກຄອງລູກມື ອາເມລິກາຢູ່ດຽວຈັບປະ
 ຈຸດບໍ່. ພວກທ່ານຢາກໃຫ້ ພວກຂ້າພະເຈົ້າກັບອິນສຸສະພາບໃນ ວົງລະບອບການເມືອງທີ່ອາເມລິກາ ບັນແຕງຂຶ້ນໃນ

ຂອບເຂດການ ຂອງພວກທ່ານ ເພື່ອຈັບເອົາດັ່ງນັ້ນ ໃນຄັ້ງທີ່ເອີ້ນວ່າ "ລັດຖະບານ" ແລະ "ສະພາ" ຂອງຝ່າງຂວາວຽງຈັນ. ຍ້ອນ ມັນຈຶ່ງແມ່ນຂໍ້ສອບຖາມ ແລະ ໄດ້ເຫດຜົນທີ່ສຸດ. ພວກທ່ານ ແມ່ນທາງເຫັນຈາກສະພາບການດັ່ງນັ້ນ ຂອງລາວທີ່ສຸດ. ພວກທ່ານໄດ້ລົງ ຄວາມໃຜຢ້າມຢາກໄດ້ຢູ່ເທິງໂຕຂອງ ສິ່ງທີ່ພວກທ່ານບໍ່ສາມາດອາດເອົາໄດ້ ຢູ່ໃນສະໜາມສູນ, ທັງທີ່... ຈັກກະພັດ ອາເມລິກາ ໄດ້ໃຊ້ຄວາມເປັນຕົວຕົນ ແລະ ໃຊ້ຄວາມພະຍາຍາມ ທາງການທະຫານ ມາດັ່ງ ດັ່ງ ກວາຍໂຮນ.

ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ເຫັນມີຄວາມ ຈຳເປັນຕ້ອງມີສັນຕິພາບເທື່ອຫນຶ່ງວ່າ, ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງ ຊາວສານຝ່າງປີ ລາວ ນັ້ນ, ໄດ້ຖືກພວກລູກມືຂວາຈັດຂອງ ອາເມລິກາ ເຮັດລັດຖະປະຫານ ໃສ່ ລັດຖະບານ ຂອງ ລາວ ທີ່ 1/1/1975 ນັ້ນ, ມັນບໍ່ເປັນແລ້ວ. ຜ່ານການດັດແປງ ຕາມໃຈຊອບ ແຕ່ຝ່າງວຽງ ດັ່ງ ທີ່ ເອີ້ນມາແລ້ວ, ລັດຖະບານດັ່ງກ່າວນັ້ນ ໄດ້ປຸງທາດ, ນັບທັງດ້ານສູນການ, ເມື່ອໃນ, ນັບທັງໂຄງຮ່າງ ການຈັດຕັ້ງຄື ແນວທາງການເມືອງທາງໃນ ແລະ ຕ່າງປະເທດ, ແລະ ຫຼັກການເຮັດວຽກຂອງມັນຢ່າງສິ້ນເຊີງ. ສຳລັບສະພາປະຊາຊົນ ນັກພຽງແຕ່ ແມ່ນສະພາຝ່າງຂວາ ວຽງຈັນ ເລືອກຕັ້ງ ໂດຍຝ່າງວຽງ ໃນຂອບເຂດ 1/1 ຂອງດິນແດນທົ່ວປະເທດເທົ່ານັ້ນ, ແລະ ການ ເລືອກຕັ້ງ ດັ່ງກ່າວນັ້ນ ກໍໄດ້ດຳເນີນໄປຕາມກົດໝາຍ ທີ່ບໍ່ເສຍພາບ ປະຊາທິປະໄຕ ແລະ ດ້ວຍວິທີ ລັກໂລບ ປອມແປງ, ຊື່ຈ້າງຈອບຂອງ ພວກເປັນບັດເລືອກຕັ້ງ ແລະ ຊື່ເອົາບັດ ດ້ວຍເງິນຂອງ ອາ ເມລິກາ ເຊິ່ງພວກຂ້າພະເຈົ້າບໍ່ໄດ້ມີການກຽມຂອງ ແລະ ເຂົ້າຮອບແຕ່ຢ່າງໃດ. ແຕ່ເມື່ອທັງ ພວກ ທ່ານຈຶ່ງຍັງທວງໃຫ້ພວກຂ້າພະເຈົ້າຮັບຮູ້ວ່າ, ອຳນາດການປົກຄອງລູກມື ອາເມລິກາດັ່ງກ່າວນັ້ນ ມີລັກ ສະນະຖືກກັດຫມາງ ແລະ ເປັນຕົວແທນໃຫ້ແກ່ທົ່ວປະເທດ. ພວກຂ້າພະເຈົ້າກໍຮັດຢູ່ວ່າ, ໃນສະພາວຽງ ຈັນປະຊາຊົນ ກໍມີສະມາຊິກຈຳນວນຫນຶ່ງ ທີ່ມີຈຸດໃຈຊາດ ບູຮຽງກຸຫມັງ, ບໍ່ເຫັນດີ ເຫັນພ້ອມນຳການຮຸກ ຮານ ແລະ ການຄອບຄອງ ຂອງອາເມລິກາປາກໃດ. ພວກຂ້າພະເຈົ້າກໍໄດ້ ຊຶກລອດາດກວາດພຽງ ຈັກເທື່ອວ່າ, ບັນດາສະມາຊິກສະພາ ເປັນປະຕິການ ແລະ ເປັນລູກມືໃຫ້ອາເມລິກາຫມິດ. ສຳລັບບຸກ ຄົນເຫຼົ່ານັ້ນ ກໍເຊິ່ງດຽວກັບຈັບລາວຕັກຊາດ, ຕັ້ງຊື່ຄຸນນະກຸດ, ປັນຍາຊີນທຸກຄົນທີ່ເຫັນດີນຳສັນຕິພາບ ເປັນກາງ ແລະ ເອກະລາດນັ້ນ, ພວກຂ້າພະເຈົ້າກໍມີຄວາມປະສົງ ຢາກມີການຮ່ວມໄມ້ຮ່ວມມື ດ້ວຍ ຄວາມບໍລິສຸດ, ເພື່ອພ້ອມພຽງກັນຈ້າງສາ ປະເທດລາວໃຫ້ເປັນປະເທດ ສັນຕິພາບ, ເອກະລາດ, ເປັນ ກາງ, ປະຊາທິປະໄຕ, ເອກະພາບ ແລະ ວັດທະນາຖາວອນ. ສ່ວນຝ່າງ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດນັ້ນ, ພວກຂ້າພະເຈົ້າກໍເຊິ່ງປະກາດມາຫຼາຍເທື່ອແລ້ວວ່າ, ພວກຂ້າພະເຈົ້າບໍ່ ຮັບຮູ້ລັດຖະບານ ແລະ ສະພາ ດັ່ງກ່າວ, ແລະ ຖືເປັນພຽງ ອຳນາດການປົກຄອງ ຂອງຝ່າງຂວາວຽງຈັນ, ແລະ ອຳນາດການປົກ ຄອງດັ່ງກ່າວນັ້ນ ອາດເປັນພຽງແຕ່ຕົວແທນໃຫ້ຝ່າງຂວາວຽງຈັນທຸ່ນ.

ພວກຂ້າພະເຈົ້າຖືວ່າ, ການແກ້ໄຂທຸກບັນຫາການເມືອງ ພາງໃນຂອງລາວນັ້ນ, ຕ້ອງອີງ ໃສ່ຈຸດພິເສດພູດານຂອງສະພາບການຢູ່ລາວ ໃນປະຈຸບັນ ນັ້ນແມ່ນມີສອງເຂດ, ສອງອຳນາດການປົກ ຄອງ ພ້ອມດ້ວຍ ສາມກຳລັງການເມືອງ ແລະ ກຳລັງປະກອບອາວຸດ ທີ່ຕ່າງກັນ. ດັ່ງນັ້ນເທິງເປັນຕົວ ແທນໃຫ້ແກ່ສອງເຂດ, ສາມກຳລັງການເມືອງ ແລະ ກຳລັງປະກອບອາວຸດນັ້ນ ຈຶ່ງຕ້ອງພ້ອມກັນເຈລະ

ຈາກຢ່າງສະເໝີພາບ ໂດຍບໍ່ໃຫ້ຝ່າງໃດກິນກິນກັນ ແລະ ບິບບັງຄັບກັນ, ເພື່ອພ້ອມກັນຊອກຫາວິທີການ
 ການເມືອງທີ່ສອດຄ່ອງກັບຜົນປະໂຫຍດ ພັນຖານຂອງປະຊາຊົນເຮົາ ເຊິ່ງບັນດາຝ່າງພໍ່າະຮັບເອົາໄດ້.
 ຖ້າຫາກປະຕິເສດຫຼື ຕັ້ງແກ້ງບໍ່ຮັບຮັດວາມຈິງດັ່ງກ່າວນັ້ນ, ກໍບໍ່ອາດຈະແກ້ໄຂ ບັນຫາລາວຢ່າງຖືກຕ້ອງ
 ໄດ້. ທຸກກິນຊຸບາງທີ່ຢາກຄຸບຄຸບ ບົດບາດ ແລະ ຄຸນນະ ຂອງ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດໃຫ້ຕໍ່ລົງ, ທຸກ
 ເຈດຍນາທີ່ຢາກໃຊ້ຄຸນນະ ລັດຖະບານນາເຈລະຈາກັບ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ, ທຸກຄວາມໃຜ່ຜັນທີ່
 ຢາກເອົາໂຄງຮ່າງ ການເມືອງທີ່ ແນ່ນອນເລືອກ ແລະ ພວກຂວາຈັດບັນແຕ່ງຂຶ້ນຢູ່ວຽງຈັນ ມາຫນີບ
 ເຖິງພວກຂ້າພະເຈົ້ານັ້ນ, ລັດນແຕ່ຈະເສຍແຮງລ້າງ, ແລະ ເລັດອາດຈະຕ້ອງເສຍໄຊຢ່າງສິ້ນເຊີງ.

ໂດຍອີງຕາມສະພາບການຕົວຈິງຢູ່ລາວໃນປະຈຸບັນນີ້ ແລະ ບົດຮຽນປະຫວັດສາດໃນການປ່ອງ
 ດອງຊາດ ສອງເທື່ອທຳມະຊາດ, ພວກຂ້າພະເຈົ້າຖືວ່າ, ເພື່ອແກ້ໄຂ ທຸກວຽກງານການເມືອງ ພາງໃນ
 ຂອງລາວ, ບັນດາຝ່າງລາວທຸກວຽກຂອງ ຕ້ອງຈັດຕັ້ງສະພາປະສົມການເມືອງ ແລະ ລັດຖະບານປະສົມ
 ແຫ່ງຊາດຊົ່ວຄາວຊຸດໃໝ່.

ສະພາປະສົມການເມືອງ ແນ່ນອນສະຖາບັນ ແຫ່ງຄວາມຖືກຕ້ອງປ່ອງດອງຊາດ ທີ່ມອຳນາດ
 ສູງສຸດ, ມີຫນັງທຳວາງ ແນວທາງນະໂຍບາຍ ພາງໃນ ແລະ ຕ່າງປະເທດຂອງລາວ, ສືບຕໍ່ເປັນສາ
 ແກ້ໄຂບັນຫາທຸກຢ່າງ ຢູ່ ທີ່ພວພັນເຖິງສອງເຂດ ແລະ ບັນດາຝ່າງລາວທຸກວຽກຂອງ, ຮັບຜິດຊອບ
 ຕິດຕາມ, ຊຸກຍູ້, ກວດກາ ແລະ ຊ່ວຍເຫຼືອລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດຊົ່ວຄາວ ໃນການປະຕິບັດສັນຍາ
 ຕ່າງໆ ແລະ ໂຄງການການເມືອງ ຂອງລັດຖະບານດັ່ງກ່າວ ເຊິ່ງບັນດາຝ່າງໄດ້ຕົກລົງກັນ. ພ້ອມກັນ
 ນັ້ນ ກໍກຽມ ແລະ ດຳເນີນການເລືອກຕັ້ງສະພາ ແຫ່ງຊາດຢ່າງເສລີພາບ ປະຊາທິປະໄຕ ອັນແທ້ຈິງ,
 ແລະ ຈັດຕັ້ງລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດເປັນທາງການ.

ສ່ວນລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດຊົ່ວຄາວຊຸດໃໝ່ນັ້ນ, ແນ່ນອນອີງຕາມບໍລິຫານທີ່ຮັບຜິດຊອບໃນ
 ການປະຕິບັດການຕິດຕໍ່ພົວພັນກັບຕ່າງປະເທດ, ຮັກສາສັນຕິພາບ, ປະຕິບັດສັນຍາທີ່ໄດ້ເຊັນກັນ, ປະ
 ກາດໃຊ້ ແລະ ປະຕິບັດລິດເລືອກພາບ ປະຊາທິປະໄຕຂອງປະຊາຊົນ, ຮັບເອົາ ແລະ ແບ່ງປັນການຊ່ວຍ
 ເຫຼືອຈາກຕ່າງປະເທດ.

ສະພາປະສົມການເມືອງ ແລະ ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດຊົ່ວຄາວ ເປັນອີງຕາມ ການເມືອງ
 ອັນສຳເລັດແລ້ວ ເພື່ອບໍລິຫານທຸກວຽກງານຂອງປະເທດຊາດ, ເອົາໃຈໃສ່ຊຸກຍູ້ ການປະຕິບັດຄວາມ
 ຖືກຕ້ອງປ່ອງດອງ ແລະ ເອກະພາບແຫ່ງຊາດ ໄລຍະຂ້າມຜ່ານແຕ່ສັນຕິພາບ ດາວຄົນມາຈົນເຖິງ ເວ
 ລາສຳເລັດການເລືອກຕັ້ງສະພາແຫ່ງຊາດ ແລະ ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງຊາດເປັນທາງການ.

ເປັນຫຍັງຈຶ່ງຈຳເປັນຕ້ອງ ໃຫ້ມີທັງສະພາປະສົມການເມືອງ ແລະ ລັດຖະບານປະສົມແຫ່ງ
 ຊາດຊົ່ວຄາວ ? ເພາະວ່າ, ສະພາປະສົມການເມືອງ ແນ່ນອນແທນໃຫ້ແກ່ຢາກສຽງ, ນ້ຳໃຈ ແລະ
 ຄວາມມຸ່ງມາດປາຖະຫນາ ຂອງປ່ອງປະຊາຊົນ ບັນດາຊົນຊາດຢູ່ໃນທັງສອງເຂດ. ພາກສ່ວນປະກອບ
 ຂອງມັນກໍກວາງຂວາງ ແລະ ເປັນຕົວແທນຫຼາງກວ່າ ຖ້າປຽບໃສ່ລັດຖະບານປະສົມ. ເພາະວ່າ
 ເຖິງແນ່ນອນສິ່ງຄວາມ ໄດ້ຢູ່ເຊົາລົງ ແລະ ສັນຕິພາບໄດ້ດາວຄົນມາ ແລ້ວກໍຕາມ, ແຕ່ຍັງມີສອງເຂດ

ຢູ່ຊົນຊາວ, ສ້າງມີສູນບັນຫາ ທີ່ສູງສູງສຸດ ເຊິ່ງພົວພັນເຖິງສອງເຂດ ແລະ ບັນດາຝ່າງທີ່ຍັງຈະຕ້ອງ
 ສືບຕໍ່ເປົ້າສາທາລະນະໃນ. ເພາະວ່າ ຊຸມຊົນສອງຝ່າງຄື, ຄວາມແຕກແຕ່ງ ແລະ ຄວາມອາຄາດບາດ
 ຫມາງກັນ ລະຫວ່າງສອງເຂດ, ລະຫວ່າງບັນດາຊົນຊາດ, ລະຫວ່າງບັນດາຝ່າງ ເຊິ່ງເປັນຜົນສືບ
 ເຜີຍມາຈາກສົງຄາມຮຸກຮານ ແລະ ມະໂສບາງ ເບິ່ງແຍກ ເພື່ອປົກຄອງຂອງອາເມລິກາ ໃນ ໑໐
 ກວ່າປີກນີ້, ກັບດາວຈະຊົນ ແລະ ລົບລ້າງ ໃນສິ່ງທີ່ຍາມດຽວໄດ້. ສະພາປະສົມການເມືອງ ແມ່ນ
 ອົງການດຽວ ເພື່ອກວດ ການປະຕິບັດ ຄວາມຖືກຕ້ອງປອງດອງ ແລະ ເອກະພາບແຫ່ງຊາດ ຂອງ
 ຫວຽດເນົາ. ຄົນແມ່ນສະເໜີ ຄົນສົນເຫວນສົມບູນທີ່ສຸດ, ແມ່ນອີງໃສ່ສະພາບການຕົວຈິງຂອງລາວ,
 ມັນບໍ່ແມ່ນ ເຈັດຕາມແບບ ຂອງປະເທດໃດໜຶ່ງ ດັ່ງທີ່ພວກທ່ານ ໄດ້ໂຄສະນາ ບົດເບື້ອນມາຍັ້ນ.

ກ່ອນທີ່ ເພື່ອສ້າງບັນຍາກາດ ອຳນວງຄວາມສະດວກ ແລະ ສ້າງຫນ້າແຫນ້ງອັນ
 ຈຳເປັນ ໃຫ້ແກ່ ຄວາມຖືກຕ້ອງປອງດອງຊາດ, ເພື່ອ ກຳຈັດບົດເບື້ອ ຄວາມອາຄາດບາດຫມາງ
 ແລະ ຄວາມແຕກແຍກ ໂດງແມ່ນອາເມລິກາ ເປັນຜູ້ກຳນົດ ພາງໃນຊາດເຮົາ ໃນສູນບັນຫານີ້, ເພື່ອ
 ເຮັດໃຫ້ ພົນລະເມືອງລາວທຸກຄົນ ສາມາດເຂົ້າຮ່ວມຊີວິດການເມືອງ ຂອງຊາດ, ຄວາມຮຽກຮ້ອງຕ້ອງ
 ການພັດທະນາ ຄົນຮັບຮອນ ທີ່ວາງອອກມັນ ແມ່ນຕ້ອງປະກາດໃຊ້ ແລະ ປະຕິບັດ ທຸກສິດເສລີພາບ ປະ
 ຊາທິປະໄຕ ຂອງປະຊາຊົນຢ່າງເຈັດຕາດ, ເຊັ່ນ: ເສລີພາບ ໃນການຢາກເວົ້າ, ພິມຈຳຫນ່າງ,
 ໂຮມຊຸມນຸມ, ຈັດຕັ້ງພັກ ແລະ ອົງການຈັດຕັ້ງການເມືອງ, ເສລີພາບ ໃນການເຊືອຖື, ດັ່ງພູມລຳເນົາ,
 ເສລີພາບລວບລວມຄົນ, ກຳມະກິດ ຕໍ່ຊັບສິນບັດ ການທຳມາ ສ້າງຊາງ ແລະ ອື່ນໆ ດ້ອງຈັດຕັ້ງການ
 ພົວພັນ ອັນເປັນປຶກາຂຕິສົນ ໃນທຸກດ້ານ ລະຫວ່າງສອງເຂດ ຕາມຂໍ້ກຳຫນົດ ທີ່ທັງສອງຝ່າງ ໄດ້ຕົກ
 ລົງກັນ. ພ້ອມກັນນັ້ນ, ກົນລະການລົບລ້າງ ທຸກກິດຫມາງ, ຂັບຂັດ, ທຸກການຈັດຕັ້ງ, ທຸກຮູບການທີ່
 ຫນີບຮັດ ແລະ ກົດຂັບປະຊາຊົນ. ຢູ່ນີ້, ອັນດ່ວນກວ່າ ເພິ່ນແມ່ນບັນຫາ "ຊາວອົບພະຍົບ" ເຊິ່ງຕາມ
 ຈຳນວນທີ່ສະໜອງຊື່ກະສະພາບ ອາເມລິກາ ເປີດເຜີຍ ແມ່ນມີເຖິງ ໓ ແສນກວ່າຄົນ, ແລະ ຕາມສະຖິຕິ
 ຂອງ ອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນແມ່ນ ມີເຖິງ ໖ ແສນກວ່າຄົນ. ບັນຫາ "ຊາວອົບພະຍົບ" ຢູ່ລາວ
 ແມ່ນຜົນຮ້າງອັນຫນ້າຫມວງທີ່ສຸດ ຂອງມະໂສບາງບັງຄັບກວາດຕ້ອນເອົາ ປະຊາຊົນໃນເຂດບົດປຸງຂອງ
 ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ ເຂົ້າມາຢູ່ໃນເຂດກວດກາ ຂອງຝ່າງຂວາວຽງຈັນ, ແນໃສ່ຈຸດປະສົງທຳລາງ
 ລະບົບເສດຖະກິດ ສັງຄົມໃນເຂດບົດປຸງ ຂອງບັນດາກຳລັງຮັກຊາດ, ແຍກປະຊາຊົນອອກຈາກບັນດາ
 ກຳລັງຮັກຊາດ ແລະ ການປະຕິບັດ, ກອບໂກງເອົາຊັບສິນ, ເກັບເກນເອົາຊາດຫມູ່ໄປເປັນທະຫານ,
 ເພິ່ນຈຳນວນພົນໃນເກີດກຳລັງພິເສດ ແລະ ອື່ນໆ. ອາເມລິກາ ແລະ ອຳນາດການປົກຄອງວຽງຈັນ
 ປະຕິບັດກົນຄູບາງດັ່ງກ່າວ ດ້ວຍວິທີເຮັດບັບຄຸນລະເບີດ ແລະ ຫວານຢາພິດເລີຍຢ່າງປ່າເຖືອນ ແລະ
 ຮ້າງຮຽງທີ່ສຸດ, ດ້ວຍວິທີໃຊ້ກອງທະຫານຝ່າງຂວາ ແລະ ກຳລັງພິເສດ ເຮັດອນທັບກວາດລ້າງ, ໃຊ້
 ກົນຄູບາງ ບັງຄັບກວາດເອົາປະຊາຊົນຢ່າງໃຫວ່ຮ້າງສາມາດ, ເຮັດໃຫ້ປະຊາຊົນເຫຼົ່ານັ້ນ ຈຳຕ້ອງ
 ພັດພາກຈາກບ້ານເກີດເມືອງນອນ, ບ່ອນດັ່ງກ່າງແຕ່ແຜ່ລາງບືຂອງຕົນ, ປະໂຮມຕາກັກ ແລະ ເສືອນ
 ຊາດບ້ານຊອງ ອັນເປັນບຸນນິລະດົກຕົກທອນມາແຕ່ບຸນຕາກັງ, ແລ້ວເຂົ້າມາດຳລົງຊີວິດ ແບບພັດເຊ
 ພະເອກລາວ ຫາເຊົາກັບຄຳຢ່າງແອນທຸກທະລະມາຍ. ດັ່ງນັ້ນ, ບັນຫາທ້ອງຖານອອກກໍຄື ເພື່ອສົງຄາມຫາກ

ຢູ່ເຊື່ອລົງແລ້ວ, ແນ່ນອນ ຈັບປະກັນ ໃຫ້ປະຊາຊົນ ແຫຼ່ງນັ້ນ ມີສິດ ເລືອກພາບ ຢ່າງເດັ່ນປ່ຽນ
ໃນການ ກັບຄືນ ເມື່ອຫາ ພູມລຳເນົາເດີມ ຂອງ ພວກເຂົາເຈົ້າ. ລັດຖະບານປະສົມ ແລະຝ່າງ
ພວກທ່ານ ດ້ອງຍຸບເລີກ ບັນດາ "ເຂດອົບພະຍົບຫຼົບໄພ" ຢ່າງເດັດຂາດ, ດ້ອງໃຊ້ຄ່າ ເສຍ
ຫາງ ແລະຊ່ວຍ ພາຫະນະທຸກຢ່າງ ໃຫ້ເຂົາເຈົ້າ ສາມາດ ໄດ້ກັບຄືນສູ່ ບ້ານເດີມ ຂອງຕົນ ໂດຍ
ບໍ່ໃຫ້ມີການ ຂັດຂວາງ ຫຼື ບົບບັງຄັບ ໃດໆ ຕໍ່ເຂົາເຈົ້າ ທັງສິ້ນ.

ກົງວກັບຂໍ້ກຳລັງ, ແນ່ນ ບັນຫາ ຢູ່ດຽວ, ການຄຸ້ມ ທະຫານ ຕ່າງດ້າວ ແລະການມອບ
ຫມາຍ ແລກປ່ຽນ ທະຫານ ແລະປະຊາຊົນ ສາມັນ ຂອງແຕ່ລະຝ່າງທຸກຈັບ. ໃນຂັ້ນ, ຝ່າງພວກ
ທ່ານ ໄດ້ມີ ຂໍ້ທ້ອງ ຂັບໄສ້ ເຫດຜົນ ແລະບໍ່ອາດຈະ ຈັບເອົາໄດ້, ນັ້ນກໍຄື ພວກທ່ານ ໄດ້ທວງໃຫ້
ບັນດາ ກຳລັງປະກອບອາວຸດ ຂອງແຕ່ລະຝ່າງ ຢູ່ດຽວ ແລະຄຸ້ມຄືນ ເມື່ອຫາ ທັງເກົ່າ ຂອງຕົນ
ໃນສະໄໝ ເດືອນ ໖ ປີ 1976. ດັ່ງທຸກຄົນ ໄດ້ຮູ້ດີ, ພາງໄດ້ ການບັງຄັບ ບັນຊາ ໂດຍກົງ
ຂອງອາເມລິກາ, ກອງທະຫານ ຝ່າງຂວາ ໄດ້ທຳລາງ ຄຳສັ່ງ ຢູ່ດຽວ ທີ່ວປະເທດ ຂອງລັດຖະບານ
ປະສົມ ລົງວັນທີ 6/໖/1976, ແລະເປັນຕົ້ນ ການ ປະທະກັນ ດ້ວຍອາວຸດ ຢູ່ລາວຄືນໃໝ່. ໂດຍ
ປະຕິບັດ ຕາມຄຳສັ່ງ ຂອງອາເມລິກາ, ໃນເດືອນ 6/1976, ທະຫານຫຼວງ ຂອງຝ່າງຂວາ
໖.000 ຄົນ ໄດ້ລົມທົບ ກັບກຳລັງພິເສດ ເປີດການ ບຸກໂຈມຕີ ບຽດຢິດ ຢ່າງຂະຫນານໃຫຍ່ ເທື່ອ
ທຳອິດ ເຂົ້າເຂດປົດປ່ຽນ ທັງໂຫທິນ-ຊຽງຂວາງ ຂອງບັນດາ ກຳລັງຮັກຊາດ. ແຕ່ເດືອນ 6/1976
ເປັນຕົ້ນມາ, ກອງທັບ ອາກາດ ອາເມລິກາ ໄດ້ເລີ່ມເຂົ້າ ສົມລົງກັນ ຢູ່ລາວ ຢ່າງອີກກະທົບກົກ
ໂຄມ, ດ້ານຫນຶ່ງ ກໍເພື່ອ ຄຸ້ມຄຸ້ມໃຫ້ ແກ່ການເຄື່ອນທັບດ່າງໆ ຂອງກອງທະຫານ ຝ່າງຂວາ ແລະ
ກຳລັງພິເສດ ໂດຍກົງ, ດ້ານຫນຶ່ງອີກ ກໍເພື່ອ ຄຸ້ມລະເບີດ ຍິງທຳລາງ ທີ່ມີລັກສະນະ ລ້າງຜານຢູ່
ຕາມຫລາງເຂດ ອັນກ້ວາງຂວາງ ໃນທົ່ວດິນແດນລາວ. ແຕ່ນັບມາ ລົງຄວາມພິເສດ ເຊິ່ງ ແນ່ນອນອາເມ
ລິກາ ໄດ້ດຳເນີນ ຢູ່ລາວ ໄດ້ຮັບການ ຊຸກຍູ້ຂັ້ນ ຢ່າງຂະຫນານໃຫຍ່, ກ້ວາງຂວາງ ແລະດູເດືອດ
ເຊິ່ງ ບໍ່ເຊິ່ງມີ ມາແຕ່ກອນ. ເຊິ່ງວ່າ ຈັກກະພັດອາເມລິກາ ໄດ້ຖອກເທ ລູກລະເບີດ ລົງໃສ່ດິນ
ແດນລາວດັ່ງ ມີ ລ້ານກວ່າໂຕນ, ເຊິ່ງວ່າ ກອງທະຫານລຸກມີ ອາເມລິກາ ເຊິ່ງໄດ້ຮັບການຫມຸນຄ່ວງ
ຈາກທະຫານຫລວງ ຂອງໄທ ມ່ວ ກວ່າກອງພັນ ແລະ ທະຫານຫມຸນ ໄຊງ່ອນ ໄດ້ເປີດການ ເຄື່ອນ
ທັບ ນັ່ງ ໃຫຍ່ ນັບເປັນພັນເທື່ອ ແລະ ເປີດກຸ້ມຄືນ ຂະຫນານໃຫຍ່ ທີ່ມີທະຫານ ເຂົ້າຮ່ວມ ດັ່ງ
10-15 ກອງພັນ ນັບເປັນ 100 ກໍ ເທື່ອ ບຸກໂຈມຕີ ທຳລາງ ແລະ ບຽດຢິດ ເຂດປົດປ່ຽນ ຂອງບັນ
ດາ ກຳລັງຮັກຊາດ ໂດຍກົງ ກໍຕາມ; ແຕ່ ຕໍ່ຫນ້າ ກຳລັງແຮງ ແທງການສຳຮັບ ປ້ອງກັນຕົວ, ແລະ
ການຜ່າວ ໂຈມຕີຄືນ ຢ່າງເດັດຂາດ, ດູເດືອດ ແລະ ອົງຄາດ ກ້າຫານ ທີ່ສູງ ຂອງກອງທັບ ແລະ
ປະຊາຊົນເຮົາ ໃນທົ່ວທຸກ ລະຫນານອົບ, ມີນສູດທ້າງ ກໍໄດ້ ເຮັດໃຫ້ ພວກເຂົາ ປະລາໄຊ ແລ້ວ
ປະລາໄຊອີກ. ພວກເຂົາ ນັບນັ້ນ ຈັກຢູ່ໃນ ທຳຮັບ ແລະ ກະວິນກະວາງ. ແຕ່ບ່າມນັ້ນ, ຢູ່
ເບິ່ງໂຕະ ເຈລະຈາ ໃນປະຈຸບັນ, ພວກທ່ານ ກໍຂັງ ທວງໃຫ້ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ດ້ອງໃຊ້ ຄ່າໃຫ້ແກ່
ການຮັກສາ ຂອງອາເມລິກາ, ທວງໃຫ້ ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ດ້ອງໃຊ້ ເຂດແດນຄືນ ໃຫ້ພວກທ່ານ

ຢ່າງໃຈ, ທັງໆ ທີ່ ພວກທ່ານ ບໍ່ສາມາດ ສິດສິນໄດ້ ດ້ວຍກຳລັງ ອາວຸດ. ອັນນີ້ ມັນດັ່ງແນວ
ເລື່ອງໄຮ້ ສາລະ ແລະ ຂອງ ທ່ານ, ທັງເປັນການ ປະທານາດ ຄວາມຈິງ ແລະຫລັກ ແຫ່ງຄວາມ
ເປັນທຳ ທີ່ໄປ ອີກດ້ວຍ. ຫລັກກັນນີ້ ຂອງພວກ ຂ້າພະເຈົ້າ ຍາມໃດ ກໍ່ແນວ ດ້ອງໃຫ້ ປະຕິບັດ
ການ ຢູ່ອີງ ກັບທີ່ ຢ່າງສັນເຊິ່ງ ແລະ ພ້ອມກັນ ໃນທ້ວ ດິນແດນລາວ, ບໍ່ອາດ ຈະໃຫ້ ການ
ເດົາໂຮມ, ເສຍອຳນາດ ກອງທະຫານ ແລະ ແລກປ່ຽນ ເຂດແດນກັນ.

ເລື່ອງທີ່ ກ່າວມາ ຂ້າງເທິງນັ້ນ, ແນ່ນ ການອະທິບາຍ ຫລັກກັນນີ້ ແລະ ຄຳຄິດ ຄຳ
ເຫັນ ຂອງ ຄະນະຜູ້ແທນ ບັນດາ ກຳລັງຮັກຊາດ ຜູ້ຕິດ ທີ່ ຜູ້ ສະເໜີ ຕໍ່ ຂອງ
ຝ່າຍ ພວກທ່ານ. ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ຖືວ່າ, ຂໍສະເໜີ ດ້ວຍກຳລັງກ່າວ ຂອງ ພວກທ່ານນັ້ນ ແນ່ນ
ໄດ້ຕາງໂຕ ຈາກສະພາບຕົວຈິງຢູ່ລາວປະຈຸບັນຫຼາຍ, ມັນສະແດງ ເຖິງ ກຽດສິນ ອັນແຂງກະດ້າງແລະ
ຄວາມຂອງພວກທ່ານ ກ່ຽວກັບບັນຫາພັນດານຕົວຕົວຂອງບັນຫາລາວ. ບໍ່ພຽງແຕ່ທ່ານ, ຝ່າຍ ຂວາຂວາງ
ຈັບ ອັງສະແດງຄວາມບໍ່ຈິງໃຈໃນການເຈລະຈາ, ດັ່ງແກ້ງຫນອງຫນຽວ ແລະ ຂັດຂວາງບໍ່ໃຫ້ການ
ເຈລະຈາກ່າວເຂົ້າສູ່ການ ເປີກສາຫາລືແກ້ໄຂບັນຫາເນື້ອໃນ ຕົວຈິງດ້ວຍ ວິທີກ່ອປະສັກດ້ວຍ ນາໆ,
ເຊັ່ນ: ບໍ່ອອກແກ້ໄຂບັນຫາ ຈຳນວນຫນຶ່ງ ກ່ຽວກັບລະບຽບການໃຫ້ຕົກໄປຢ່າງເດັດຂາດ, ຍັງຄົງ
ບັກທຸງຢູ່ໃນຫ້ອງປະຊຸມ, ບັນຫາຄຸນນະຂອງ ຄະນະຜູ້ແທນ ແລະ ບັນຫາສອງໃຈເລທິກອງປະຊຸມນາ
ໂຄສະນາບິດເບືອນຂະບວນ ການຕັ້ງສັກຊາດຕ້ານອາເມລິກາ ອັນເປັນທຳ ແລະ ສະຫວ່າງເຈ້ງ ຂອງ
ປະຊາຊົນເຮົາ, ດັ່ງແກ້ງບິກບິດໃຫ້ແກກການຮຸກຮານອັນຍອງເລືອດ ແລະ ໂທດກຳອັນລົ້ນຜ້າ ເຫຼືອແຜ່ນ
ດິນຂອງອາເມລິກາຢູ່ລາວ, ແລະ ດ້ວຍວິທີຢາກຕັດແຍກ ບັນຫາການທະຫານອອກຈາກ ບັນຫາການ
ເລື່ອງ ໃນການເຈລະຈາ ແລະ ອື່ນໆ. ໃນຄຳຖະແຫຼງຂອງ ພວກທ່ານໃນວາລະປະຊຸມເທື່ອທີ ໖,
ພັດໄດ້ມີປະກົດການຄູ່ໜຶ່ງ ຍິ່ງກວ່າຄຳຖະແຫຼງດ້ວຍ ຂອງພວກທ່ານເມື່ອກ່ອນນັ້ນອີກຊັ້ນ. ໃນຄະນະ
ດຽວກັນນັ້ນ, ໃນເວລາຕອບຄຳສຳພາດຂອງບັກຂາວ ຊຽເປີ, ເມື່ອວັນທີ ໒໒/໑໒/໗໒ ນີ້, ສະ
ເວັດເຈົ້າສຸວັນນະພູມາກໄດ້ເວົ້າຢ່າງບໍ່ບິດບໍ່ອ່າວວ່າ: "ຖ້າສິ່ງຕາມຢູ່ລາວຫາກບໍ່ທັນໄດ້ຮັບການແກ້ໄຂ,
ແນ່ນອນວ່າ, ອາເມລິກາກໍ່ຍັງຈະລຸ້ມລະເບີດໃສ່ລາວຕໍ່ໄປ". ຄຳປະກາດດັ່ງກ່າວນັ້ນ ເປັນການຮັບ
ສາລະພາບຢ່າງເປີດເຜີຍ ກ່ຽວກັບຝ່າຍຂວາຂວາງຈັບ ໄດ້ຂຶ້ນກັບອາເມລິກາ. ພ້ອມກັນນັ້ນ, ກໍ່ເປັນ
ການນາບຊູ່ ບັນດາກຳລັງຮັກຊາດຢ່າງບັງອາດ. ການປະກາດແນວນັ້ນ ພ້ອມກັບການທີ່ອັນອາເມລິກາ
ນັບເປັນຮຽງໂຖງວລາ ດຸ້ມລະເບີດອັນມີລັກສະນະລ້າງຜາ ລົງໃສ່ຕົວເລື່ອງສາລະຄັນ ໃນວັນທີ ໑໖,
໑໗, ໑໘/໑໒/໑໙໗໒ ຢ່າງບ່າເຖຍທສຸດນັ້ນ, ເປັນການກໍ່ຄວາມເລົ່າຫມອງ ໃຫ້ແກ່ບັນຍາກາດ ຂອງ
ການເຈລະຈາຕົວຕົວ, ແລະ ມັນກັບຊ່ວຍຫຼັງໃຫ້ການເຈລະຈາລົບຫນ້າໄປໄດ້. ພວກຂ້າພະເຈົ້າ
ຢາກຂໍເນັ້ນຕື່ມອີກເທື່ອຫນຶ່ງວ່າ, ຄຳປະກາດດັ່ງກ່າວນັ້ນ ບໍ່ສາມາດນາບຊູ່ ຫນີບເຕັ້ງ ບັນດາກຳລັງ
ຮັກຊາດໄດ້. ການດຸ້ມລະເບີດຂອງອາເມລິກາຢູ່ລາວນັ້ນ ແນ່ນບໍ່ສາມາດຈະຊ່ວຍປົກປ້ອງໃຫ້ ແກ່ກອງ
ທະຫານຝ່າຍຂວາຂວາງພ້ອມອອກຈາກການປະລາໄຊ ທີ່ມັນມັບຫນັກຫນ່ວງນັ້ນໄດ້ ຢ່າງເດັດຂາດ.

ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ຫວັງວ່າ, ຢ່າງພວກທ່ານ ຈົ່ງຈະເອົາຕົວອອກ ຈາກການຄອບງຳ
 ຂອງອາເມລິກາ, ແລ້ວພ້ອມກັບພວກຂ້າພະເຈົ້າ ກຳຈັດປັດເປົ້າທຸກອຸປະສັກ, ດຳເນີນການເອ
 ລະຈາຢ່າງຈິງຈັງ, ເບີກສາຫາລື ເນື້ອໃນອັນແທ້ຈິງຢ່າງ ເຂັ້ມງວດ ດັ່ງທີ່ພວກຂ້າພະເຈົ້າ
 ໄດ້ສະເຫນີມາ, ເຮັດໃຫ້ການເອລະຈາມີການ ຄືບຫນ້າ ໂດງສະດວກດີ, ນຳເອົາຜົນສຳເລັດ
 ອັນງົດງາມ ນາສຸພວກເຮົາ ໂດງໄວ ເພື່ອຕອບສະໜອງ ຄວາມຄອງລຽມຂອງ ບ່າງປະຊາຊົນທັງ
 ຊາດ./.

